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نبردبغداد!
چرا در عراق، دو گروه از 
نیروهای شیعی روبروی 

هم قرار گرفتند؟ 
مقتدی صدر و نوری 

مالکی چه می گويند و 
چه می  خواهند؟

1 تصاویری که از نوری مالکی، نخست وزیر 
اسبق عراق با اسلحه و البته در حلقه محافظان 
مسلحش، در منطقه خضرا یا سبز بغداد منتشر 
شــد، همراه با تصاویر عجیب از اشغال پارلمان 
عراق توسط نیروهای نزدیک به مقتدی صدر، به 
نوعی می تواند تداعی کننده یک جنگ داخلی 
سیاسی یا حتی نظامی در کشور غربی ما باشد 
ولی ماجرا چیست؟ عراقی ها بر سر چه چیزی 
اختلاف دارند و چرا شیعه در آنجا در مقابل شیعه 

قرار گرفته است. 

2  واقعیت این است که شــیعیان در عراق 
را باید به چهار دســته هویتی، ملی، سکولار و 
مقاومتی تقسیم کرد. شــیعیان هویتی در این 
کشــور آن بخش غیرسیاسی هســتند که در 
مسائل مذهبی، عموما افراطی و ضد  اهل سنت 
هستند. اهل سیاست نیستند ولی در مذهب، 
از فضای رســمی ایران فاصله دارند و حتی در 
برابر برخی مراجع قرار دارند. شــیعیان ملی، 
افرادی مثل مقتدی صدر هستند که شیعی گری 
را با ناسیونالیســم و حتی پــان عربی مخلوط 
می کنند و به  شــدت با حضور ایــران در عراق 
مخالف هستند. شیعیان سکولار مثل مصطفی 
الکاظمی، نخســت وزیر فعلی هستند که برای 
ساخت یک عراق سکولار-عربی و البته دارای 
نقش منطقه ای می کوشــند و از این رو با مصر و 
اردن توافق سه جانبه امضا می کنند و بین ایران و 
مصر و عربستان میانجی گری می کنند. شیعیان 
مقاومتی هم شــیعیان نزدیک به ایران و حشد 

الشعبی هستند. 

3 در انتخابات اخیر، مقتدی صدر بیش از بقیه 
گروه ها کرسی در مجلس به دست آورد ولی حد 
نصاب برای تشــکیل دولت را نداشت. او تلاش 
کرد با اهل سنت و کردها دولت تشکیل دهد و 
شیعیان نزدیک به ایران را حذف کند ولی این 
اتفاق در نهایت نیفتاد. پس از آن او از نمایندگان 
گروه خود در مجلس خواست که استعفا دهند. 
در همان زمان معلوم بود که این یک بازی است. 
او می خواست از سیاست کناره بگیرد ولی قدرت 
مردمی خود را به رخ بکشد و این کار را تاکنون 
دوبار انجام داده است: یکی در نماز جمعه شهرک 

صدر و دیگری در ماجرای حمله به پارلمان. 

4 با این حال شــیعیان مقاومتی تلاش دارند 
با گزینه محمد ســودانی، به عنوان نخســت 
وزیر مقتدی را پشت سر بگذارند ولی خود نیز 
می دانند که دولت آینده بدون مصالحه با مقتدی، 
شــانس زیادی برای موفقیت نخواهد داشت و 
از این روست که ســردار قاآنی به عراق رفته تا 
شــاید بتواند اختلافات را کم کند ولی مساله 
این است که رفتارهای رادیکال مقتدی صدر و 
حامیانش و نیز در آن ســو، مالکی، که هم فایل 
صوتی کنایه آمیز به صدر از او منتشر شد و هم 
عکس با اسلحه، می تواند شرایط را به سرعت، به 

یک بحران تبدیل کند. 

5  از این روست که شــاید باید به یک نقطه 
میانه در عراق فکر کنیم. نقطه میانه ای که شاید 
بهترین گزینه برای آن همین مصطفی الکاظمی 
باشد ولی مساله این است که نیروهای مقاومتی 

نسبت به او نیز چندان خوش بین نیستند. 

سیل و گل 
و غافلگیری

سیلاب های سنگین  60 کشته و 
مفقودی  به جای گذاشته است

بهتریننورصحنهبرای
شلوارهایگلی

 چرا مسئولان مديريت پس از بحران
 را به پیشگیری ترجیح می دهند؟

 
مردادهایحادثهخیزپایتخت

 مروری بر 4 سیلاب تابستانه تهران
 در هفتادسال اخیر

ساعد برقی|20 تیرماه یک کانال نظامی 
تلگرامی در ایران نقشه ای از توفان مونسون 
منتشر کرد و اعلام کرد که در ایران مردم 
باید حواسشــان به این توفان باشــد که از 
سمت جنوب شرق در حال حرکت به سمت 
ایران بود. یعنی 18 روز پیش. شبه قاره هند 
مثل هر سال وارد موسم باران های سیل آسا 
می شد، این باران ها و جریان های مرطوب 
به ندرت از شبه قاره به ســمت کشورهای 
غرب آسیا حرکت می کرد و معمولا همزمان 
با فصل باران در شبه قاره هند، ما در ایران 
و شــبه جزیره عربســتان گرمایی شدید و 
خشک را احساس می کنیم. اما تجربه نشان 
داده بود که هربار گدازه های این جریان به 
ایران سرایت کند با توفان های شدیدی در 
تابستان روبه رو می شویم. مثل اتفاق تیرماه 
1366 و ســیل تهران. یعنــی می خواهم 
بگویم ســیل چندروز اخیر کاملا با سیل 
وحشــتناک نوروز 98 فرق می کند. وقتی 
یک کانال نظامی می تواند چنین هشداری 
را ثبت کند و به مــردم مخابره کند، حتما 
سازمان های هواشناسی ما هم توان احاطه 
بر ایــن ماجرا را داشــته اند. پس خیالمان 
راحت بود که حتما مسئولان هم در جریان 
قرار می گیرند. حتما متوجه می شــوند که 
توفان مونسون اگر پایش به کشور باز شود 
چه تبعات حیرت انگیز مثبت و منفی برای 

کشور خشکی زده ما در برخواهد داشت. 
اما به نظر می رسد زیادی خوش خیال بودیم. 
به نظر می رسد مقامات ذی ربط،  وزیر کشور، 
استانداری ها و فرمانداری ها و شهرداری ها، 
 پلیس راهور و... خیلی آماده پیشگیری از 
این حادثه نبودند. درست برخلاف آمادگی 
همیشگی شان برای رسیدگی به قربانیان 
در بعد از حادثه.  انگار در قسمت پیشگیری 
هیچ امتیاز ویژه رســانه ای نمی بینند اما 
در قسمت رســیدگی و تلاش برای جبران 
خسارت و کمک به قربانیان سراسیمه در 
اختیار مردم و البته رســانه ها هستند. این 
چند روز هم  شهردار تهران و معاونانش با 
شلوارهای گلی از تپه ماهورهای سیل زده 
امامــزاده داوود بــالا و پاییــن می روند و 
تصاویرشان نقل رســانه ها و کانال هاست. 
نشانه ای از خدمتگزاری.کسی منکر زحمات 
مسئولین و فواید حضورشــان در صحنه 
نیست اما اگر این دوســتان لطف کنند و 
اجازه بدهند در این بخش ماموران نجات 

و آتش نشانی و هلال احمر بدرخشند و نور 
صحنه را به آنها واگذار کنند و خودشــان 
در بخش پیشــگیری، مدیریت بهتری از 
خود نشــان دهند، اوضاع کمی متعادل تر 

خواهد شد. 
کنتــرل  بارش های توفانی مونســون در 

کشــور ما حداقل در نگاه اول شکســت 
خورده به نظر می رسد. احتمالا وزیر کشور 
و اســتاندارها و فرماندارهــا و همین طور 
پلیس و هلال احمر باید بعدها گزارشــی 
بدهند از میزان فعالیتی که برای دور کردن 
مردم از نقاط بحرانی سیل انجام داده اند. 

از دورکردن گردشــگرها،  از خالی کردن 
مراکز زیارتی پرطرفــدار و جاده ها،  از دور 
کردن مردم در مسیر رودخانه ها، از ایجاد 
مســیرهای فرعی برای تخلیــه آب های 
خروشــان،   از خالی کردن روستاهای در 
معرض خطر و از این طور چیزها. گزارشی 
در کار هست؟  این که یک بارش تابستانی 
کــه 18 روز قبل اولین هشــدارهایش در 
رسانه های فارســی زبان ظاهر شده،  بیش 
از 60 کشته و مفقود به دنبال داشته باشد، 
نشانه ضعف است. به نظر می رسد هر چقدر 
در دولت قبلی سندرم عدم حضور مدیران 
در هنگام وقوع بحران را داشتیم، در دولت 
فعلی، ســندرم کم توجهی در پیشگیری 
از وقــوع بحران های از پیش اعلام شــده 
را تجربه می کنیم. یادتان باشــد در سیل 
بزرگ اســفند 97 و فروردین 98،  رامیان  
در استان گلستان در عرض سه روز 250 
میلیمتر باران را تجربه کرد و در روزهای 
بعدی در کوهرنگ و آبدانان در طول سه 
روز 280 و 216 میلیمتر باران بارید و در 
مجموع 66 کشته در 13 استان به همراه 
داشت. در حالی که در سیل اخیر،  در تهران 
و به شکل اخص در شهریار و شمیران در دو 
سه روز گذشته کمتر از 25 میلیمتر باران 
باریده است! یا ایستگاه هرات خاتم در یزد 
در بالاترین اندازه بارش روزانه به عدد 29 
میلیمتر رسیده است و چنین بارش هایی 
این تعداد غریب قربانی به همراه داشــته 
است! حتما ریزه کاری هایی فراتر از میزان 
بارش روزانــه در این میــان دخیل بوده 
)مثل فشرده بودن زمان بارش که خودش 
فاکتور مهمی است( اما به نظر می رسد در 
قسمت پیشگیری و کنترل، دولت روحانی 
از دولت رئیسی بهتر عمل کرده است. کما 
این که سرعت عمل دستگاه های ذی ربط 
در تخلیه بسیاری از شهرها و روستاهای 
لرســتان در فروردین 98،  موجب شد تا 
تلفات آن بارش های دهشــتناک، خیلی 

بالا نرود. 
آیا اتــاق فکر دولــت درســت و روان کار 
می کند؟  آیا تلفات و ضایعات سیل و بارش 
مونســون مثل تبعات برخوردهای پلیسی 
با مسئله پوشــش زنان قابل حدس نبود؟ 
فعالیت و تکاپوی  دولت رئیسی بر هیچ کس 
پوشیده نیست اما آیا اتاق فکر دولت کارش 

را دقیق انجام می دهد؟ 
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1  پیشــروترین کشــوری که برای اولین بار در جهان تیم 
فوتبال زنان تشــکیل داد، ایتالیای مدل 1970 بود. تقریبا ما 
نیز همزمان با آنها به توسعه فوتبال بانوان پرداختیم اما روزگار 
قصه دیگری برای ما ساز کرد. در اواخر دهه چهل شمسی که 
تیم دختران تاج ما، دیهیم را شش  تایی کرد اروپا نیز نخستین 
قدم  ها را برای توسعه فوتبال بانوان بر  داشت. ابتدا از ایتالیای 
زیبا. از قضا آنجا هم از ازل با تمســخر و ملامــت مردانه آغاز 
شد. اواسط دهه چهل شمسی که طفلی علی دانایی  فرد برای 
توسعه تکنیکی دختران تهران از جان مایه می  گذاشت و آنها 
را عین دختر خودش میترا دوســت می  داشت، همزمان یک 
زن مبلغ مذهبی ایتالیایی در آفریقا برای احقاق حقوق زنان 
سیاهپوســت می  جنگید و همو بود که یــک روز هوس کرد 
کلیسایی برای قبایل مائومائو بسازد اما نتوانست پولی فراهم 
کند. پس به وطنش برگشت تا از مردم کشور خود کمک بگیرد. 
او یک روز در خانــه خانم »والری روکی«-کــه بعدها عنوان 
بنیانگذار فوتبال زنان ایتالیا را به خود گرفت- را به صدا درآورده 
و از او کمک خواست. والری به فکر برگزاری یک مسابقه فوتبال 
بین دو تیم از بازیگران دو کلوپ تئاتر میــلان افتاد تا درآمد 
آن را به کلیســای مائومائو اختصاص دهد اما مشکل این بود 
که بازیگران پرکرشــمه میلانی با وجود پول خوبی که به آنها 
اختصاص می  یافت، پیشــنهاد خانم روکی را رد کردند. دلیل 
آنها ترس از صدمه خوردن بود و اینکه ممکن است به پوست 
زیبای  شان آسیبی وارد شود و بدن  شان از ریخت بیفتد خدای 
ناکرده. روکی سپس چاره را در این دید که از همکلاسی  های 
دختر 15ساله خود کمک بگیرد و چنین شد که بازی این دو 
تیم دخترانه بچه  محصل، یک میلیون لیر ایتالیا نصیب او کرد و 
همه  اش را تمام و کمال در اختیار مبلّغ مذهبی پاپتی گذاشت 
تا برود برای سوگلی  های سیاهش کلیسا بسازد. از آن پس دیگر 
والری از فکر راه  اندازی فوتبال بانوان بیرون نیامد. اندکی بعد 
فوتبال زنانه از ایتالیا به انگلیس و سپس به اروپای شرقی رفت 
و زنان یوگسلاوی و مجارستان و رومانی را هم به فکر تشکیل 

تیم انداخت.
2  دختران عشــق  فوتبال ایرانی هم مثل اروپایی  ها از ازل 
بیچاره بودند. آنها ابتدا مجبور شدند به عنوان یار رزرو یا چرخ 
پنجم در کنار برادرها و بچه  محل  های چشم  پاک، در تیم  های 
محلاتی کوچه و خیابان خود بازی کنند و عطش عمیق خود 
را نســبت به ســحر فوتبال بخوابانند. تازه اگر خیلی شانس 
می  آوردند و فیکس می  شــدند نهایتش در نقــش گلر بیکاره 
خفته در قلعه، مشــارکت می  جســتند. بعد از بالا رفتن تب 
فوتبال در ایران و درخشــش تیم ملی مردان در آسیا 1347، 
میزان علاقه زنان بــه فوتبال -چه برای تماشــای بازی  های 
باشگاهی تهران در سکوهای امجدیه و چه روی آوردن فیزیکی 
به این رشته محبوب- افزایش یافت و مقامات فوتبال ایران را 
بر آن داشــت که در نیمه دوم دهه 40 گروهی از زنان مستعد 
را برای آموزش مربیگری فوتبال به کلاس های آموزشی فیفا 
در ژاپن اعزام کنند. آنها چه خوش  طالع بودند که توانســتند 
در طول برگزاری کلاس ها، به تماشای مسابقات فوتبال زنان 
ژاپنی با حریفان خود )سنگاپور، هند و کره  جنوبی( که در محل 
برگزاری کلاس های فیفا برگزار می  شد بنشینند و کیفور شوند 
و بعد از بازگشت به ایران، به مسئولین فوتبال کشور که تصمیم 

به راه  اندازی جدی فوتبال زنان داشتند، مدد برسانند. 
3 همزمان با تلاش  های خانم والری در ایتالیا برای تشکیل 
تیم فوتبال بانوان، باشــگاه تاج تهران نخستین کلوپی بود که 
در سال 1347 با دعوت از دختران عشــق  فوتبال، برای آنها 
کلاس های تمرینی گذاشــت و تیم خود را علنی تشکیل داد. 

ادامه در صفحه 03

 اولین شش  تايی عالم!

ستونشنبه
ابراهیم افشار

 قيمت 4000تومان

خدابههواداران
پرسپولیسصبربدهد!

با مهاجمانی که پرسپولیس در اختیار دارد، به نظر می رسد 
گل محمدی فصل سختی در پیش خواهد داشت صفحه 12

بازی مرگبار طبیعت تمام نشده
دعوا بر سر نحوه عملکرد مسئولان ادامه دارد 

 مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران ایران شــرایط جوی در بیشتر نقاط کشور را 
»خطرناک« اعلام کرده و ریزش سیلاب در 100 شهرستان و 300 روستای ایران ادامه 
دارد. آخرین آمارها می گویند که سیل طی یک روز 34 کشته و دست کم 20 مفقود در 

چهار استان به جا گذاشته.  
اســتان های سیستان وبلوچســتان، اصفهان، کهگیلویه و بویراحمــد، چهارمحال و 
بختیاری، کرمان، یزد، فارس، بوشهر، سمنان، البرز، قزوین، قم، تهران، زنجان، گیلان، 
مازندران، گلستان و شــمال خراسان شمالی، هرمزگان و خوزســتان درگیر سیل و 
آبگرفتگی شــدند. البته آمار قربانیان هنوز ثابت نیســت و اینطور که مهدی ولی پور، 
رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمر عصر دیروز اعلام کرد تا ساعت 12 روز هفتم 
مرداد 57 نفر از اهالی شهرها و استان های مختلف بر اثر سیل و آبگرفتگی فوت کرده 

یا مفقود شده اند. 
از این تعداد 10نفر تنها در روستای مرزداران شهرستان فیروزکوه کشته شده اند و 16 
نفر دیگر هم از همین روستا مفقود هســتند. اینطور که گفته می شود در این منطقه 
کوه حرکت کرده و بیشــتر قربانیان زیر آوار کوه که ناشی از فشار آب و بارش رخ داده 

مانده اند. 
منطقه امامزاده داوود تهران هم از جمله مناطقی بود که تعداد بالایی قربانی گرفت و 
تا اینجای کار حداقل 13 نفر فوت کرده اند و هنوز تلاش برای پیدا کردن بیشتر از 20 

مفقود ادامه دارد. 
اینطور که صادق ضیائیان، رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا دیروز اعلام کرد توده های بارشی مختلف هنوز در مرزهای ایران قرار دارند و فعالیت 
سامانه بارش مونسون هم تمام نشده برای همین هشدارها ادامه دارد و خبر می رسد که 
خیلی از روستاها همچنان در معرض خطر هستند، حتی روستاهایی در استان هایی 
که انتظار نداریم مانند یزد که آبگرفتگی های اخیر در روستاهای آن نه تنها به بافت و 

بناهای تاریخی نفوذ کرد بلکه جان یک نفر را هم گرفت. 
سازمان هواشناســی هم هنوز در مورد اســتان هایی که در ابتدای متن اسمشان را 
خواندید اعلان قرمز داده و می گوید که ســیلاب کماکان 26 استان ایران را به شدت 

تهدید می کند و این یعنی بازی مرگبار طبیعت با ما تمام نشده است. 
در حالی که وضعیت هنوز تثبیت نشده و خطر سیل همچنان بیخ گوش مردم است دعوا 
بر سر اینکه عملکرد مسئولان تا الان خوب بوده یا نه ادامه دارد. از یک طرف کاربران 
شبکه های اجتماعی تصویری از یک پیامک هشدارآمیز  دست به دست می کنند که در 
آن نسبت به بروز سیل و بالا آمدن آب سطح رودخانه ها در تاریخ پنجم مرداد هشدار 
می دهد در حالی که تاریخ ارســال پیامک ششم مرداد است. کاربران با دست به دست 
کردن این پیامک می گویند که شــاید اگر چنین پیامکی به شکل سراسری یک یا دو 
روز زودتر ارسال می شد عده ای با جدی گرفتن شرایط به طبیعت نمی رفتند یا عمق 
خطر را درک می کردند. از آن طرف هم انتشار تصاویر شهردار تهران که تا نزدیک به 
زانو در گل فرو رفته و همراهانش می گویند با همان وضعیت به جلسه ستاد اربعین رفته 

بازخوردهای مختلفی گرفته. ادامه در صفحه 03



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ايران  سال دوازدهم  شماره 3274  شنبه  8 مرداد  1401

سخنان معاون رئیس جمهور علیه اينستاگرام، 
قالیباف علیه فضای مجازی، وزير ارتباطات علیه 
فیلترشکن ها و گزارش يک روزنامه از همکاری 
ايران با روسیه در زمینه فیلترينگ، آيا به معنای 
آغاز دوره جديد محدوديت اينترنت در کشــور 
است؟ کمی بايد صبر کنیم ولی حواسمان بايد 

به اين حرف ها و خبرها باشد. 

1  چند روز پیش ســید محمد حسینی، در 
مراسم افتتاحیه نخستین کنفرانس بین المللی 
رســانه، ارتباطات و حکمرانی سايبری با اشاره 
به اهمیت رسانه و فراگیری آن در دنیای امروز، 
گفت: »شايسته کشــور نیســت که بیرون از 
مرزهای کشور درخصوص صفحه های شخصی 
مردم در شبکه های اجتماعی تصمیم بگیرند و 
مثلًا اگر يادی از قهرمان ملی کشور خود کنند 
اينســتاگرام صفحه آنها را مســدود کند. هیچ 
مانعی ندارد که اگر پلتفرم ها و شبکه های جهانی 
بخواهند در فضای سايبری ايران حضور داشته 
باشند اما بايد در داخل ايران دفتر و نمايندگی 
داشته باشند و پاسخگو باشند تا اگر کسی بستر 
شبکه آنها را محل کلاهبرداری و يا تزاحم برای 
مردم قرار داد پاسخگو باشند، اکنون اين اتفاق 
در بسیاری از کشورها از جمله ترکیه افتاده است 

و در ايران هم اجرايی شود.« )قرن نو(

2  محمدباقر قالیباف پنجشــنبه شــب در 
آيین گرامیداشت سالروز شهادت حجت الاسلام 
سیدرضا کامیاب در مشهد گفت: در مجلس برای 
اقتصاد ديجیتال و دانش بنیــان قانون تصويب 
کرديم و می دانیم زندگی مردم اينجا اســت اما 
می فهمیم که اگر فضای مجازی بی قانون باشد 
کسب و کار مردم به هم می خورد. منافقانی که 
عملیات مرصاد را به راه انداختند از همین فضای 
مجازی که اقتصاد مردم در آنجا ست و ما تا پای 
جان، پای اين که اقتصــاد ديجیتالی و زندگی 
مردم و اين پلتفرم ها بايد باشــد هستیم، اما از 
طرفی هم نبايد به دشمن اجازه دهیم، همان ها 
که شــهید فخری زاده را به شــهادت رساندند 
و کسی پشــت اســلحه آن ها نبود بلکه همه از 
طريق سیستم ارتباطی و فضای مجازی کنترل 
می شد. امروز درگیر جنگ شناختی و رسانه ای 
در کنار جنگ اقتصادی با دشــمن هســتیم. 

جنگ شناختی در اولويت است. دشمنان تلاش 
می کنند که با انقلاب و نظام مبارزه کنند و بین 
امام و امت فاصله ايجاد کنند و کارآمدی دين را 
در اداره جامعه زير سوال ببرند. در کنار دشمن، 
افرادی را می بینیم که از انقلاب پشیمان هستند 
و نتوانستند مســیر انقلاب را ادامه دهند. اين 
افراد و دشمنان به دنبال اين هستند مشروعیت 
و مقبولیت نظام را در ذهن جوانان از بین ببرند. 
در اين شرايط، انقلابی کسی اســت که بتواند 
در عرصه اقتصادی و جنگ شناختی در جنگ 
روايت ها، با تکیه بــر باورها و ارزش های انقلاب 
و تکیه بر سنت ها و مردم از انقلاب دفاع نمايد. 

)ايرنا(

3  عیسی زارع پور، وزير ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات، در حاشــیه کنفرانــس ظرفیــت 
شــبکه ملی اطلاعات، با بیان اينکه اســتفاده 
از فیلترشــکن ها موضوع مهمی اســت، گفت: 
الان بســیاری از گوشــی های هموطنان ما به 
بدافزار آلوده هســتند و راه ورود اين بدافزارها 
هم ابزارهــای دور زدن فیلترينگ و وی پی ان  
است. ما برنامه ای که در وزارت ارتباطات داريم 
اين است که نیاز مردم به فیلترشکن را کاهش 
دهیم، برنامه ای برای اين کار ترتیب داده شده 
که در زمان خودش اعلام می شود، برای اينکه 
مردم نیازی به فیلترشــکن نداشــته باشند و 
سرويس های مورد نیازشان راه اندازی شود که 
اســتفاده از فیلترشــکن به حداقل برسد، زيرا 
بســیاری از ويروس های مردم روی گوشی ها، 
تبلت ها و لپ تاپ هايشــان به دلیل استفاده از 

فیلترشکن است.

4   روزنامه هم میهن هم در شماره پنجشنبه 
خود نوشت: بعد از سفر وزير ارتباطات به روسیه 
و در خلال مذاکــرات، صحبت هــا و خبرهای 
غیررسمی از مذاکرات مقامات و سیاستگذاران 
اينترنت در ايران با مقامــات »روس کام نازور« 
منتشــر شــد. خبرهايی که البته بــا جزئیات 
همراه نبود، اما با توجــه به کارويژه نهاد »روس 
کام نازور« که در حوزه فیلترينگ و محدودسازی 
است، اين شائبه تقويت شده است که روسیه در 
حال انتقال تجربیات خود در حوزه اينترنت به 

ايران است. 

جدید؟  صدای پای فیلترینگ 
سه اظهارنظر و یک گزارش مطبوعاتی که شاید به معنای 

محدودیت های جدید اینترنتی باشد

  یک روز با سیاستمداران 

نیویورک تایمز: ایران به بازیگر جهانی 
پهپاد تبدیل شده است

يک روزنامه آمريکايی مدعی شده ايران فروش فناوری های پهپادی به 
کشورهايی در خارج از منطقه خاورمیانه )غرب آسیا( را افزايش داده 
و در تلاش است به يک بازيگر بین  المللی برای عرضه اين محصولات 
تبديل شود. روزنامه نیويورک تايمز نوشته ايران در سال های گذشته 
»پیشرفت های مستمری« در زمینه طراحی و تولید پهپادهای نظامی 
داشته و انتقال اين پهپادها به کشــورهايی در فراسوی خاورمیانه را 
افزايش داده اســت. نیويورک تايمز ادعا کرده ايــران در تلاش برای 
افزايش نفوذ جهانی خود اکنون در تلاش اســت پهپادهای نظامی 
پیشرفته خودش را در اختیار کشــورهای ديگر، از جمله کشورهای 
تحت تحريم مانند ونزوئلا و سودان قرار دهد. نیويورک تايمز نوشته اين 
ادعا به گزارش های منتشرشده در رسانه های ايران، تصاوير ماهواره ای 
و اظهارات کارشناســان دفاعی در داخل و خارج ايران مستند است.  
نیويورک تايمز نوشته است: »اين موضوع به يک منبع مهم برای تأمین 
سرمايه و نفوذ سیاسی برای ايران تبديل شده که در حال دست و پنجه 
نرم کردن با محدوديت های مالی وضع شــده از سوی آمريکاست.« 
مطابق اين گزارش، روســیه اکنون يکی از مشتری های بالقوه ايران 
است. مقام های آمريکا در هفته های گذشــته مدعی شده اند مسکو 
قصد دارد برای تقويت زرادخانه جنگی اش در نبرد علیه اوکراين اقدام 
به خريداری صدها پهپاد از ايران کند.  با وجــود اين، وزارت خارجه 
ايران گفته که همکاری نظامی میان ايران و روســیه به قبل از آغاز 
جنگ اوکراين برمی گردد. »ســث فرانتزمن«، يک تحلیلگر دفاعی 
صهیونیست که در قدس اشغالی مستقر است به نیويورک تايمز گفت: 
»ايران به طرز فزاينده ای در حال تبديل شدن به يک بازيگر جهانی 
از لحاظ صادرات پهپاد اســت. اين واقعیت کــه پهپادهای جديدتر 
مانند مهاجر ۶ اکنون در مناطقی مانند شاخ آفريقا مشاهده می شوند 
نشان می دهند که کشورها اين پهپادها را تغییردهنده معادلات بازی 
می بینند.« اين تحلیلگر مسائل دفاعی گفته که پهپادهای ايران قدرت 
شگفت انگیزی دارند، ضمن آنکه نســبت به مدل های ديگر در بازار 
ارزان قیمت ترند و پیشرفتگی شــان هم رو به افزايش اســت. مطابق 
اين گزارش، ايران ســاخت پهپاد را در دهه 1۹80 و در زمان جنگ 
با عراق آغاز کرد. روزنامه آمريکايی نوشــته تهران به رغم تحريم های 
فلج کننده ای که به بهانه مسائل هسته ای و موشکی علیه اين کشور 
تحمیل شده توانســته مجموعه وســیعی از پهپادهای نظامی برای 

استفاده های شناسايی و تهاجم را بسازد.
نیويورک تايمز نوشــته ايران رقبای سرسختی مانند ترکیه به عنوان 
سازنده پهپاد بیرقدار TB۲ دارد که توسط کشورهايی مانند آذربايجان، 
پاکستان و اتیوپی خريداری می شــوند و اوکراين هم در جنگ علیه 
روسیه از آنها استفاده کرده اســت. تحلیلگران می گويند ممنوعیت 
تســلیحاتی ســازمان ملل متحد برای جلوگیری از خريد و فروش 
سلاح از سوی ايران در سال 2020 منقضی شد. اين اقدام با اعتراض 
شد ايالات متحده روبه رو شد که خواستار تمديد اين ممنوعیت بود. 
نیويورک تايمز نوشته رفع اين ممنوعیت، يکی از موانع حقوقی مهم 
برای صادرات پهپاد از سوی ايران را برداشت.  يکی از نخستین نشانه ها 
درباره آماده شدن ايران برای رفع اين ممنوعیت، اواخر آگوست سال 
گذشته پديدار شــد. در اتیوپی، همزمان با آغاز جنگ میان دولت و 
نیروهای شورشی، نخســت وزير اتیوپی در حال بازديد از يک پايگاه 
نظامی بود. در پشت يکی از تصاوير مربوط به نخست وزير، پهپاد مهاجر 

۶ ساخت ايران قابل مشاهده بود.

برجام به مرحله پیشــنهادات جــوزپ بورل 
رســیده و آمريکا و ايران در حال بررســی آن 
هستند. اما اين پیشــنهادات چه هستند. سه 

روايت در اين زمینه بخوانید: 

1  ســایت بصیرت، معاونت سیاسی 
سپاه: واقعیت امر اين است که بورل صراحتا 
از مصالحه سخن گفته اســت نه توافق! توافق 
زمانی شکل می گیرد که خواسته های بر حق 
ايران که بخشــی از آن ها معطوف به ماهیت و 
آينده توافق هسته ای می باشد برآورده گردد. 
در جريان برگزاری مذاکرات دوحه، بازيگران 
اروپايی در مواضع پنهان و آشــکار خود تاکید 
داشتند که بايد به جای توافق روی به مصالحه 
آورد! منظور آن ها نیز از مصالحه، کوتاه آمدن 
ايران در خصوص دو درخواست مهم يعنی ارائه 
تضمین های اعتباری از سوی آمريکا و ديگری 
لزوم ترتیبات اجرايی توافق هسته ای )برمبنای 

امضا، تايید، راستی آزمايی و اجرا( بوده است.

2  محمد مرندی، مشاور تیم مذاکره: 

»خواسته های ايران تغییر نکرده، به  رغم اينکه 
ايران شــرايط و فروش نفتش بهتر شده، ولی 
ايران خواســته ای فرابرجامی عنــوان نکرده 
است. ايران تضمین می خواهد که دولت بايدن 
به تعهداتش عمــل کند و برجام به درســتی 
اجرا شــود. اين تضمینی که ايران می خواهد 
نه تضمینــی فرابرجامی اســت و نه تضمین 
برای دوره  بعــد از بايدن. ولــی دولت آمريکا 
هنوز با همین ها هــم موافقت نکــرده و اين 
نشان دهنده عدم حســن نیت آن ها ست. اگر 
ايران تضمین های لازم را به دست نیاورد، اجرای 
برجام دوباره مانند دفعه قبل با شکست مواجه 
می شود... آمريکايی ها و غرب به دروغ می گويند 
مسئله  مذاکرات با ايران، تروريستی بودن سپاه 
اســت، درحالی که بحث اصلــی تضمین ها و 
تحريم هاست. آن ها می خواهند از اين واقعیت 
فرار کنند که هنوز ضمانت هــای لازم را ارائه 
نداده انــد. اين تضمین ها ضروری هســتند تا 
مردم بتوانند به زندگی راحت تری دست پیدا 
کنند. و همچنین لغو همه تحريم ها میسر نشده 
و به اندازه کافی برداشــتن يا لغو تحريم ها را 

نپذيرفته اند.« )فرهیختگان(

3 حشمت الله فلاحت پیشه، کارشناس 
مسائل سیاست خارجی: پیشنهاد اروپايی ها 
فقط ممکن است به يک شرط با نتیجه همراه 
شــود و آن اينکه طرفین قاعــده همه يا هیچ 
را کنــار بگذارند تا موضوع »نفــت و نظارت« 
در اين توافق ذکر شــود. در قالب اين توافق، 
عرضه نفــت ايران دغدغــه اروپايی ها را برای 
فصل سرما کم خواهد کرد، در عوض ايران هم 
به جای عقب نشینی از برنامه های هسته ای اش 
يا صادرات سوخت تولیدشــده به کشورهای 
ديگر، نظــارت را می پذيرد. البتــه مدل ديگر 
توافق می تواند به اين شــکل باشد که آمريکا 
تعهد دهد اجرای تمام قراردادهــای ايران تا 
پايان دولت بايدن تضمین شوند. حاصل شدن 
چنین شرايطی برای توافق قدری سخت است 
چون دولت بايدن حاضر نشد چنین تضمینی 
بدهد بنابراين فقط مدل »نفت و نظارت« است 
که می تواند حد تعديل شده ای از توافق را ايجاد 

کند. )فردا(

سه روایت از بسته اروپایی
نظر یک عضو تیم مذاکره، یک کارشناس ارشد روابط خارجی و البته سایت سپاه از 

پیشنهادات بورل

گفت وگوی یک ساعته روسای جمهور ایران و چین
سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر جمعه در گفت وگوی تلفنی با 

»شی جین پینگ« رئیس جمهور خلق چین، احترام به حاکمیت 
ملی و حفظ تمامیت ارضی کشورها را از اصول بنیادین سیاست 

خارجی ایران دانست و در این چارچوب حمایت از سیاست 
چین واحد را سیاست قطعی و اصولی جمهوری اسلامی ایران 

دانست. رئیسی ضمن تاکید بر عزم ایران برای توسعه همه جانبه 
روابط با چین فارغ از تحولات بین المللی، همکاری مستقلانه و 

مبتنی بر منافع ملی کشورهای دارای حاکمیت را الگوی صحیح 
حکمرانی در سطح منطقه ای و بین المللی برشمرد و ضمن تاکید 
بر لزوم غلبه عدالت و انصاف در نظم نوظهور بین المللی، هرگونه 

تلاش آمریکا برای تکرار الگوی جنگ سرد در جهان را نشانه 
ضعف و افول آن قلمداد کرد. رئیسی در واکنش به تحسین 
سیاست توسعه روابط و همکاری های ایران با همسایگان و 

دستاوردهای آن توسط رئیس جمهور چین، تاکید کرد: این 
رویکرد ایران بسترهای لازم برای امنیت و توسعه جمعی در غرب 
آسیا را فراهم آورده است و می تواند الگویی برای تقویت اعتماد 
سیاسی و توسعه اقتصادی منطقه باشد. رئیس جمهور همچنین 
در ادامه با مرور مذاکرات رفع تحریم، بر ضرورت تصمیم گیری 
سیاسی طرف آمریکایی به عنوان ناقض توافق و لزوم اقدام این 

کشور برای لغو تحریم های غیر قانونی علیه ایران و طرف های 
ثالث تاکید کرد. رئیسی و شی جین پینگ همچنین با طرح 

ابتکارهای توسعه همکاری ها و ابراز خرسندی از روند توسعه 
روابط و جهش در مبادلات تجاری دو کشور در یک سال گذشته، 
درباره راهکارهای توسعه و تسریع در روند اجرایی شدن برنامه 
همکاری جامع ۲۵ ساله توافق کردند. )سایت ریاست جمهوری(

رابرت مالی با وزیر خارجه عمان درباره ایران گفت وگو کرد
منابع عمانی، روز چهارشنبه گزارش دادند که »بدر بن حمد بن 
حمود البوسعیدی« وزیر خارجه عمان تماس تلفنی از »رابرت 

مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور ایران دریافت کرد. بنابر 
گزارش وبگاه »شؤون عمانیة«، این منابع گفتند که »دو طرف در 

این تماس تلفنی به بررسی پاره ای از موضوعات دارای اهتمام 
مشترک و تلاش های مربوط به احیای توافق هسته ای با ایران 

معروف به برجام پرداختند«. )فارس(

عقب نشینی آمریکا از طرح پدافند یکپارچه 
یک مقام ارشد دولت آمریکا روز پنجشنبه در مصاحبه با رویترز، 

درباره تشکیل شبکه یکپارچه پدافند منطقه ای گفت: »این 
مسئله در حال حاضر یک ایده است. چارچوبی برای آن وجود 

ندارد ولی مهم بود که رئیس جمهور مسئله پدافند هوایی و 
موشکی یکپارچه در منطقه را مطرح کند.« او اضافه کرد: »باور 

ما این است که به ویژه با توجه به تهدید فزاینده موشک های 
بالیستیک ایران، فواید عظیمی در داشتن یک رویکرد 

شبکه ای تر، یکپارچه تر و هماهنگ تر به مسئله دفاع موشکی و 
هوایی وجود دارد.« )فارس(

ادعای کاخ سفید: مذاکرات برای »برجام جدید« تقریبا 
کامل شده است

»جان کربی« هماهنگ کننده ارتباطات استراتژیک در شورای 
امنیت ملی کاخ سفید بامداد پنجشنبه مدعی شد مذاکرات بر 

سر »برجام جدید« تقریبا کامل شده است. به نوشته رسانه های 
آمریکایی، کربی طی نشست خبری در کاخ سفید گفت: »ما 

همچنان متعهد هستیم که ببینیم ایران هرگز به توانمندی های 
نظامی اتمی دست نمی یابد. رئیس جمهور ]بایدن[ باور دارد که 

دیپلماسی بهترین راه رو به جلو برای گرفتن نتیجه است«.

سی
لما

دیپ

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

وزیر اطلاعات: اقدامات تهاجمی را در دستور کار داریم؛ وزير اطلاعات در جلسه 
شورای تامین استان کردستان با اشاره به تحرکات گروهک های ضدانقلاب، به کشورهايی 
که زمینه و بستر اقدام علیه جمهوری اسلامی ايران را فراهم می کنند هشدار داد و افزود: 
کشورهايی که به دشمنان ملت ايران کمک کنند منتظر تلافی باشند. وزير اطلاعات، 
استفاده از ظرفیت رسانه ملی و شخصیت های فرهنگی و فضای مجازی را برای افشای 
جنايات گروهک های ضد انقلاب و تشريح خدمات و موفقیت های کشور در قالب جهاد 
تبیین را ضروری دانست. وی تاکید کرد: نیروهای امنیتی و اطلاعاتی از هرگونه تحرکات 
دشمن به خوبی آگاهند و اقدامات تهاجمی و آفندی در دستور کار جامعه اطلاعاتی است.  
کنایه های قالیباف ادامه دارد؛ رئیس مجلس در نشســت وزير و جمعی از مديران 
حقوقی وزارت اطلاعات گفت: امروز و از پی ســال ها تقابل نظامی و امنیتی دشمنان با 
جمهوری اســلامی، در بحث امنیت کشــور با وجود اتفاقاتی که هر کدام می توانست 
کشوری را از پای در بیاورد، اما دستاورد و کارنامه امنیتی ما عالی است و کارنامه دفاعی 
و امنیتی خود را با افتخار سر دست می گیريم هرچند بايد بپذيريم که در حوزه اقتصادی 
کارنامه قابل قبولی نداريم و خجالت زده مردم هســتیم. وی در ادامه با اشاره به جنگ 
اقتصادی که علیه ملت ايران درجريان است گفت: براساس گزارش هايی که به دست ما 
می رسد، عرصه طراحی شده علیه ايران صحنه واقعی يک جنگ است و به صورت جزيی 
در بخش های مختلف دشــمن درحال رصد و ضربه زدن به حوزه های اقتصادی کشور 
است. وی همچنین از جنگ شناختی و رسانه ای به عنوان دومین عرصه نبرد دشمن با 
ملت ايران نام برد و گفت: در اين جنگ دشمن در حال اجرای سناريويی است که هدف 
آن از بین بردن امید مردم به خصوص جوانان و القای حس بن بست به آن هاست. رئیس 
قوه مقننه تاکید کرد: برای مقابله با جنگ شناختی و رسانه ای که در جريان است ما به 

جهاد تبیین نیاز داريم و برای موفقیت در بخش های مختلف و حل مشکلات گوناگون 
کشور نیازمند جهاد تصمیم نیز هستیم.

نیروی انتظامی: جاسوسان موساد را گرفتیم؛ سازمان اطلاعات فراجا در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: با اشراف اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در سازمان اطلاعات فراجا 
يک شبکه جاسوسی وابسته به رژيم جعلی اسرائیل شناسايی و دستگیر شد. اعضای اين 
شبکه جاسوسی به ترغیب سرکرده يکی از گروه های تجزيه طلب که سابقه مزدوری رژيم 
صهیونیستی را دارد، اقدام به ارتباط گیری با سرپل سازمان جاسوسی موساد کرده اند. 
در ادامه اين اطلاعیه بیان شده است: اعضای شبکه ۵ نفره جاسوسی دستگیر شده، با 
وعده های متعدد از جمله مسائل مالی داده شده از سوی سازمان جاسوسی موساد، نسبت 
به جمع آوری اطلاعات از مناطق مهم و حیاتی کشور اقدام می کردند که خوشبختانه از 
لحظه اولیه ارتباط گیری تمام تحرکات اعضای شبکه در چتر اطلاعاتی سربازان گمنام 
امام زمان )عج( در فراجا قرار گرفت. در اطلاعیه سازمان اطلاعات فراجا همچنین آمده 
است: اعضای اين شبکه علاوه بر جمع آوری اطلاعات، اقدام به آتش سوزی، شعار نويسی 
و تبلیغ علیه جمهوری اسلامی ايران نموده و برای عملیات های مسلحانه و خرابکاری نیز 
آموزش های لازم را ديده بودند که قبل از هرگونه اقدام، تمامی اعضای )۵ نفر( شــبکه 
دستگیر شدند. گفتنی است، از اعضای اين شبکه تعدادی تجهیزات پیشرفته، سیمکارت 

و موبايل کشف شده است. )خبرگزاری صداوسیما(
یک نماینده مجلس علیه دو تولیدکننده سیگار؛ نايب رئیس کمیسیون قضايی و 
حقوقی مجلس گفت: نیروهای امنیتی بايد برای بررســی عملکرد 2 شرکت خارجی 
آمريکايی- انگلیسی و ژاپنی تولید کننده سیگار ورود کنند. حجت الاسلام حسینعلی 
نوروزی نماينده رباط کريم در مجلس با اشاره به تولید و فروش سیگار در داخل کشور 

از سوی 2 شرکت خارجی چند ملیتی JTI و BAT با ماهیت انگلیسی- آمريکايی و ژاپنی 
گفت: بر اساس آمار بیش از ۶۵ میلیارد نخ سیگار سالانه در کشور مصرف می شود که 
بخش زيادی از آنها از سوی اين 2 شــرکت خارجی تولید و توزيع می شود. وی با بیان 
اينکه مصرف رو به افزايش ســیگار در داخل کشــور از ســوی جوانان و حتی بانوان 
نگران کننده اســت، افزود: امروز حدود 24 میلیون نفر از مردان و سه درصد از بانوان 
جامعه سیگار مصرف می کنند. نايب رئیس کمیسیون قضايی و حقوقی مجلس با اشاره 
به تولید سیگار از اين شرکت ها گفت: وقتی امکان تولید سیگار در داخل وجود دارد چرا 
بايد سیگار از سوی شرکت های خارجی تولید شــود. حجت الاسلام نوروزی افزود: در 
حالی که در استان های شمالی و برخی از استان های کشور توتون و تنباکو تولید می شود 
اما اين 2 شــرکت خارجی مواد اولیه خود را از خارج وارد و حاضر نیستند از تولیدات 
کشاورزان ما برای مصرف خود استفاده کنند. وی با اشاره به تحريم ايران از سوی اروپا 
و آمريکا گفت: اين کشورها حتی از ورود مواد غذايی، دارو و ماسک به ايران جلوگیری 
می کردند اما چطور اين شــرکت هاي خارجی در ايران آزادانه فعالیت دارند و مشمول 
تحريم نشدند. نايب رئیس کمیسیون قضايی و حقوقی مجلس گفت: اگر دل شرکت های 
چند ملیتی برای ملت ايران می ســوزد، چرا مانع ورود دارو و حتی ماســک به کشور 
می شوند اما بیش از اندازه به تولید سیگار که برای سلامتی مردم ضرر دارد، می پردازد 
و اين نشان از دست های پنهان برای آسیب زدن به مردم و سلامت جامعه دارد که بايد 
زود شناسايی و محاکمه شوند. حجت الاسلام نوروزی با انتقاد از عدم پرداخت مالیات 
مناسب از سوی اين شــرکت های خارجی گفت: متاسفانه آنها نه تنها مالیات به اندازه 
درآمد نمی دهند بلکه درآمد حاصله را از کشور خارج کرده و به انجام وظايف اجتماعی 

خود نیز توجهی ندارند. )فارس(

یک نماینده علیه وینستون، ادامه کنایه های قالیباف و ...

    عکس نوشت/ سفر رئیس جمهور به استان همدان
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تاوان انتقاد از مجلس
یک عضو کمیته تحقیق و تفحص از اتاق بازرگانی: هیچ جای دفاعی وجود ندارد

»مجتبی رضاخواه« عضو کمیته تحقیق و تفحص مجلس از اتاق بازرگانی 
در رابطه با تخلفات صورت گرفته گفت: با تشکیل کمیته تحقیق و تفحص 
از اتاق بازرگانی، صنايع، معادن و کشاورزی ايران،  تخلفات مالی اين نهاد 
مورد بررســی قرار گرفته و مطابق مدارک هیچ جــای دفاعی برای اتاق 
بازرگانی وجود ندارد. »مجتبی رضاخواه« عضو کمیته تحقیق و تفحص 
مجلس از اتاق بازرگانی در گفت و گويی با اشاره به تشکیل کمیته تحقیق و 
تفحص از عملکرد اتاق بازرگانی، اظهار داشت: اين کمیته برای رسیدگی 
به ابهاماتی در خصوص درآمدها و هزينه هايی که در اتاق بازرگانی صورت 
گرفته، تشکیل شده است. وی با بیان اشاره به اينکه در درآمدهای استانی 
اتاق های بازرگانی ابهام وجود دارد، خاطرنشــان کرد: مستنداتی داريم 
که اتاق های استانی بازرگانی برای کمتر نشــان دادن درآمدها، تخلف 
کرده اند که بر  اساس مدارک به دســت آمده اين ابهامات در اتاق اصفهان 

بسیار زياد است.
رضاخواه با بیان اينکه درآمدهای اتاق بازرگانی متعلق به تمام تجار است و 
بايد صرف موضوعات مشخص شده در قانون شود، تاکید کرد: تخلفات در 
اين بخش بايد به مراجع ذی صلاح ارجاع و برخورد شود. وی تصريح کرد: 

از سوی ديگر نحوه هزينه کرد در آمدهای وصول شده ابهامات متعددی دارد 
و درحالی که بخشی از درآمدهايی که برای توسعه صادرات هزينه شود، 
صرف دخالت در انتخابات خاصی شده است تا نتیجه را مطابق خواست 

عده ای تغییر دهد که با آن برخورد جدی خواهیم کرد.
نماينده مردم تهران با تاکید بر اينکه کمیته تشــکیل شده،  تخلفات را 
بررســی و اعلام خواهد کرد، گفت: درآمدی که در اتاق بازرگانی وصول 
می شود، مطابق قانون تصويب شده در مجلس بايد صرف موارد مشخصی 
از جمله توسعه صادرات شود اما اين اتفاق رخ نداده و به جای آن مبلغ هزار 
میلیارد تومان در بانک سپرده شده تا سود آن را دريافت کنند. وی با تاکید 
بر اينکه مجلس سوءاستفاده از قوانین را تحمل نخواهد کرد، گفت: موارد 
متعددی برای اين تخلفات گسترده وجود دارد که بايد به آنها رسیدگی 
شود زيرا بر اقتصاد کشور از جمله بودجه تاثیرگذار است. رضاخواه با بیان 
اينکه موارد بررسی شده و مســتندات هنوز به دستگاه قضا ارجاع نشده 
اســت، تاکید کرد: مطابق مدارک هیچ جای دفاعی برای اتاق بازرگانی 
وجود ندارد و به دلیل صرف بودجه عمومــی انتخابات ابطال و انتخابات 

ديگری برگزار خواهد شد.

   
رئیس جمهور روز پنجشنبه در سی امین سفر 
استانی خود به همدان رفت و در جریان این 
سفر با مردم کبودرآهنگ، روستای کردآباد 
این شهرستان و نیز مردم همدان و خانواده 
شهدا، ایثارگران و نخبگان استان دیدار عمومی 
داشت و با خانواده شهدای روستای کردآباد 
کبودر آهنگ و نیز خانواده شهدای شاخص 
این استان دیداری خصوصی داشت و ضمنا 
در پایگاه هوایی شهید نوژه نیز حضور یافت 
و در پایان نیز در جلسه شورای اداری این 
استان حضور پیدا کرد. )تصاویر از نهاد ریاست 
جمهوری(



پرونده  روز
 روزنامه صبح ايران  سال دوازدهم  شماره 3274  شنبه  8 مرداد  1401

    ستون شنبه                           ابراهیم افشار

 دختران تاج، 
اولین شش  تایی عالم!

ادامه ازصفحه   اول  دختران تــاج در آن روزها برای خودشــان 
قدرقدرتی بودند؛ چنان پراشتیاق و پراستعداد که در اولین بازی 
فوتبال باشــگاه های زنان تهران در ســال 134۹، تیم ديهیم را 
شش  تايی کردند و سیر نشدند. طفلک شهناز فدايی، گلر ديهیم را 
بگو که در اين بازی از دست دختران تاج چه  ها نکشید. بازی چنان 
يکطرفه بود که توپ حتی يک بار هم به دست  های گلر تاج نخورد! 
حالا که تاج احســاس ســرکردگی می  کرد نوبت به باشگاه  های 
پرســپولیس، ديهیم، عقاب و پاس نیز رســید که برای برگزاری 
کلاس های آموزشی به فوتبالیســت  های زن، اعلام حضور کرده 
و تیم تشــکیل بدهند. البته تکلیف تیم فوتبال زنان پاس از بقیه 
ســوا بود چون آنها با کمک گرفتن از ورزشــکاران خانواده  های 
نظامی به ويژه افسران شهربانی، تشــکیلاتی  تر به میدان آمدند. 
حالا ديگر تیم فوتبال زنان پرسپولیس هم احساس بلندپروازی 
داشت که برای عقب نماندن از رقیب خود تاج، ابتدا زيرنظر آلن 
راجرز مربی تیم مردان اين کلوپ آموزش می  ديد و گاهی کاپیتان 
چشم  تیله  ای  شــان علی  آقا پروين نیز به او در کار مربیگری ياری 
می  داد. قرمزها با چهره  هايی چون مريم دبیر، مولود محمدرضايی، 
پروانه حســینی، فرشــته ناصری، ثريا امیری، رويا رادفر، عفت 
محمدی، هنگامه افشــار )کاپیتان(، مهشــید مهاجری، فروزان 
رادفر و شــهناز نصرآبادی تیم قابل اعتنايی تشکیل داده بودند و 
می  خواستند تا آخر خط بروند. بروند و صندلی  ها را پاره  پوره نکنند. 
4  در حالی که فرســنگ  ها دور از ايــران ايتالیای خانم والری 
ســخت به دنبال توســعه فوتبال بانوان خود بود تاج نیز در ايران 
حريف می  طلبید. چنین شد که خدا در و تخته را جور کرد و اولین 
بازی بین  المللی فوتبال زنان در ايران، با دعوت از تیم منتخب زنان 
ايتالیا فراهم شــد و در اين راه البته موسسه انجمن دوشیزگان و 
بانوان با همکاری مجله بانوان در تهران تصمیم گرفت با حمايت 
آژانس هواپیمايی اســکانديناوی )SAS( اين مســابقه را در روز 
جمعه 17 ارديبهشــت 13۵0 برگزار کند که ستاره  های میلانی 
آمدند و 2 هیچ هم از سد میزبان گذشــتند. میزبانی که شش  تا 
شش  تا به حريفان داخلی گل می  زد. در اين بازی خط حمله  اش 
چنان سترون شده بود که بهترين بازيکن زمینش ژنیک شهبازيان 
دروازه بان تاج بود و مانع گلباران شدن و هتک حرمت دروازه خود 
شد. تیم ملی زنان ايتالیا  همچنین در اين سفر يک بازی ديگر با 
منتخب باشگاه  های تهران انجام دادند و اولین تیم کلنی فوتبال 

زنان ايران را ۵-صفر بردند.
5 هنوز فوتبال زنان، خرده  فرهنگ مردانه داشــت و نمونه  اش 
تیتر رســانه  ها بود که وقتی تیم ملي زنان ايران از تیم ملي بانوان 
ايتالیا ۵ گل خورد با پوزخند مردان ملامتگرا مواجه شــد. حتی 
تیتر نشــريه آوانگارد كیهان  ورزشي در شــماره 2۵ ارديبهشت 
13۵0 هم از اين بازي، يک رويکرد »ضدفمینیســتي« داشــت: 
»دختران فوتبالیست ايتالیا نمايشي مردانه از فوتبال دادند.« پیروز 
شعارغفاري گزارشگر خوشفکر ورزش در توصیف يکطرفه بودن 
بازی نوشت »تیم بانوان تهران در سراسر بازي فقط 4 بار توانستند 

از خط نیمه  میدان، آن ورتر بروند!« 
بازی دختران فوتبالیست ايرانی که منتخبی از باشگاه  هاي تاج، 
پاس، انجمن و ديهیم بودند فقط پنج هزار نفر تماشــاگر داشت. 
بدتر از همــه قیافه بی  تفاوت محســن زمانی داور بــازی بود که 
انگار داشت بازی کودکان را از روی شکم  سیری قضاوت می  کرد. 
بازيكنان ايتالیا ۹ نفــره روي دروازه تهران حلقه زده بود و در كار 
دفاعی، تنها از دروازه  بان و يك دفاع پوششي خود سود مي  بردند. 
در تمام وقت نخســت، دختران تهران فقط يك بار موفق شدند 
مقابل دروازه اســتايلا حضور يابند كه نتیجه اين حمله، دو كرنر 
بي  حاصل بود. البته ايران بعد از گل سوم ايتالیا در دقیقه 37 يك 
حمله توفیق  آمیز هم داشــت كه صاحب يك ضربه غیرمستقیم 
درون 18 قدم حريف شــد و آن را هم فريده رضوي بســیار زيبا 
شلیك كرد اما دروازه  بان ايتالیا با پرش بلندی مهار و مانع از ورود 

توپ به دروازه شد. 
6 بازي دوســتانه بانوان فوتبالیســت ايران و ايتالیا در سال 
13۵0 چنان فوتبالیست  هاي زن ايراني را سرخورده كرد که ديگر 
تا مدت  ها خبري از آنها نبود. تا اينکه ۹ ماه بعد كیهان  ورزشي در 
شماره 30 بهمن ماه خود يك آگهي عجیب و غريبي درباره فوتبال 
بانوان چاپ كرد كه نشــان مي  داد اوضاع چقدر کشمشی است! 
دختران عشق  فوتبال که سکوت و رکود رشته مورد علاقه خود را 
تاب نمی  آوردند چنان به خود پیچیدند که تصمیم گرفتند با چاپ 
آگهی گردهمايی فوتبالی زنان در نشــريات ورزشی کشور، خود 
برای پیدا کردن علاقه مندان آستین بالا بزنند. آنها حاضر بودند 
از جان مايه بگذارند تا تیم  هايي تشكیل دهند و چرخ  های فوتبال 
زنان را روغن  کاری کنند. كیهان ورزشي در شماره ۹30 خود در 

كادري كوچك با تیتر »نشاني يك دختر« نوشت: 
-»دخترخانمي بــه كیهان آمــد و اعلام كرد كــه علاقه مند به 
گردآوري دختران فوتبالیست است تا تیمي تشكیل دهد و آن را 
به يك باشگاه خوب معرفي كند. او گفت باشگاه خود را رها كرده 
و اكنون براي دختران دوستدار فوتبال، باشگاه خوبي پیدا كرده و 
باشگاه تازه مايل است كه تیمي از دختران فوتبالیست داشته باشد. 
او كه از تیم قبلي استعفا داده، يكراست سراغ باشگاه جديد مي  رود 
و به مديران اين باشگاه پیشنهاد تشكیل تیم دختران مي  دهد و 
از قرار معلوم رهبران آن كلوپ نیز از اين پیشنهاد بدشان نمي  آيد 
ولي به او مي  گويند: »ما تنها براي تــو نمي  توانیم تدارك زمین و 
لباس و غیره براي تمرين ببینیم، بنابراين شما مي  توانید چند نفر 
خانم ديگر را پیدا كنید و هر گاه هفت،هشت نفر شديد، همه چیز 
در اختیارتان خواهیم گذاشت.« حالا اين دخترخانم دنبال چند 
دختر علاقه مند مي  گردد و از ما خواسته است كه نشاني  اش را چاپ 
كنیم تا دوستداران شركت در اين تیم فوتبال، با او مكاتبه كنند: 

)خیابان ايران. كوچه باغ بزرگ. شماره 6(«.
7 فوتبال بانوان ايران اگرچه از ابتدا با تمسخر و ملامت شديد 
جامعه مردسالار ايرانی مواجه شــد اما به مرور راه خود را يافت. 
حالا ديگر نه فقط در تهران که در شهرســتان  ها هم علاقه مندان 
بسیاری از ســر و کول هم بالا می  رفتند. نخستین ولايت پیشگام 
بندرانزلی بود که با وجود همه دشواری  ها و مزاحمت  های جامعه 
مذکّر، توانست در سال 134۹ يک زمین خاکی اختصاصی برای 
تمرين هايش پیدا کنــد و از فوتبال  بــازی در کوچه  های تنگ و 
تاريک و متلک  باران پسران لندهور نجات پیدا کند. آنها سدها را 
شکستند تا نوبت به خواهران  شان در ولايات ديگر برسد. بگذاريد 
اين داستان پر از حسرت و حرمان را -آن هم در آستانه برگزاری 
فینال زنان اروپا2022- با اين خاطره تمام کنم که چهار دهه بعد 
از داســتان تاج و ايتالیا، دوباره يک نتیجه ناباورانه ديگر در حوزه 
فوتبال دختران مملکت ايران رقم خورد و همه را انگشت به دهان 
کرد. اين بار البته داســتان وجه طنزآلود و سوررئالی هم داشت؛ 
بازی دوستانه تیم نوجوانان پســر و تیم دختران باشگاه فوتبال 
اســتقلال تهران در بهمن 1387 با نتیجه 7-يک به نفع حضرات 
مذکر تمام شد و اين حوزه را وارد جنجال  ها و واکنش های بسیار 

کرد. دردت به جانم، دردهايت تمام نمی  شود؟

     گزارش خبری                                          فاطمه رجبی

 بازی مرگبار طبیعت
با مدیران ایرانی

دعوا بر سر نحوه عملکرد مسئولان ادامه دارد 

ادامه ازصفحه   اول  بعضی ها می گويند همین که مسئولان چکمه و ساير لوازم مورد 
نیاز به همراه نداشته اند نشان می دهد که میزان آمادگی برای مقابله با بحران در سطوح 
بالا چقدر است، بعضی ها هم انعکاس رسانه ای اين اتفاق و نحوه حضور شهردار در محل 
حادثه را آمیخته به سیاسی کاری می دانند اما دسته ديگری او و ساير مسئولانی که اين 
روزها در مناطق سیل زده حاضر شــده اند مديران انقلابی لقب داده اند و می گويند که 
مسئولان دولت قبل پای کار نبودند در حالی که مسئولان اين دولت به شکل میدانی و 
انقلابی در میانه کار حاضر هستند. مثلا غلامحسین رضوانی نماينده تهران به فارس گفته: 
»شاهد بوديم مسئولان تراز اول خصوصا وزير کشور با فوريت در صحنه حادثه حاضر 
می شود، انرژی می گذارد و تمام وقت در اينگونه موارد حضور دارد، از همه دولت ها توقع 
داريم که اينگونه برخورد کنند ولی متاسفانه شاهد هستیم گاهی کمتر به اين مسائل 
توجه شده است. معمولا در حوادثی که پیش می آيد وقتی مسئولی حضور داشته باشد 
عوامل با آرامش و اطمینان بیشتری به وظايفشان عمل می کنند، چرا که در حوادث نیاز 
به تصمیم گیری فوری است. مثلا اگر آتش نشان ها نیاز به دسترسی فوری داشته باشند 
بايد کسی باشد که به آنها دلگرمی بدهد تا اگر لازم شد ديواری را خراب کنند و... وقتی که 
مسئول سطح بالايی حضور داشته باشد معمولا کسانی که در صحنه بیشترين نقش را 

برعهده دارند با دلگرمی و قوت روحی خیلی بالايی کار را دنبال می کنند.«
از آن طرف وزير کشور روند مديريت بحران اخیر را در کل کشور مثبت ارزيابی کرده و 
گفته که وضعیت فعلی به دلیل مديريت مناسب است. احمد وحیدی گفته:»با توجه به 
اين که چنین حجم بارشی پیش بینی نمی شد، مديريت خوبی در سطح کشور تاکنون 
اعمال شده و در استان و شهر يزد که معمولا به طور متوسط 40 میلیمتر در سال بارش 
داشته است، در يک شــبانه روز نزديک به 7۵میلیمتر باران آمده اما مديريت خوب و 
گســترده ای در اين زمینه صورت گرفته و میزان خسارات در مقايسه با حجم بارش به 

دلیل مديريت مناسب زياد نبوده است.«
همانطور که می بینید در بخشی از حرف های وزير کشــور به اين نکته اشاره شده که 
»چنین بارشی پیش بینی نمی شد« در حالی که خیلی از کارشناسان می گويند اگرچه 
حجم دقیق بارش هرگز مشخص نمی شود اما حجم کلی آن و میزان خطرناک بودنش 
موضوعی است که کاملا قابل پیش بینی بوده اما مسئولان غافلگیر شده اند. البته خودشان 
می گويند که هشدار هواشناسی چنان که بايد و شايد قوی نبوده است. محسن پیرهادی 

نماينده تهران يکی از همین افراد است.
 او می گويد: »آنچه در بررسی های اولیه مشخص است، بهتر بود سازمان مديريت بحران 
بنا به وظیفه و تجربه اش در پیش بینی حوادث هشدارهای حادثه احتمالی را فراگیرتر 
اعلام می کرد و در هماهنگی با ديگر نهادهای مربوط و اعمــال مقتدرانه قانون مانع از 

حضور و تجمع مردم در مکان های پرخطر و آسیب ديده می شد.« 
فشار به هواشناسی چنان ادامه پیدا کرده که اين سازمان مجبور شده توضیح بدهد که چرا 
سامانه يکپارچه هشدار هنوز تکمیل نشده که البته جواب قابل پیش بینی دارد: »کمبود 
اعتبار«. البته اين سازمان تا اينجای کار زير بار قصور نرفته و رئیس ستاد مديريت بحران 
اين سازمان می گويد که اولین هشــدارها را اول مرداد ماه صادر کرده و دومین هشدار 
هم دوم مرداد به شکل اعلان قرمز به همه سازمان ها ارسال شده است اما اين توضیحات 
نتوانسته کاری کند که ديواری بلندتر از ديوار هواشناسی پیدا شود تا جايی که رئیس 
ديوان محاسبات کل کشور گفته که به زودی ترک فعل سازمان هواشناسی در تکمیل 
شبکه ملی هشدار رخدادهای ســیل، طوفان و گردوغبار در دستور ديوان محاسبات 
قرار می گیرد. بعضی نماينده های مجلس هم گفته اند که به زودی به موضوع شناسايی 
مقصران اين حادثه که يکی از آنها احتمالا هواشناسی است ورود می کنند.خانم تاجبخش 
رئیس سازمان هواشناسی از مديران باقیمانده دولت روحانی است که حالاهدف حمله 

قرار گرفته است . 

نگین باقری  
هفتصبح

بررسی ســیلاب های جاری شده در هفتاد سال 
گذشــته تهران نشــان می دهد که اين شهر در 
روزهای ســوم، چهارم، پنجم و ششم مرداد ماه 
سال های 1333، 1360، 1366 و 1401 میزبان 
سیلاب های غارتگر تابســتانه بوده است. مثل 
بارش توده آب و هوايی مونســون کــه از هفته 
گذشته در جنوب کشور شروع و روز چهارشنبه 
کم کم تا تهران هم کشــیده شــد. اين اولین بار 
نیست که شرايط اقلیمی تهران ما را با سیل های 
تابستانی غافلگیر کرده. محققان حوزه علوم جوی 
می گويند که ما همیشه بايد مرداد ماه خودمان 
را برای جريان های ســیلاب های مونسون آماده 
کنیم. از سال 1333 تابه حال سیلاب های استان 
تهران بیش از 2800 کشته و 700 مجروح برجا 
گذاشته است. بیايید نگاهی به تاريخ بیاندازيم تا 
ببینیم خطر سیل در کدام منطقه از اين استان 

بايد جدی گرفته شود؟

   دهه 30
  اولین ســیل غارتگر در تاريخ معاصر تهران 
مربوط به 68 سال پیش است که  شهر را شست 
و برد. دهم تیر ماه سال 1333 اين سیل در غرب 
تهران بعــد از يک بارندگی مــداوم در محدوده 
فرحزاد، بســیاری از روســتاهای آن را تخريب 
کرد و دو هزار نفر جان خود را از دســت دادند. 
دوباره سیل ديگری يک ســال بعد در محدوده 
کن سه نفر را کشت و به مزارع زيادی آسیب زد. 
هرچه برج و باروها در تهران از بین رفت و بیشتر 
شکل و شمايل شــهر مدرن به خودش گرفت، 
شــیب بندی های نادرســت، خیابان بندی های 
غیرکارشناسی بیشتر مانع شــدند که آب های 

بارندگی به داخل زمین فرو برده شوند. 
 يکــی از روزهــای مرداد ماه ســال 1333 

معروف ترين سیل های تهران از محدوده گلابدره 
و تجريش روان شد. همان بارندگی اي که اوايل 
تیرماه در شمال غرب تهران شروع شد، در پنجم 
مرداد ماه، آبراهه ها را به طغیان واداشت و باعث 
شد سیل به روستای امامزاده داوود برسد. سی ام 
دی ماه آن ســال دوباره باران شديدی شهر را تا 
شــش روز مختل کرد. بعد ها تخمین زده شــد 
در مجموع سیل های تهران در تابستان آن سال 
بیش از 2 هزار نفر کشته شــده اند. روايت خادم 
امامــزاده داوود را بخوانید: »قبــل از اينکه در 
روســتای امامزاده داوود سیل بیايد در روستای 
فرحزاد سیل آمد. بعد از سیل در فرحزاد حدود 
30 تــا 40 روز مداوم باران می باريــد. در روز ۵ 
مردادماه آب از زمین و آســمان می جوشــید. 
قیامتی به پا شــده بود. از کوه ها و از رود ها همه 
آب بود که موج می زد. اين ســیل در عرض يک 
ساعت کل روستا را شست و تعداد زيادی را آب 
برد. ما حدود 60 روز دنبال جنازه ها می گشتیم 
و آن زمان که پزشــکی قانونی نبود هر جنازه ای 
را که پیدا می کرديم در همان حاشــیه رودخانه 
دفن می کرديم. آن قدر جنازه ها زياد بودند و زير 
آوار سیل مدفون شده بودند که بوی بسیار بدی 
در روستا پیچیده بود. اما به قبر حضرت امامزاده 
داوود هیچ آسیبی نديده بود«. خرداد سال 34 
هم ســیلاب ديگری در محدوده کن 3 کشــته 
بر جای گذاشت و حدود 4۵0 هکتار از مزارع را 

تخريب کرد.

   دهه 40 و 50
 نخســتین آبگرفتگــی گســترده در محیط 
شهری به ســال 1347 بازمی گردد. اينجا ديگر 
مسئله سیل و سیل بند نبود. مسئله اين بود که 
باران زيادی در تهران باريد که در ســطح شهر 
جمع شد و راهی برای خالی کردن آن نبود. اين 
مشکل در دهه ۵0 هم شهر را تعطیل می کرد و 

خسارت های مالی بر جای می گذاشت. 

   دهه 60 سیل آسا
از ســال 1360 تــا 136۵ چنديــن مــورد 
آبگرفتگی بزرگ و ســیل کوچک بــا حدود ده 
الی بیست کشته در پايتخت جاری شد. يک بار 
اين سیل سوم مرداد ســال 60، بار ديگر آذر ماه 
ســال 1363 به ترتیب در کن و حکیمیه کنونی 
خســاراتی به خانه ها وارد كرد. همچنین سال 
136۵ سیل دوباره شــهر را به کما برد و مردم را 

گرفتار کرد. 
 1۵ فروردين 1366 در بومهن و جاجرود به 
سمت تهران، سیلی جاری شد که 30 نفر کشته 
داد. چهارم مرداد ماه ســیل ديگری در شمال 
تهران 300 کشــته و 6۵0 مجروح به بار آورد. 
روايت شده که برای آن سیل آژير قرمز کشیدند 
و برخی از مردم با تصور موشــک های صدام، به 
پناهگاه رفتند. همین باعث شد که تعداد افرادی 
که در اين سیل جان باختند، مرگ سهمگینی 
در زيرزمین ها و پناهگاه های زير زمیني داشته 
باشــند. به دنبال اين حادثه محمد نبی حبیبی 
شهردار تهران اســتعفا داد. بارندگی از ساعت 
يک بعد از ظهر شروع و تا دو روز قطع نشد. جالب 
اينکه سیلاب امسال هم ششم مرداد ماه رخ داد 
و حالا منجر به آبگرفتگی و سیلاب در شهرهای 
اطراف پايتخت شده. نکته ديگر اين ماجرا اين 
بود که در اين حادثه هزاران تن سنگ و گل ولای 
از رودخانه گلابدره و جعفرآباد به سمت شمیران 
جاری شــد. يعنی از جاده شــمیران )خیابان 
شريعتی( حدود دو تن سنگ ســرازير شد که 
تا قلهک پايین آمــد و خانه و مغازه های مردم را 
تخريب کرد. تکیه بزرگ تجريــش نیز در اين 
واقعه آســیب ديد و بعدها دوباره بازسازی شد. 
آبگرفتگی ناشی از سیل تا مدت ها ادامه داشت 

و میدان تجريش حدود دو ماه برای پاکســازی 
و بازسازی بســته بود. اين سیلاب محدوده دره 
دربند و گلابدره را گرفت. اما آنچه خسارات سیل 
را تشديد کرد شکسته شدن سد ديگری بود که 
روی رودخانه گلابدره ساخته شد. ناگهان حجم 
عظیمی از آب روانه میــدان تجريش و خیابان 
شــريعتی و مناطق اطراف شد. شــدت رگبار 
باران به گونه ای بود که در مدت 107 دقیقه 28 
میلیمتر بارش ثبت شــد. ديروز يک پژوهشگر 
تاريخ توضیحات جالبی با اشاره با آن واقعه برای 
سايت خبرآنلاين داده بود. حمید ناصری گفته 
بود که سیلاب های مرگبار در تهران، بیشتر در 
فصل تابستان اتفاق افتاده و دلیل اصلی آن هم 

ساخت و ساز در رود دره های اصلی تهران است.

   دهه 70 و 80
در دهه 70 و 80 باز تهران شاهد چندين مورد 
آبگرفتگی شــديد بود که يک نمونه آن چهارم 
فروردين ســال 1374 رخ داد. سال 138۹ هم 
بارندگی بی ســابقه  در تهران رخ داد که دوباره 

منجر به آبگرفتگی در شهر شد. 

   دهه 90
27 فروردين سال ۹1 بارش شديدی در تهران 
رخ داد که چند روز ادامه داشــت. بارندگی های 
آن زمان بیشــتر به اين خاطــر اهمیت زيادی 
داشت که بخشی از ديواره کانال میانرود )مسیل 
تهران-کرج( به دلیل فشار ناشی از عبور حجم 
زياد آب شکست و آب به داخل تونل خط 4 مترو 
تهران راه يافت که آن موقع در محدوده ايستگاه 
ارم در حال ساخت بود. خوبی اين حادثه اين بود 
که آب به جای سرريز شــدن در محیط شهری 

در کانال مترو مجاور جاری شد وگرنه خسارات 
ســنگین مالی و جانی برای شــهروندان پديد 
می آمد. در آن حادثه آب به دلیل شیب زمین به 
سمت ايستگاه های آزادی و استاد معین و دکتر 
حبیب الله جاری شد؛ مردم به صورت اضطراری 
از متروها خارج و برق ايستگاه ها قطع شد. خوبی 
ديگر اين حادثه اين بود که کســی صدمه نديد 
و تلفاتی در پی نداشــت. نکته اينکه معلوم شد 
وجود زباله و انواع پلاســتیک و نخاله در مسیر 
کانال میانرود دلیل تنگی مجرای عبور و فشــار 
زياد آب بــر ديواره ها بوده اســت. بعد از اين در 
سال 13۹4 هم باز در تابستان )شهريور( سیلی 
در محدوده قیامدشــت آمد که شش نفر در آن 

کشته شدند.
اگر برايتان سوال شده که چرا از دهه 40 به بعد 
به جای ســیل، اغلب آبگرفتگی وجود داشــته، 
بايد به کانال هــای آبی، حوضچه هــای آبريز، 
لوله گذاری ها و چاه هايی اشاره کنیم که در برابر 
ســیلاب تهران را ايمن تر کرده اما هنوز توانايی 
جذب آبگرفتگی ها را از ســطح شــهر ندارد. با 
اتفاقی که ششــم مرداد ماه در امامزاده داوود و 
ديگر شهرهای اطراف تهران رخ داده، بايد بگويیم 
که غرب تهران همیشه حامل خطرات بیشتری 
برای تجربه ســیلاب بوده. امامزاده داوود که در 
منطقه کن قرار گرفته در غرب تهران قرار دارد. 
اين منطقه تا امروز سه بار با سیلاب های شديد 
در اين 70 ســال روبه رو شده است. منطقه های 
بعدی کرج و فرحزاد بوده اند کــه در اين مدت 
ساکنان آن خطرات مالی و جانی سیل را تجربه 
کرده اند. خطرناک ترين ســیل های تهران اما از 
تجريش شروع شده و مانند سال 1333 يا 1366 

به محله های ديگر هم رسیده است. 

4 سیلاب تابستانه در 70 سال گذشته تهران 

مردادهای حادثه خیز   تهران
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  سايت نگار

نثر زيبای مسعود، سفرهای قیصر و سرنوشت ماه چهره
   به  تازگی خبری مبنی بر تذکر صداوسیما به پلتفرم نماوا درباره سريال »خاتون« در 
برخی رسانه ها منتشر شده است که به بخشی از گفت وگوی محمدحسن شانه ساززاده، 
مديرعامل نماوا اشــاره دارد که می گويد صداوســیما تذکر داده است که در سريال 
»خاتون« چرا به جای اينکه بگويید متفق ها، گفتید روس ها از شمال وارد ايران شدند؟

در پی این اتفاق، روابط عمومی نماوا در مطلبی که به ایسنا ارسال شده، مطرح کرده است:
پیرو خبر منتشر شده با تیتر »تذکر عجیب صداوسیما به خاتون« روابط عمومی  نماوا توضیح 
زیر را ارائه  می کند:»این گفت وگو یک سال پیش انجام شده و در توضیح چالش های آن دوران 
با مدیریت وقت سازمان ساترا بوده است. لازم به ذکر است این سریال بدون حذف نام روسیه 

پخش شد و هم اکنون هم در پلتفرم نماوا در دسترس عموم است.«

   مهرداد خدير يادداشتی درباره تولد مسعود کیمیايی نوشته که در بخشی از آن به 
نثر زيبای او اشاره شده. در جايی آمده است: 

   نگاه کنید که درباره پرویز یاحقی چه خوش نوشته است:
   »صدای یــک ویولن در تمــام رادیوهای خیابان آمــد. خیاط هایی که صندلــی را بیرون 
می گذاشتند و کوکِ عید می زدند یا داروفروش گیاهی که نیمی از راه، بوی داروهای او بود. 
فقط همین صدای ویولن بود که هوس می ساخت و حواس، پرت می کرد. دریایی که آرام بر 

خیابان می ریخت. دختران مدرسه را لبخند می داد. 
چهار مضراب ســه گاه اش و این که آخرِ هر نُتی را نمی کشــید و به جیغ می رساند، تازه تازه 
بود. همه رادیوها سه گاه بود و حالا ویولن ســولوی پرویز یاحقی با ضرب امیر بیداریان، رؤیا 

در خیابان بود.
صداهای دیگر را انگار می بستند. سیخ های کبابی جعفرآقا که کباب به نان می بست و آنها را در 
پیتِ زیر دستش می ریخت صدا نداشت. ماشین ها بوق نمی زدند. در اتوبوس ها ساکت بودند 

و صدای ویولن پرویز خان نمی گذاشت من ادامه رؤیاهای خودم باشم.«
یک بار دیگر بخوانید تا ببینید چه شوری در این کلمات ریخته و درباره یک بزرگِ موسیقی 

چه نوشته، او که خود به زیبایی گیتار می نوازد و موسیقی را می فهمد.
یا آنچه در پی مرگ اکبر رادی نوشت که ضرب المثل شده است: »باید روزی بدون اکبر رادی 

شروع نشود که شد.«
   آن قدر با قیصر و گوزن ها خاطره ساخته که فیلم های بد یا شلخته یا پریشان به خاطر سانسور 
از اعتبار او نکاهد. اگر هم کلیت فیلم را دوست نداشته باشی یا به خاطر نسپاری هر فیلم از این 

دست نیز باز سکانسی دارد جاودانه.
  او خیابان های این شهر را زیســته و شاید اگر در 81 سالگی بپرســید از چه بیشتر ملول و 
دل تنگ می شود نه به گفته های اخیر و بی دلیل همسر پیشین اشــاره کند و نه به وضعیت 
سینمای ایران  بلکه دل او بیشتر برای آن »تهران «ی تنگ شود که پیش چشم او ذره ذره آب 
شد تا آن شهر پرخاطره »آن« ی شود که امروز هست و اگر سپانلو شاعر تهران بود کیمیایی 
هم سینماگر تهران است اگرچه در ســطح ملی آوازه دارد و قیصر با بازیگر آن فراتر از مرزها 

هم رفته باشد.

   عباس عبدی با جماران مصاحبه کرده و با اشاره به لغو کنسرت های قانونی در اهواز  
گفته است :

سیاست های کلان دولت فعلی قابل دفاع نیســت زیرا نتایج موثری در حل مسائل مردم 
ندارد. ولی از آمدن آن به یک دلیل مهم استقبال شد زیرا مردم حداقل یک نکته مثبت یعنی 
یکدستی کامل و وحدت در اجرا را انتظار داشــتند. در گذشته به روش های مختلف با دولت 
روحانی برخورد و چوب لای چرخ آن می گذاشــتند، حتی در سطح امنیتی هم همین کار را 
کردند. آغاز یا روشــن کردن فتیله اعتراضات ۹۶ و ۹8 از طرف اینها بــود. بنابر این حداقل 
انتظاری که وجود داشت این بود که بعد از یکدست شدن حکومت، این تنش ها در حکومت 
نباشد. چون هنگامی که این تنش ها نباشد، یک گام بزرگ رو به جلو است ولی اکنون روشن 
شده که خودشان هم نمی توانند به این ماجرا پایان ببخشــند و این بچه ای را که دنیا آورده 

بزرگ کنند.
 این نشان می دهد گروه هایی که در دولت روحانی یا دولت خاتمی به صورت خودسر دست 
به اقداماتی می زدند، کم کم استقلال نسبی از ساختار پیدا کرده اند. به همین دلیل وقتی هم 
علیه روحانی اقدام می کردند معنایش این نبود که می خواهند به نفع این جناح اصلی ساختار 
اقدام کنند و یا تحت کنترل اینها هستند بلکه معنایش این بود که علیه روحانی هستند در 

نتیجه اکنون هم فرصت پیدا کرده اند که علیه دولت رئیسی از این کارها کنند.

   روزنامه جوان  وابسته به سپاه پاسداران ماجرای سقوط بورس را به دوره روحانی 
مرتبط کرده است: دولت روحانی به خاطر اينکه می خواست منابع مالی موردنیاز خود را 

از بازار سرمايه تأمین کند، در بازار سرمايه و بورس، حباب به وجود آورد.
بازار سرمایه در دولت قبل به محلی برای تأمین کسری بودجه دولت تبدیل  شده بود. بسیاری 
دلیل سقوط بورس در زمان فعلی را واقعی شدن قیمت سهام پس از دستکاری عمدی قیمت ها 
عنوان می کنند، شــاخص بورس در آن زمان تا ۲ میلیون و 1۰۰ هزار واحد هم رشد داشت که 
در حال حاضر به یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد رسیده، اما در حال حاضر هم برخی شرکت های 
کوچک حباب  دارند و قیمت سهم ها در شرکت های بزرگ هم زیر قیمت هستند و امکان بالا 
رفتن آن وجود دارد. در دولت قبل با توجه به اینکه در آن زمان می خواستند منابع خود را از بازار 
سرمایه تأمین کنند، در بازار سرمایه حباب به وجود آمد و قیمت ها در آن مسیر حرکت کرد، اما 
باید پذیرفت که بازار بورس همواره دارای نوساناتی است و هیچ رونقی نیست که با رکود همراه 
نباشد و هیچ رکودی نیست که بارونق همراه نباشد و همیشه این بازار به رونق و رکود نیاز دارد و 
این مسئله جزئی از ذات بازار است، اینکه در آن زمان دولت قصد داشت تا منابع زیادی را از این 

بازار تأمین کند سبب شد تا شاهد نوسان های قیمت سهام در سال 1۳۹۹ باشیم.

   روايتی دلنشین  از زبان حسین علیزاده درباره اسفنديار منفردزاده:
کلی تغییر کرده بود. هم ظاهرش تغییر کرده بود و هم اگر نگویم تلخ، خیلی جدی تر شده بود. 
از محیطی که درش زندگی می کرد ناراضی بود. هر دفعه که منفردزاده را خارج از کشور دیده ام 
به نظرم آمده است که ناراضی است. چون در ایران نیست و چون خیلی موقعیت و شرایط برای 

کار کردن و انجام کارهایی که دلش می خواهد فراهم نیست.
البته چند سال بعد که در ســوئد دیدمش به نظرم آمد احســاس رضایت بیشتری دارد. در 
لس آنجلس اصلا انتظار نداشتم که منفردزاده من را بشناســد. سال ها گذشته بود اما وقتی 
آمد پشت صحنه خیلی بیشتر از آن چیزی که من فکرش را می کردم به من توجه کرد و دیدم 
که چقدر کارهای من را گوش داده. وقتی شــروع کردیم به صحبت کردن و از کانون گفتیم 
انگار که ما رفیقای قدیمی بودیم. خیلی از رفتارش با خودم لذت بردم. کم دیده بودم آدمی 
را که بدون هیچ عقده ای و با یک آغوش باز این طور رفتار کند. وقتی من را بغل کرد و بوسید، 
احســاس کردم که انگار دارد ایران را بغل می کند و من برایش بوی ایران را می دهم و حس 
خوبی ازش گرفتم.خودش می گوید که هنوز هم وقتی خواب می بینم خواب ایران را می بینم.

خیلی حیف است که ایران نیست ولی نمی دانم شاید بعضی مواقع  خوابش بهتر از واقعیت باشد 
)می خندد(. وقتی به منفردزاده فکر می کنم می بینم این آدم دلی داشته پر از عشق و دل پر از 
عشق انگیزه  این را دارد که برای کاری که می خواهد انجام دهد هر آنچه لازم دارد را کشف کند 
و به کار ببرد. این گونه است که او به امضای خودش دست پیدا می کند و دیگر تکرار نمی شود. 
درست است که منفردزاده سال هاست که ایران نبوده اما همه  آن کارهایی که با وجودش، با 
دلش و شــناختش انجام داده آن قدر اثرگذار بوده  که همیشه بین علاقه مندان و شنوندگان 

موسیقی حضور خواهد داشت.
  از متن گفت وگوی هانی ظهیری با حسین علیزاده منتشر شده در اندیشه پویا:

 بینش بلور که با نام هنری قیصر، فعالیت می کند به تازگی مدعی شده که هر وقت دلتنگ 

باشد به ایران می آید و برمی گردد.
این خواننده به مهران توکلی در رادیویار گفت: گاهی به ایــران می روم و می آیم و ایران هم 
جای خیلی خوبی است و اینکه مدام شایعه می کنند چرا فلانی به ایران می آید بی معنی است 

چون وطنم ایران است.
قیصر ادامه داد: من نه سیاسی هستم و نه کار سیاسی بلدم، صرفا یک خواننده پاپ هستم که 
خانواده ام در لس آنجلس و خودم در نروژ ساکنند ولی به ایران می روم و می آیم و همواره برای 

همه آرا و عقاید،احترام قائلم.
بد نیست بدانید حبیب الله بلور کشتی گیر شناخته شده ایرانی، عموی پدر قیصر است.

قیصر که به خاطر قطعاتی اغلب شش هشتم همچون راننده، لات و... شناخته می شود در اواخر 
دهه شــصت ایران را ترک کرد و ابتدا در ترکیه و بعد در نروژ اقامت گزید ولی آلبوم هایش را 
از طریق کمپانی های لس آنجلسی ارائه داد و نام هنری قیصر را هم کوجی زادوری کلیپ ساز 
لس آنجلسی برایش انتخاب کرد و همین باعث شد به عنوان خواننده لس آنجلسی شناخته 

شود.

   گزارش عصر ايران درباره سرنوشت غیرعادی برخی از قهرمانان سريال مختار:
سریال مختارنامه در سالیان اخیر بارها و بارها از رســانه ملی به بهانه های مختلف بازپخش 
شده. جدای از همه این ها مختارنامه داستان دیگری دارد. سرنوشت عجیبی در انتظار برخی 

از دست اندرکاران مجموعه بود. 
ماه چهره خلیلی زاده دارای مدرک کارشناسی ارشد معماری از دانشگاه آکسفورد انگلستان 
بود و یک دوره بازیگری را در »مدرسه متد« )Method School( واقع در لندن گذرانده 
بود. او نوه دختری پروین سلیمانی بود و بازیگری در تلویزیون را با سریال مختارنامه )1۳8۹( 
و کاراکتر »جاریه« ساخته داوود میرباقری و بازی در سینما را با چشمان سیاه ساخته ایرج 
قادری آغاز کرد.ماه چهره خلیلی در 1۷ مرداد 1۳۹۹ بر اثر سرطان لوزالمعده در ۴۳سالگی 
در لندن درگذشــت. پیکر او در ۲1 مرداد 1۳۹۹ با حضور خانواده و دوستانش در آرامستان 

مسلمانان منطقه هِندون واقع در شمال غرب لندن به خاک سپرده شد.
کریم اکبری مبارکه در آثار کارگردانان نامداری مانند بهرام بیضایی و داوود میرباقری ایفای 
نقش کرده بود و مشهورترین نقش وی در ســینما نقش سرکرده در فیلم مرگ یزدگرد و در 
تلویزیون نقش ابن ملجم مرادی در سریال امام علی و اَحمَر بن شُمَیط در سریال مختارنامه 
بوده است. سالیان ســال چهره او به عنوان ابن ملجم مرادی در یادها ماندگار شده بود تا که 
مرحوم اکبری با ایفای نقش یکی از یاران مختار دوباره به شــهرت رسید. پنجشنبه ٨ آبان 

1۳۹۹ بود که بر اثر ابتلا به کرونا، این بازیگر کشورمان در سن ۶۷سالگی از میان ما رفت.
مازیار لرستانی سال 1۳۴۵ در تهران با نام شهره صالحی لرستانی متولد شد. وی فارغ التحصیل 
کارشناسی رشته کارگردانی تئاتر از دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران در سال 1۳۶۹ و 
همچنین فارغ التحصیل کارشناسی ارشد رشته فیلمنامه نویسی سینما از مجتمع فیلمسازی 

باغ فردوس در سال 1۳۷۳ بوده است.
لرستانی را در مختارنامه با کارکتر سردسته زنان کوفی به یاد می آوریم. او روز چهارشنبه ۲۲ 
تیر 1۴۰1 از تطبیق جنسیت خود خبر داد و گفت نام مازیار را برگزیده است. این اتفاق از سوی 
کاربران ایرانی شبکه های اجتماعی با واکنش های فراوان روبه رو شد و در حالی که عده ای از 
»تغییر جنسیت« او سخن می گفتند، فعالان حقوق تراجنسیتی ها یادآوری کردند که باید از 

»تطبیق جنسیت« برای چنین اتفاقی استفاده کرد.
رضا رویگری )زاده ۶ دی 1۳۲۵( فعالیت حرفه ای خود را در اواخر دهه 1۳۴۰ آغاز کرده  و در 
سینما، تلویزیون و تئاتر پرکار بوده است. او همچنین خواننده سرود »الله الله« در اوایل انقلاب 
1۳۵۷ است. رویگری برای بازی در بوتیک )1۳8۲( نامزد دریافت تندیس زرین بهترین بازیگر 

نقش مکمل مرد جشن سینمای ایران شد.
رضا رویگری که با نقش »کیان ایرانی« در مختارنامه ماندگار شــد، چند سالی است که به 
بیماری مبتلاســت و در این مدت کمتر در ســینما و تلویزیون بازی کرده و چند بار هم در 
بیمارستان بستری و تحت مداوا قرار گرفته است و دوره ای هم در آسایشگاه کهریزک به سر 

 برد. 
فریبرز عرب نیا در سال 1۳۴۳ در تهران متولد شد. او پس از طی کردن دوره خدمت سربازی 
در ســال 1۳۶۴ به ترکیه رفت و در دانشگاه خاورمیانه آنکارا مشــغول به تحصیل در رشته 
مدیریت شــد، اما آن را نیمه تمام رها کرد و به ایران بازگشــت تا در رشته مورد علاقه اش 

مشغول شود.....
بازیگر فیلم های سلطان و شوکران در سال 1۳۷۰ با آتنه فقیه نصیری ازدواج کرد که در نهایت 
به طلاق منجر شد. عرب نیا برای بار دوم در ســال 1۳۷۹ با عسل بدیعی ازدواج کرد که این 
زندگی بعد از ۴ سال در سال 1۳8۳ به طلاق کشید. عسل بدیعی سال ها بعد فوت کرد.مختار 

تلویزیون ایران چند سالی ست به کانادا مهاجرت کرده. 

   سخنگوی شهرداری تهران در مورد اصلاح سنگ قبر دارای تصاوير بی حجاب بانوان 
توضیحاتی ارائه کرد و گفت: انتشار تصاوير بانوان بی حجاب اساسا غیرقانونی است.

در مورد تصاویر بانوان بی حجاب اساسا اصل انتشار کار غیرقانونی است، یعنی حتی واحدهای 
اداری، تجاری و ... نیز نمی توانند در نما و یا تبلیغات خود از تصویر بانوان بی حجاب استفاده 
کنند البته موضوع تنها جنبه تبلیغات نیست بلکه استفاده از این تصاویر ممنوع و غیرقانونی 

است و تصریح آن در قوانین کشور موجود است.
از سوی دیگر، سازمان بهشت زهرا مطالبه مردمی ایجاد شده در قالب کمپین اینترنتی با تعداد 
امضا قابل توجه را پاسخ داده که از سازمان خواسته با این موضوع مقابله کند. مطالبه ای که از 
طرف برخی افراد و گروه های فرهنگی نیز مطرح شده است. به صورت مکرر خانواده ها و افرادی 
که به بهشت زهرا مراجعه می کنند با مسئولین بهشت زهرا صحبت کرده اند و در این سال ها 
اعتراض کرده اند که رویه  ناپسندی که در استفاده از تصاویر بانوان بی حجاب ایجاد شده است 

فضای فرهنگی و معنوی بهشت زهرا را تحت تاثیر قرار می دهد.

   سیدمحمودرضوی در اينستاگرام نوشت: ديشب قســمت نهصد و بیست و دوم 
خندوانه پخش می شد، با خستگی فراوانی که داشــتم اما به احترام گروه سازنده آن 

خودم را مکلف به ديدنش می دانستم، می خواستم همان ديشب قلم بزنم که نشد! اما؛
 اول: آقای رامبد جوان جوان خلاق و پرانرژی و برادر عزیزم آسید علی احمدی عزیز و دوست 
داشتنی، به احترام سال ها تلاش شما برای شادی مردم ایران تمام قد می ایستم و می گویم 

بچه های خندوانه ما شما را خیلی دوست داریم، خیلی و قدردان زحمات شما هستم.
دوم: خنداندن مردم کار آسانی نبوده و نیست، مرز بین هزل، هجو، طنز و کمدی مرز بسیار 
باریکی اســت که با همه آنها می توان مردم را خنداند اما اینکه بتوان با طنز و کمدی و با نگاه 
داشتن اندازه ضمن داشــتن نگاه انتقادی به موضوعات و وقایع مردم را بخندانیم، کار بسیار 
سختی است، دست مریزاد که در این سال ها تلاش کردید، با نگاه داشتن اندازه شوخی و طنز 

مردم را بخندانید.
سوم : بیرون گود نشستن و دستور لنگش کن دادن را همه ما بلدیم، اگر استادیوم رفته باشید 
در هنگام بازی صدهزار نفــر در حال کوچینگ تیم دلخواه خود با انواع فحش ها و ناســزاها 
هستند، اما یکی از آنها قدرت یک شــوت درست و دربیل ساده ندارد، خیلی وقت ها زحمات 
این تیم را بیرون گود نشسته ها ضایع کردند و کاری کردند گاهی اشکالات و حواشی بیش از 
اتفاقات خوب و مزایا به چشم بیاید، اما اگر کمی منصف باشیم می بینیم چقدر خدمت در این 

۹۲۲ قسمت در این برنامه اتفاق افتاد.
چهارم: خندوانه از روز تولد تا دیشب، پر از نوآوری و رویش بود، ببینید که از فصل اول تا آخر 
بی ادعا چقدر نیروی انسانی جدید به سینما و تلویزیون معرفی کرد، چقدر آیتم هایی ساخت 
که امروز هر کدام از آنها برنامه مستقل شده، چه میزان فرهنگ سازی در کتابخوانی، امور خیر 
و … کرد و در عصر گردن های کج بر روی گوشی و تبلت چقدر بازی های جدید برای تفریح 

جمعی به وجود آورد، اینها را ببینیم و قدردان این تیم باشیم.

احمد نجفی| »اون ســاندویچی معروف 
کنار دانشگاه شریف، حالا کریپتوکارنسی 
هم قبول می کنه!« ایــن را یکی از کاربران 
توئیتر نوشــته و برای آن یــک عکس هم 
ضمیمه کــرده کــه نشــان می دهد یک 
ســاندویچی که از نظر ظاهری چندان هم 
تمیز نیست، به مشتریانش پیشنهاد کرده 
برای خرید ســاندویچ هایش از بیت کوین، 
اتریوم و لایت کوین استفاده کنند. اینطور 
که پیداســت علی آقا، صاحب ساندویچی 
معروف کنار دانشگاه شــریف که اسمش 
کلبه خوراک اســت و دانشــجویان آن را 
به بــه عناوین دیگری می شناســند، برای 
مشتریانی که از رمزارز برای خرید ساندویچ 
استفاده کنند هفت درصد تخفیف در نظر 
گرفته است. اما با وجود کارمزد های نجومی 
تراکنــش رمزارزها چطور می تــوان برای 
حســاب کردن پول یک ساندویچ از رمزارز 
اســتفاده کرد؟ علاوه بر این، آیا اســتفاده 
از رمزارزها برای پرداخت پول ســاندویچ 

قانونی است؟

   چرا خريد ساندويچ با اتريوم و رفقا 
امکان پذير نیست؟

به محض انتشــار توئیت مربوط به پذیرش 
رمزارز در ســاندویچی معروف دانشــگاه 
شــریف، خیل کاربران توئیتر که احتمالا 
فعالان بازار رمزارزها هستند، نسبت به یک 
نکته حساس شدند. چطور می توان با وجود 
هزینه های نسبتا بالای تراکنش رمزارزها، 

از آنها برای خرید ســاندویچ استفاده کرد؟  
برای مثــال یکی از کاربران نوشــته: »فی 
تراکنش بــرای این ۳تایی که گذاشــته از 
خود قیمت ساندویچ میتونه بیشتر بشه« یا 
کاربر دیگری گفته: »فکر کن ۲دلار بندری 
بزنی، ۲۰دلار فی اتر بدی!« منظور او از فی 
اتر همان تراکنش شــبکه اتریوم است. در 
دنیای رمزارزها، فارغ از اینکه چه مبلغی را 
می خواهید منتقل کنید، باید کارمزدی با 
عنوان فی شبکه پرداخت کنید که این رقم 
برای شــبکه اتریوم بین ۵ تا ۲۰دلار یعنی 
حدود 1۵۰ تا ۶۰۰هزار تومان متغیر است و 
طبیعتا نمی توان با وجود چنین کارمزدی، 
تراکنش هــای ارزان قیمت در حد پول یک 

ساندویچ داشت.

می خواهــد  چطــور  علی آقــا    
ســاندويچ هايش را بــه بیت کويــن 

بفروشد؟
کارمزد بالای تراکنش رمزارزها یک راه حل 
ســاده دارد که اصطلاحا بــه آن لایتنینگ 
می گویند. لایتنینگ یک راه میانبر است که 
از طریق آن می توان کارمزد نجومی شبکه 
بیت کوین را دور زد. به این صورت که برای 
مبالغ کوچک از این راهکار استفاده می کنند 
و هزینه تراکنش آن چیزی نزدیک به یک تا 
دو تومان )تک تومان!( است. با این راهکار، 
علی آقا صاحب ســاندویچی کلبه کوچک، 
یک صورت حســاب لایتنینگ می ســازد 
که حالت یک کــد QR دارد و فقط یک بار 

قابل اســتفاده است. مشــتریان با مراجعه 
به ســاندویچی، کد QR  را اسکن می کنند 
و هزینه مشخص شــده در صورت حساب 
را به صاحب مغــازه پرداخت می کنند. کل 
این فرآیند حتی از تراکنش کارت به کارت 
هم سریع تر انجام می شــود و درست چند 
ثانیه بعد بیت کوین ها به کیف پول دیجیتال 

صاحب ساندویچی منتقل می شود. 

  پرداخــت بیت کوين بــه ازای پول 
ساندويچ قانونی است؟

ســاندویچی کلبه خــوراک علی آقــا تنها 
مغازه ای نیســت که از بیت کوین و به طور 
کلی رمزارزها برای فروش اجناس استفاده 
می کند. پیش از این چند کافه، رســتوران، 
فروشگاه آنلاین و حتی انجمن های خیریه یا 
تامین مالی جمعی از رمزارزها به عنوان ابزار 
پرداخت استفاده کرده اند اما براساس قانون 
این کار درست نیست. با اینکه هنوز قوانین 
مشــخصی در حوزه رمزارزها وجود ندارد و 
کسب وکارهای حوزه رمزارز غیرقانونی اعلام 
نشده اند اما درباره اینکه بیت کوین و ارزهای 
دیجیتــال نمی توانند ابــزار پرداخت قرار 
بگیرند، قانون موضع گیری مشخصی دارد. 

 واگویه های انتظار
از عشق من به هر سو در شهر گفت وگويي است

من عاشق تو هستم اين گفت وگو ندارد

 دستور زبان عشق
چترمان را/ بر سر گرفته ايم

و مي خواهیم باران
 محمد شیرين زاده شهريارحالمان را بهتر کند...

 شماره قبل رسیدم به توقیف گزارش فیلم. اما 
قبل از این توقیف اتفاق جالبی رخ داده بود. 
در میانه دهه هفتاد قوانینی درباره اختصاص 
بودجه به تعاونی های فرهنگی منتشر شده 
بود که اسدی زودتر از بقیه شرایط ایده آل و 
منافع مالی پشت تاســیس این تعاونی ها را 
کشــف کرده بود. باهمان شم اقتصادی اش 
تعاونی گزارش فیلم را تشکیل داد. برای تولید 
آثار فرهنگی و هنــری. بلافاصله از مدارک 
تحصیلی بچه های شــاغل در گزارش فیلم 
استفاده کرد و آنها را جزو تعاونی قلمداد کرد 
و توانست با زیرکی وام های خوبی از وزارت 
تعاون دریافت کند. فکر کنم چیزی در حدود 
۲۰۰ میلیون تومان که برای سال های ۷8 و 
یا ۷۹ رقم فوق العاده ای محسوب می شد. در 
این سال ها که همزمان هم هست با رونق و 
افزایش تیراژ گزارش فیلم،  اســدی و امیری 
از آپارتمان کوچکشــان در یوســف آباد به 
آپارتمان مجللی در شمیران نقل مکان کرده 
بودند. خب البته داستان به این سادگی پیش 
نرفت و از قرار یکی از بچه های بخش بازرگانی 
گزارش فیلم دست درازی به این وام ها کرد و 

اتفاقات پیچیده دیگر. 
پس از توقیف گزارش فیلم دیگر اســدی و 
امیری را به ندرت می دیدم تا این که در سال 
81 خبر آمد آنها به فرانسه مهاجرت کرده اند. 
با این خبر ضمیمه که یکی از روحانیون جوان 
نزدیک به ســید محمد خاتمی به آنها خبر 
می دهد که عنقریب بازداشت خواهید شد! 
و آنها سراسیمه به پاریس می روند. آپارتمان 
جمع و جوری در جنوب شرق پاریس در محله 
کرت اجاره می کنند. در کنار یک پارک زیبا 
و دریاچه ای چشــم نواز که البته در حاشیه 
و حومه پاریس محسوب می شدند و قیمت 

خانه ها ارزانتر از مرکز شــهر بود. فکر کنم 
آپارتمانشان را ماهی ۲۰۰۰ یورو اجاره کرده 
بودند. یک آپارتمان دوخوابه ۹۰ متری. در 
حالی که همان روزها در مثلا محله مونپارناس 
در مرکز پاریس یک اتاق زیرشیروانی )طبقه 
پنجم( بدون آسانســور و با توالت اشتراکی 
در راهرو و البته تخــت و تلویزیون و حمام 
اختصاصی و یک اجاق گاز بسیار کوچک که 
همه در همان اتاق هشت متری جاداده شده 
بودند به قیمت ۶۰۰ یورو اجاره داده می شد. 
 ســال 1۳8۳ بخش فرهنگی سفارت ایران 
در فرانسه هفته فرهنگ ایرانی را در پاریس 
برگزار می کرد. به مدیریــت آقای ایوبی که 
رایزن فرهنگی ایران در فرانسه بود و بعدها در 
دولت اول روحانی رئیس سازمان سینمایی 
شــد. در انتخاب و دعــوت مهمان ها ابتکار 
دســت او بود و دو نیروی جوانش یعنی علی 
راضی و امین کمیلی. قرعه به نام من هم افتاد 
که آن سال ها سردبیر چلچراغ بودم. همراه با 
انبوهی از چهره های تئاتر و سینما و موسیقی 
)میترا حجار، محمد حاتمی، شبنم طلوعی،  
 نگار جواهریان و...( با بلیت رایگان و سوار بر 
یک ایرباس عظیم به پاریــس رفتیم. از این 
سفرهایی که در دوران اصلاحات زیاد به تور 
روزنامه نگاران می خــورد. و خب بهره من از 
این ســفر در قالب گروه مهمان،  تماشای دو 
تئاتر بود که بچه های ایرانی مقیم فرانســه 
کار کرده بودند و به جــز آن ترجیح دادم در 
دو هفته اقامتم در فرانسه، دنبال کار خودم 
باشم. پرسه زنی در شهر با مترو و گروه های 
موســیقی خیابانی و این طور چیزها. حتی 
یک سفر ســه چهار روزه به جنوب فرانسه با 
قطار. به مارسی که هنوز خاطره زیبایی های 
این شــهر در ذهنم هســت و البته کن که 

همزمان با برگزاری جشنواره سینمایی بود 
و یک ۴8 ســاعت دیوانــه وار و بدون خواب 
را آنجا تجربه کــردم. در میانــه این ماجرا 
به ملاقات اســدی و امیری رفتم. و دو ســه 
روزی مهمانشان بودم. اسدی همچنان شم 
ژورنالیستی غریب خود را حفظ کرده بود و 
با چیره دستی شــرایط سیاسی و اجتماعی 
پاریس و تفاوت های فرهنگی مرکز و حومه 
این شهر را برایم شــرح می داد. در حالی که 
تسلطش بر زبان فرانسه بســیار اندک بود. 
او ذاتا ژورنالیســت بود. با یک حس داوری 
منطقی و بدون آنکه تحت تاثیر گرایشــات 
سیاســی و ترندهای روز و البته احساسات 
قرار بگیرد. اما اشــتباهات سیاسی خودش 
و جبر روزگار او را از علایقــش دورانداخته 
بود. او یکی از معدود کسانی بود که اهمیت 
تبدیل یک رســانه به یک بنگاه اقتصادی را 
کشف کرده بود ولی به روش خاص خودش. 
برایم می گفت که در دوره جوانی همیشــه 
خوانندگانی مثل ویگــن راتحقیر می کرده 
اما در میانســالی دیده بود کــه جوان ها آن 
ترانه های پاپ را هنوز در مراسم و مهمانی ها 
و خوشی ها و غم هایشان بازخوانی می کنند 
و کسی اسدی را نمی شناســد. در آن سفر 
حتی یک کلمه سیاسی مطرح نکرد. حوصله 
بحث نداشت. حتی بعدها هم که برای برخی 
برنامه ها مهمان شــبکه های خارجی شــد 
تلاشش برای منصف بودن برایم جالب بود. 
وقتی از فرانسه برگشتم ارتباطم با او بالکل 
قطع شــد. تمام. اما همیشــه یادم است که 

خیلی چیزها از او آموختم. 
داســتان های ســفر به فرانســه را بعدها با 
جزئیات می گویم. اما داستان گزارش فیلم را 

به شکل کامل همین جا می بندم. 

همیشه فکر مي کنم دنیا باید خیلی بزرگتر از 
این توپ سفید و آبی اسقاطی که ما ساکنش 
هستیم باشد. منظورم فقط بزرگی کهکشان 
و وفور ستاره و ســیاره ها نیست. از زندگی 
واقعی حرف مي زنم. از حیــات موجوداتی 
که فکر مي کنند و تکان مي خورند و تصمیم 
مي گیرند. موجوداتی که شاید هزاران سال 
پیش، قبل از کامل خشک شدن یا یخ زدن 
آب ها، زیادی گرم یا ســرد و خراب شــدن 
وضعیت کلی ســیاره، وســایل را ریخته اند 
توی چمدان های عجیب و غریب شان و آماده 
مهاجرت شــده  اند. همان طور که این روزها 
برای ما شنیدن جمله »ویزام اومد، مي خوام 
از اینجا برم« عادی و تکراری به نظر مي رسد، 

شــاید برای همســایه هایمان هم طبیعی 
بود که بخواهند کاغذ پــاره مهر خورده ای 
در دســت )یا شــاخک( بگیرند و بخواهند 
برای زندگی بهتر به کهکشانی دیگر بروند. 
احتمالش زیاد است که هزاران سال پیش، 
موجوداتی چپیده باشــند توی سفینه های 
غول پیکر و 1۰-1۵ نفــر که بیرون مانده  اند 
فریاد زده باشــند: »یه کم جمع تر وایسین 
ما هم ســوار شیم امشــب هجرت کنیم.« 
و چند نفر از باوجدان هایشــان دم و بال ها 
را جمع کــرده و با حالتی هم نوع دوســتانه 
تبسم کرده باشند. احتمالش زیاد است اگر 
دوربین را بچرخانیم و کمی بیشتر از گوشه 
سمت راست هستی را ببینیم، چشم مان به 

چیزهایی بیفتد که نویسندگان سریال های 
علمی-تخیلی نتفلیکس و HBO هم قادر به 

تخیلش نیستند.
چرا عده ای فکر مي کنند ما در دنیایی که ته 
ندارد تنهاییم؟ چرا خوشبین نباشیم و فکر 
نکنیم موجودات زنده دیگری هم هســتند 
که با دیدن مــا )در حــال راه رفتن بر روی 
دو پا بــا لباس های مســخره مان( با حالتی 
مشــمئز چهره در  هم مي کشند و مي توانند 
با بالا بردن دمپایی و محکم پایین آوردنش، 
به آســانی جانمان را بگیرند و زندگی مان را 
به پایان برســانند؟ چرا فکر نکنیم تنهایی 
فرضی مان به خاطر این اســت که ما ساکن 

قسمت محروم و فراموش شده جهانیم؟

آنالی اکبری          ستونفقرات

ای کاش تنها بوديم!
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آن گل سرخی که دادی...
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کمپانــی چری بــه تازگی از نســخه 
به روزشــده کراس اوور ساب کامپکت 
Tiggo 5X رونمایی کرد. این ماشین 
در روسیه با نام تیگو 4 شناخته می شود. 
این خودرو در سال 2017 عرضه شده 
و اولین و دومین مدرن ســازی آن در 
سال های 2019 و 2020 صورت گرفته 
اســت. روس ها، مدل سال 2019 را در 
بازار خود معامله می کنند. نســخه ای 
از این خودرو در ایران بــا نام ام وی ام 
X55 پرو توسط مدیران خودرو عرضه 
شده است.ظاهر سومین نسخه از تیگو 
5 ایکس با خطوط قرمز در زیر ســپر و 
اطراف بدنه و همین طور جلوپنجره ای 
با الگوی جدید، نوســازی شده و حالت 

اسپرت تری به خود گرفته است.
 داخل كابين خودرو

البته عمده تغییــرات مربوط به کابین 
می شــود. نمایشــگر پشــت فرمان و 
نمایشگر اطلاعات سرگرمی به یکدیگر 
وصل شــده و حالت یکپارچه به خود 
گرفته اند. کنسول مرکزی نیز از لحاظ 
تکنولوژیکی ارتقا یافته و اندکی تغییر 

در قســمت پایینی پنل جلو مشاهده 
می شــود. اطلاعاتــی دربــاره اعمال 
تغییرات روی مشخصات فنی ماشین 
در دسترس نیست. این خودرو به موتور 
1.5 لیتری مجهز بوده و نیرویی معادل 
116 اسب بخار را از طریق گیربکس 5 
سرعته دستی یا CVT به چرخ های جلو 
وارد می کند.بد نیســت بدانید سومین 
نســخه از خودروی چری تیگو 5X یا 
همان تیگو 4 در بازار روســیه با قیمت 
پایه 1.699 میلیــون روبل )28210 

دلار( به فروش می رسد.
 داستان چري در ايران

شــرکت چری یکی از مشــهورترین 

شرکت های خودروساز چینی در ایران 
است. در کشور ما، برخی از خودروهای 
 MVM تولید شده چری، تحت عنوان
 X55 به فــروش می رســند. ام وی ام
یك نمونــه از همین خودرویي اســت 
كه در بــالا معرفي كردیــم. خودرویی 
که روی پلتفرم T1X توســعه یافته و 
با تکیه بر پیشرانه مجهز به توربوشارژر 
و آپشــن های مناســب، کــراس اوور 
کوچک اما کاملی باشــد. این محصول 
درکشــورهای مختلف با اسامی دیگر 
نظیر چری تیگو 4 و 5X هم شــناخته 
می شود اما در کشور ما توسط مدیران 
خودرو و با نــام ام وی ام X55 به بازار 

عرضه شده است. یکی از کراس اوورهای 
چری که به بازار خودروی ایران معرفی 
شده، mvm x55 است که نام اصلی 
آن تیگو 5x است. همچنین این خودرو 
در بازار روســیه و اکوادور با نام  چری 
تیگو 4 و در بازار کشور ایتالیا با نام دی 

آر 5 شناخته می شود.
 مشخصات فني

چری تیگو 5x از موتور 4 ســیلندر با 
حجم 1.5 لیتری مجهز به توربوشارژر 
استفاده می کند که قادر به تولید 147 
اســب بخار قدرت و گشتاور ماکسیمم 
210 نیوتن متر اســت. گیربکس این 
خودرو از نوع 6 ســرعته اتوماتیک دو 
کلاچه یا DCT است. موتور و گیربکس 
این خودرو کاملا مشابه با تیگو 7 است 
اما در بازار برخی کشورهای دیگر موتور 
2.0 لیتری تنفس طبیعــی به همراه 
گیربکس CVT مشابه با مدل ایکس 
33 هم قابل انتخاب است. البته كه این 
خودرو در ایران با نسخه اصلي خودش 
فاصله ها دارد. مثلا به جاي 7 كیسه هوا 

نسخه مونتاژي 6 كیسه هوا دارد!

گاراژ

کاديلاک اسکاليد اينکاس يك پكيچ زرهي كامل
کمپانی اینکاس از نسخه ضدگلوله این قدبلند مشهور رونمایی کرد

اینکاس پکیج چیرمن خود برای کادیلاک اســکالید را 
معرفی کرد. پکیج زرهی کامل این شرکت باعث می شود 
اســکالید مقاومت خوبی در برابر حملات مســلحانه با 
سلاح 7.62 میلی متری داشته باشــد. این شاسی بلند 
آمریکایی حتــی می تواند در برابر دو نارنجک دســتی 
آلمانی DM51 دوام بیاورد. اینکاس به منظور افزایش 
فضای سر در کابین ارتفاع سقف را 12.7 سانتی متر بالاتر 
برده است. این شــرکت همچنین چراغ های اضطراری 
پشت جلوپنجره را پیشــنهاد می کند. سیستم تعلیق و 
قطعات ساختاری تقویت شده نیز بر جنبه های ایمنی 
و امنیتی اسکالید می افزایند. اگرچه بسیاری از خانواده 
اقدام به خرید اسکالید خواهند کرد اما برخی افراد مشهور 
و خاص نیز ایــن خودرو را به خاطــر وضعیت خاصش 
انتخاب خواهند کرد. اینجاست که اینکاس نیز وارد میدان 

شده و بسته کاملی از تغییرات را ارائه خواهد کرد.
 داخل كابين کاديلاک اسکاليد 

داخل کابین همه چیز سفارشــی شده و اینکاس کابین 
را کاملًا پیــاده کرده تا یک جفت صندلــی کاپیتانی با 
ماساژور را نصب کند. همچنین صندلی های کوچک تری 
نزدیک درب ها دیده می شوند که احتمالًا برای امنیت 
VIP تدارک دیده شده اند. سرنشــینان اصلی خودرو 

پانل کنترلی را بین صندلی هــای راحت خود خواهند 
یافت. یک نمایشــگر بزرگ می تواند بیــن دیواره جدا 
کننده داخلی دیده شــود. سیستم صوتی با 19 بلندگو 
نیز کیفیت بصری بســیار خوبی را ارائه می کند. به این 
موارد باید میزهای کار را نیز اضافه کرد. به نظر می رسد 
کاکپیت راننده شاسی بلند کادیلاک تغییری نسبت به 

مدل استاندارد ندارد.
 مشخصات فني خودرو

قوای محرکه هم تغییری را نشان نمی دهد. خریداران 
می توانند اسکالید را با پیشــرانه 8 سیلندر 6.2 لیتری 
که قدرت 420 اسب بخاری و گشتاور 624 نیوتن متری 
دارد ســفارش دهند. همچنین پیشــرانه 6 سیلندر 3 
لیتری توربودیزل که قدرت 277 اســبی و گشــتاور 
624 نیوتن متری دارد هم در دسترس خواهد بود. این 
پیشرانه ها با گیربکس 10 ســرعته اتوماتیک همکاری 
می کنند و نیرو می تواند به چرخ هــای عقب یا تمامی 

چرخ ها فرستاده شود.
 ساير مشخصات و رقبا

اینکاس برخی آپگریدهای دیگــر را نیز عرضه می کند. 
خریداران می توانند سیستم دوربین 360 درجه، دید در 
شب، تلویزیون ماهواره ای، فضاهای ذخیره ای قفل شونده، 

رینگ های هوی دیوتی، سیستم خاموش کردن آتش در 
پیشرانه و... را سفارش دهند. این شرکت قبلًا پیش فروش 
پکیج چیرمن خود را شروع کرده است. اینکاس می تواند 
پکیج خود را در تمامی بندرهای مهم دنیا تحویل دهد و 
البته امکان ارسال هوایی نیز وجود خواهد داشت. اینکاس 
متخصص تولید خودروهای لوکس و زرهی است. از جمله 
 ،X7 این محصولات می توان به نسخه های زرهی بی ام و
اینفینیتی QX80، لینکلن نویگیتور و حتی نســخه 
طویل تر مرسدس G کلاس اشــاره کرد. اینکاس فعلًا 
هزینه پکیج های حفاظتی خود را اعلام نکرده اما قطعاً 

هزینه ای که صورت می گیرد ارزشش را دارد.

 Hengchi 5 ثبت هزاران سفارش برای
در کمتر از دو هفته!

گروه خودروهای انرژی جدیــد چین اورگراند اعلام کرده اســت که طی دو هفته 
اخیر، 37 هزار پیش سفارش را برای خودرو برقی Hengchi 5 دریافت کرده است. 
کراس اوور برقی Hengchi 5 نخستین خودرو از چند اتومبیل الکتریکی است که 
توسط این شرکت در حال توسعه هســتند. پیش فروش خودرو Hengchi 5 دو 
هفته پیش آغاز شد. این پیش فروش غیر الزام آور، از مشتریان می خواست تا بابت 
پیش ثبت نام اتومبیل مبلغ 1000 یــوان )148 دلار( را پرداخت کنند. با این حال 
تقاضای مشــتریان برای پیش خرید این خودرو بیش از انتظار بوده است. هنگچی 
خودروساز تازه وارد چینی است که فعالیت خود را در سال 2020 آغاز کرد و تاکنون 
9 محصول شامل هنگچی 1 الی هنگچی 9 را معرفی کرده است. شرکت هنگچی 
قصد دارد تا 10 هزار دستگاه Hengchi 5  را بین 1 اکتبر 2022 و 31 مارس 2023 
به مشتریان تحویل دهد. در صورتی که مشتریان 15 روز قبل از تحویل بابت خرید 
خودرو انصراف دهند، وجه پرداختی آن ها نیز به صورت کامل عودت داده خواهد شد. 
تولید Hengchi 5 در ابتدا قرار بود در ژوئن آغاز شود اما مدتی بعد تولید آن تا سه 

ماهه سوم سال 2022 به تعویق افتاد. 

تارا 610 ميليون تومان ناقابل!

قیمت خودرو افزایش یافت. پس از اعلام نتایج قرعه کشــی، قیمت هایی که کمی 
کاهش یافته بودند مجددا سر به فلک کشیدند و تارا اتوماتیک به 610 میلیون تومان 
رسید. حالا سوال اینجاست بعد از اعلام نتایج کدام خودروها بیشترین افزایش قیمت 
را داشتند؟ بیشترین افزایش قیمت مربوط به خودروی تارا است به طوری که تارا 
اتوماتیک از 590 میلیون تومان به 610 میلیون تومان و نســخه دستی هم از 468 
میلیون تومان به 490 میلیون تومان رسیده است.این بیشترین قیمتی است که تارا از 
زمان ورودش به بازار تجربه کرده است.یعني خودروهایي كه برچسب اقتصادي دارند 
هم قبول كنیم قیمت چندان اقتصادي هم ندارند. البته غیر از تارا بقیه خودروها هم 
افزایش قیمت داشتند اما هیچ كدام به گرد پاي تارا نرسیدند. قیمت پژو 206 تیپ 
دو نیز با دو میلیون افزایش به 304 میلیون تومان رســید.کوییک R با قیمت 217 
میلیون تومان، تیبا دو با 209 میلیون تومان هم از دیگر افزایش یافتگان بازار هستند.

مرسدس مايباخ S کلاس با تيونينگ منصوری

منصوری تیونیگ كار معروف ایراني از کیت ارتقایی خود برای مرسدس-مایباخ 
GLS رونمایی کرد. شاسی بلند لوکس ژرمن ها قدرت بیشتر و ظاهری بهتر پیدا 
کرده بود و حالا این جادو روی ســدان فوق لوکس مرسدس-مایباخ S کلاس 
نیز اثر کرده اســت. خودروی مورد بحث از پکیج تیونینــگ کامل منصوری 
شامل افزایش قدرت در مدل های S580 و S680 سود می برد. مایباخ S کلاس 
چندین قطعه فیبر کربنی را برای بهبود ظاهری خود پذیرا شده است. این ماده 
سبک وزن در لبه جلویی ســپر، ورودی های هوا، سقف و اسپویلر روی سقف و 
صندوق و نهایتاً رکاب های جانبی به کار می رود. منصــوری همچنین از فیبر 
کربن برای دیفیوزر اســتفاده می کند که با چراغ  ترمز مرکزی   یا بدون آن در 
دسترس خواهد بود. خود منصوری می گوید این تغییرات محتاطانه به صورت 
عمدی در نظر گرفته شده اند. تیونر مورد بحث مرسدس-مایباخ S کلاس خود 
را با رینگ های براق V.6 یا FS.23 عرضه می کند که ابعاد 22 اینچی دارند و با 
لاستیک های R22 30/265 در جلو و R22 25/305 در عقب همراه می شوند. 
منصوری آپشــن های زیادی را برای بهبود کابین پیشنهاد می کند. مشتریان 
می توانند طیف وسیعی از متریال از جمله تریم کربن، پدال های آلومینیومی، 
فرمان چرمی و اســپرت را ســفارش دهند. به این موارد باید نشان های خود 
منصوری را نیز اضافه کرد. مرسدس-مایباخ S کلاس منصوری پروژه ای کامل 
است که خیلی هم زیاده روی نداشــته و ظاهر ملایم آن با پرفورمنس مطلوب 

ترکیب می شود. گاهی اوقات بهتر است خیلی جلب توجه نکنید!

سوزوکی گرند ويتارا هيبريدی به بازار می آيد!
یکی از اخبار مهم خودرویی چند روز اخیر، بازگشت سوزوکی ویتارا به بازار خودرو 
جهان بوده است. شرکت سازنده هندی – ژاپنی ماروتی سوزوکی، نام گرند ویتارا را 
مجددا احیا کرده است و اکنون قصد دارد تا نسخه هیبریدی از این کراس اوور را نیز 
به بازار عرضه کند.نسل جدید سوزوکی گرند ویتارا براساس مشارکت این خودروساز 
و تویوتا ساخته شده است. به بیان دیگر ســوزوکی ویتارا جدید همان تویوتا اوربان 
کروزر با ظاهری جدید است. از نظر اندازه، گرند ویتارا دارای طول 4345 میلی متر، 
عرض 1795 میلی متر و ارتفاع 1645 میلی متر است و اندکی از تویوتا اوربان بلندتر 
محسوب می شود.مشابهت های سوزوکی گرند ویتارا و تویوتا اوربان کروزر در نمای 
ظاهری بیشتر هویدا می شوند، جایی که ظاهر این دو خودرو شباهت بی حد و حصری 
به یکدیگر دارد و تنها نشان سوزوکی در جلوپنجره موجب تمایز این خودروها شده 
است. نمای جانبی این خودرو نیز کاملا مشابه تویوتا اوربان است و تنها رینگ های 
17 اینچی موجب تمایز ظاهر گرند ویتارا شده اند.شباهت بین سوزوکی گرند ویتارا 
جدید و تویوتا اوربان کروزر در فضای داخلی نیز ادامه می یابد، جایی که سوزوکی 
برای ایجاد تفاوت تریم رنگی دوگانه را به خودرو اضافه کرده است. مدل های بالارده 
گرندویتارا تریم دو رنگ مشکی نقره ای دارند، در حالی که مدل هایی پایین تر از رنگ 
طلایی بهره می برند. سوزوکی گرند ویتارا جدید به سیستم سوزوکی کانکت به همراه 
اپل کارپلی و اندروید اتو مجهز است. سوزوکی گرند ویتارا با پیشرانه 1.5 لیتری چهار 
سیلندر به همراه دو سیستم هیبریدی خفیف و هیبریدی الکتریکی عرضه می شود. 

دندهمعکوس   

 نيش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

نسخه ای از این خودرو در ایران با نام ام 
وی ام X55 پرو عرضه شده است

چری تیگو 5 ایکس 
با نسخه به روز شده آمد

ماجراي قرض خودروسازان 
به قطعه سازان

بانک ها تا ۳۰ درصد مطالبات قطعه سازان را بلوکه می کنند
نایب رئیس انجمن قطعه ســازان ایران بــا بیان اینکه موافــق واردات هم 
 هستیم اما می گوییم شرایطی که برای واردات در نظر گرفته می شود برای

 قطعه ســازان نیز در نظر بگیرید، گفت: خودروســازان عمده بدهی های 
خود به قطعه ســازان بزرگ را از طریق خرید دین یا تســهیلات پرداخت 
می کنند اما بانک 20 تا 25 درصد و گاها تــا30 درصد آن را بلوکه می کند. 
این گفته هاي چندي پیش رضایي است. هنوز داستان بدهي خودروسازان 
به قطعه سازان ادامه دارد. او درباره صنعت خودرو و قطعه سازي به قطعه نیوز 
مي گوید، صنعت خودرو کاملا استراتژیک است اما این صنعت بدون صنعت 
قطعه سازی نمی تواند هیچ موفقیتی داشته باشد. خودروسازانی که دارای 
قطعه سازان قدر، دانش بنیان و دانش محور هستند که تکنولوژی خودشان 
را به روز نگه می دارند قطعا توانمند خواهند بود. این قاعده در همه جا وجود 
دارد. بنده به عنوان کوچکترین عضو این افراد باید بگویم که در حال حاضر 
قطعه ســازان )با وجود مشــکلات( تلاش می کنند و در کنار خودروسازان 
هستند. قطعه سازان در همین شــرایط نیز سال گذشته یک میلیون قطعه 
تولید کردند. متاســفانه یکی از مشــکلاتی که در حال حاضر قطعه سازان 
با آن درگیر هستند این اســت که آن قداســت، حرمت و کرامتی که باید 
داشته باشند نه پیش دولت وجود دارد و نه پیش خودروسازان. قطعه سازان 
براساس شناسنامه هایی که خودروسازان در اختیار آنها قرار می دهند تولید 
می کنند و متولی بررسی کیفیت نیز، خود خودروسازان هستند. در حقیقت 
کیفیت را نیز خود خودروسازان تعریف می کنند. به گفته رضایي، به صورت 
غیرمســتقیم  به وزارت صمت اعلام کردیم که ما نه تنهــا مخالف واردات 
نیستیم بلکه موافق هم هســتیم اما می گوییم شرایطی که برای واردات در 
نظر می گیرید برای قطعه ســازان نیز در نظر بگیرید. مــا بارها گفته ایم که 
لوازم یدکی مان را هم بدون انتقال ارز نمی توانیم وارد کنیم. خطوط تولید ما 
فرسوده است و نیاز داریم که یک سری لوازم یدکی را فقط از خارج وارد کنیم. 
اگر در داخل ساخته می شد که حرفی نداشــتیم. ما می گوییم مجوز برای 
استفاده از ارز را به قطعه ساز هم بدهند تا مشکلات ما کمتر شود اما متاسفانه 
قبول نمی کنند. ما به خودروسازان نقد داریم. ما به مدیر عاملان می گوییم 
اگر ضرر می کنید پس چرا تولید می کنید؟ از طــرف دیگر نیز هجمه های 
بی مورد و بی انصافانه، هم به صنعت خودرو و هم به صنعت قطعه سازی وارد 
می شود. بنده با قطعه سازان در تماس هستم و می دانم که حتی قطعه سازی 
خانه  خودش را فروخت و هزینه تامین مواد اولیه  کرد. قطعه سازان زحمت 
می کشند و در آخر مورد هجمه  مسائل سیاسی روز قرار می گیرند که ملت 
بیایند و مقابل صنعــت خودرو و قطعه قرار بگیرند.یکبــار مردم ببینند که 
قداست قطعه سازان و صاحبان صنعت در کشور همسایه و دنیا به چه صورت 
است و بعد وضعیت ما را ببینند.  انصاف اســت که ما شب و روز برای به روز 
نگه داشتن دانش مان تلاش کنیم و بعد با این هجمه ها روبه رو شویم؟ مگر نه 
اینکه من عاشق کارم، توسعه  اقتصاد کلان کشورم و مردمم هستم. با توجه به 
شرایط این هجمه ها واقعا بی انصافی است. بحث گاز، آب، برق، نیروی انسانی، 

مواد اولیه و مسائل دیگر در اختیار ما نیست.
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۱۳۹7 SE/ رنو داستر

رنو کولیوس۱۳۹7

رنو پارس تندردنده ای ۱۳۹۸

رنو ساندرواتوماتیک ۱۳۹۸

رنو ساندرو استپ وی ۱۳۹۸

رنو تلیسمان۱۳۹7

یک میلیارد و 2۳5 میلیون تومان

دو میلیارد و ۸70 میلیون تومان

5۱5 میلیون تومان

670 میلیون تومان

720 میلیون تومان

دو میلیارد و ۳۱0 میلیون تومان

۱

2

۳

4

5

6
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4

5
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4

5
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انواع کیا )قیمت ها بر حسب تومان( قیمت بی ام و )قیمت ها بر حسب تومان(انواع رنو در بازار )قیمت ها بر حسب تومان(

۱

2

۳

4

5

6

۱

2

۳

4

5

6

۱

2

۳

4

5

6

کیا سراتو اتوماتیک/۱۳۹7

کیا سراتو مونتاژ ۱۳۹۸

کیا سورنتو۱۳۹۸

کیا اسپورتیج۱۳۹7

کیا اپتیما هیبرید۱۳۹7

کیا موهاوی 20۱۱

۱۳۹6 X۱ بی ام و

X4۱۳۹6 بی ام و

بی ام و سری ۱ هاچبک۱۳۹7

بی ام و سری ۳ سدان۱۳۹7

۳۳0i/۱۳۹7 ۳بی ام و سری

 بی ام و سری 5 سدان ۱۳۹7

 یک میلیارد و 7۹5 میلیون تومان

یک میلیارد و 205 میلیون تومان

4 میلیارد و 260 میلیون تومان

2 میلیاردو ۸۳0 میلیون تومان

2 میلیاردو 5۱0 میلیون تومان

یک میلیاردو 2۸0 میلیون تومان

 ۳میلیاردو ۸00 میلیون تومان

6 میلیاردو ۳00 میلیون تومان

2 میلیاردو 250 میلیون تومان

۳ میلیاردو۳00 میلیون تومان

4 میلیاردو 200 میلیون تومان

6 میلیاردو ۸00 میلیون تومان

قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

مدل  قیمت ردیف

5

6

7

 انواع برلیانس )قیمت ها بر حسب تومان(

برلیانسH220دنده ای ۱۳۹۹

برلیانس H2۳0اتوماتیک ۱۳۹۹

برلیانس H2۳0دنده ای ۱۳۹۹

برلیانس H۳20اتوماتیک ۱۳۹۹

برلیانس H۳20اتوماتیک ۱400

برلیانس H۳20دنده ای ۱۳۹۹

 ۳47 میلیون تومان

45۳ میلیون تومان

۳6۳ میلیون تومان

5۸۳ میلیون تومان

600 میلیون تومان

46۸ میلیون تومان

۱

2

۳

4

5

6
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تعداد مشاوران املاک غیرمجاز
فعالیت ۸۰ هزار مشاور املاک در کشور غیرقانونی است. پروانه 

اصلانی مقام مسئول وزارت راه و شهرسازی با بیان اینکه سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات به سازمان امور مالیاتی متصل نیست 

می گوید ۱۲۰ هزار مشاور املاک مجوز رسمی دارند. اتصال سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات به سازمان امور مالیاتی، اقدامی 

برای اصلاح نهادی است که سال ها آن را دنبال کردیم و مربوط به 
فصل خاصی نیست؛ بنابراین بعد از اتصال به سازمان امور مالیاتی 

برای فصول و سال های آینده هم کاربردی است. براساس اطلاعات 
غیررسمی ۱9۰ تا ۲۰۰ هزار مشاور املاک در کشور فعالیت 

می کنند که حدود ۱۲۰ هزار مشاور دارای مجوز رسمی هستند.

آغاز پرداخت وام مسکن روستایی
پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی از هشت مرداد آغاز 
می شود. اکبر نیکزاد رئیس بنیاد مسکن براساس دستور رئیس جمهور 

پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی ساخت مسکن روستایی با نرخ 
پنج درصد و قرض الحسنه و با تضمین زنجیره ای سه نفره از روستائیان 
با ارائه سفته پرداخت می شود. کسانی که قبلًا  وام ۱۰۰ میلیونی مسکن 

روستایی گرفته اند و عملیات اجرایی ساخت مسکن آنها شروع 
شده و پروانه ساختمانی گرفته و در حال ساخت هستند به شرط 

اینکه ساخت و ساز آنها زیر مرحله سقف بندی پیشرفت کرده باشد، 
می توانند علاوه بر ۱۰۰ میلیون قبلی ۱۰۰ میلیون تومان دیگر نیز 

دریافت کنند و ساخت مسکن خود را به اتمام برسانند.

پیش بینی قیمت طلا در هفته پیش رو
قیمت طلا در هفته نخست مردادماه احتمالا کاهش پیدا کرد. 

محمد کشتی آرای  نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
می گوید هفته نخست مرداد ماه هفته کاهش و ثبات قیمت 

برای انواع سکه و طلا بود و حباب سکه ۱۰۰ هزار تومان 
کم شد. دو عامل موثر بر قیمت طلا یعنی نرخ ارز و بهای 

انس جهانی در مجموع سیر نزولی داشت و معاملات به دلیل 
نزدیکی به ایام ماه محرم با کمی کاهش همراه بود. پیش بینی 
می کنیم از روز شنبه انواع سکه با کاهش حباب همراه باشد و 
با توجه به شرایط جهانی اقتصاد بهای جهانی طلا و ارز تغییری 

نخواهد داشت و در مقابل حباب سکه کاهش پیدا کند. 
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م 80200 آمار مالیات بر ارزش افزوده اعلام شد438
 مشمولان نظام مالیات بر ارزش افزوده باید ۱۵ روز پس از پایان 

هر فصل، مالیات آن فصل را بدهند که براساس اعلام سازمان 
امور مالیاتی ۳۸ هزار میلیارد تومان مالیات برای دوره بهار امسال 

اخذ شده است. مالیات بر ارزش افزوده، مالیات غیرمستقیمی 
است که بر تفاوت بین ارزش کالاها و خدمات عرضه شده با 

ارزش کالاها و خدمات خریداری یا تحصیل شده در یک دوره 
معین وضع می شود. مؤدیان مالیاتی باید حداکثر ۱۵ روز پس 

از پایان هر فصل مالیات مربوطه در این زمینه را پرداخت کنند. 
آخرین مهلت تسلیم اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده فصل بهار 

سال ۱۴۰۱ و پرداخت مالیات متعلق، تا پایان ۲۶ تیرماه بود.

موافقت با واگذاری سهام عدالت به مشمولان جدید
تعداد افرادی که تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی هستند و تا پایان 
شهریور سهام عدالت می گیرند، مشخص شد. محمدرضا پورابراهیمی 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید در گام نخست به چهار 
میلیون نفر از خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی 

تا پایان شهریورماه امسال، این سهام اعطا می شود. بخش دوم از 
بازماندگان از دهک های بعدی تا دهک ششم درآمدی هستند که 

سهام عدالت به آن ها اختصاص پیدا نکرده است و همین طور بر اساس 
اولویت این طرح به جلو می رود. محاسبات برای شناسایی افراد 

جامانده سهام عدالت انجام شده و قرار است طبق تکلیف قانون بودجه 
تا پایان تابستان امسال، سهام عدالت به جاماندگان اختصاص پیدا کند.

شگردهای مختلفی برای کلاهبرداری در بازار ارز ديجیتال 
وجود دارد. روش پامپ و دامپ و روش پانزی بیشترين قربانی 
را می گیرند. با کاهش قیمت بیشتر بیت کوين و ريزش ارزش 
بازار ارز ديجیتال بايد احســاس خطر بیشتری کرد. اقتصاد 
آنلاين در گزارشــی به چند مورد کلاهبرداری و روش های 

معمول آنها پرداخته است.
کلاهبرداریبهروشپامپودامپ

کلاهبرداری به روش پامپ ودامپ در بازار ارزهای ديجیتال 
به اين صورت اســت که برخی افــراد، توکن هايی راه اندازی 
کرده و با تبلیغات گسترده مردم را به خريد و سرمايه گذاری 
در آنها تشــويق می کنند. در اين نوع کلاهبرداری، از روش 
پامپ و دامپ استفاده می شود. پامپ و دامپ ترفندی است که 
در آن توسعه دهندگان يک شــت کوين، از روش های زيادی 
مردم را به خريد و ســرمايه گذاری تشويق کرده و به يک باره 
و به صورت غیر واقعی، باعث افزايش قیمت توکنی می شوند 
که به صورت ذاتی هیچ ارزش و پشتوانه ای ندارد. پس از خريد 
گسترده و پامپ شدن قیمت توکن، توسعه دهندگان پروژه 
که بخش عمــده ای از عرضه اين توکــن را در اختیار دارند، 
به يک باره دارايی خود را فروخته و ســود چشمگیری کسب 
می کنند. پس از اين فروش گسترده، قیمت اين توکن اسکم 
به يک باره ريزش قابل توجهی را تجربــه می کند و از اين رو 

سرمايه گذاران ضرر چشمگیری متحمل می شوند.
کلاهبرداریبهروشپانزی

کلاهبــرداران در روش پانزی، افراد را با وعده ســودهای 

چشــمگیر، فريب می دهد اما در نهايت، اين کلاهبردار با 
کل سرمايه های به دســت آمده فرار می کند. يکی از انواع 
کلاهبرداری  که اخیرا در مورد آن شــنیده می شود، يک 
نرم افزار اســت که گفته می شــود متعلق به يک شرکت 
خارجی اســت. با يکی از اعضای اين گــروه که صحبت 
کرديم، توضیح داد که با ثبت نام در اين اپلیکیشن و عضو 
شدن در آن، شما تتر واريز می کنید و به صورت روزشمار 
بر اساس میزان تتر ســرمايه گذاری شــده، به شما سود 
پرداخت می شود. به قربانیان می گويند با سرمايه گذاری 
در اين گروه، پول شما در طول 18 روز، دو برابر می شود. 
پیشنهاد آنها اين است که در ابتدا ۵00 تتر سرمايه گذاری 
کنید تا بعــد از 18 روز، هزار تتر برداشــت کنید. وقتی 
از اين فرد پرســیديم اين اپلیکیشــن بر چه اساســی به 
سرمايه گذاران ســود پرداخت می کند پاسخی مبهم داد 
با توضیحات عجیب: شــرکت ما با شرکت آمازون قرارداد 
دارد و شما برای اجناسی که در آمازون باقی مانده، مشتری 
پیدا کرده و از اين طريق، جنس را در همان اپلیکیشــن 
فروخته و ســود دريافت می کنید. کسی که قصد فروش 
تترهای خود را داشته باشد در يک صرافی ايرانی ثبت نام 
کرده و پول خود را به ريال تبديــل می کند. همه ما بارها 
درباره شــرکت های هرمی و کلاهبرداری به روش پانزی 
شــنیده ايم و می دانیم که چنین گروه هايی پس از مدتی 
کوتاه با سرمايه هنگفت فرار می کنند و به سختی می توان 

ردی از آنها پیدا کرد.

   ارز دیجیتال

دوروشمحبوبکلاهبرداریدربازارارزدیجیتال

پنج سال پیش باتری گوشی پرادعای آن زمان اپل يعنی 
آيفون هفت پلاس برای رسیدن از حالت صفر درصد به 
100 درصد به حدود سه ســاعت و 20 دقیقه زمان نیاز 
داشت. تکنولوژی ساخت گوشی ها در حال حاضر طوری 
پیشرفت کرده که گوشی های میان رده فقط 17 دقیقه 
برای کامل شدن شارژ باتری چشم انتظارتان می گذارند. 
پوکو F4 GT يک گوشــی 16 میلیون تومانی است که 
به شارژسريع 120 وات مجهز اســت. اگر اين گوشی را 
در حالی که خاموش شده به آداپتور وصل کنید، 17 دقیقه 
بعــد آن را در حالــت 100 درصد تحويــل می گیريد. 
شیائومی 11T مدل پرو با کمک شارژسريع 120 واتی 
همین کار را انجام می دهد. بايد در نظر داشــته باشید 
که با يک گوشی 1۵ میلیون و 700 هزار تومان سروکار 
داريم. شیائومی 12 پرو هم می تواند با آداپتور 120 وات 

در عرض 18 دقیقه به طور کامل پر شود.
وان پلاس 9 پرو يک گوشــی 22 میلیــون و ۵00 هزار 
تومانی است که از توانايی شارژسريع 6۵ وات برخوردار 
اســت. پر شــدن باتری اين گوشــی از حالت صفر تا 
100 درصد به 29 دقیقه زمان محتاج اســت. وان پلاس 
يک گوشــی ديگر با نام OnePlus 10 پرو دارد که با 
توان شارژسريع 80 وات در عرض 32 دقیقه به طور کامل 
شارژ خواهد شد. قیمت اين گوشی در حال حاضر در بازار 

ايران معادل 31 میلیون تومان است.
شــیائومی Mi 11 Ultra در رده بندی ما جايگاه بعد 

را به خــود اختصاص می دهد. يک گوشــی 36 میلیون 
و 300 هــزار تومانی که با توجه به توانايی شارژســريع 
67 وات قادر اســت باتری را در عرض 36 دقیقه به طور 
کامل پر کند. تقريبا همین میزان صبر و شــکیبايی را 
 EDGE 30 Pro برای فول شارژ شدن گوشی موتورولا
نیاز خواهید داشت. گفتیم تقريبا چون بررسی ها نشان 
می دهند باتری گوشــی 2۵ میلیون و ۵00 هزار تومان 
موتورولا با کمک قابلیت شارژسريع 68 وات در عرض 2۵ 

دقیقه به طور کامل پر می شود.
اگر بودجــه و قیمت برايتان اهمیت دارد، بايد بیشــتر 
انتظار بکشــید. چیزی در حدود 4۵ دقیقه. هوآوی دو 
تا گوشــی دارد که به قابلیت شارژسريع 66 وات مجهز 
شده اند. اولی P50 است. يک گوشی 17 میلیون و ۵00 
هزار تومانی که برای صفر تا 100 شــارژ شدنش به 4۵ 
دقیقه زمان نیاز است. اگر آداپتور 66 وات داشته باشید، 
باتری آنر ۵0 را هم می توان در عرض 4۵ دقیقه به طور 
کامل شارژ کرد. Redmi K40 يک گوشی گیمینگ 
اســت. درباره توانايی های فنی آن هنگام اجرای بازی 
کمی اغراق آمیز رفتار کرده  اند اما توانايی های باتری آن 
باعث می شود، اين گوشی را در دسته بندی  گوشی های 
زبر و زرنگ خودمان قرار دهیم. اگر به آداپتور 67 وات 
دسترســی داشــته باشــید، می توانید اين گوشی 12 
میلیون و 200 هزار توماني را در 42 دقیقه به طور کامل 

شارژ کنید.

   دیجیتال
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1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

چهارمیلیونو340هزار

ششمیلیونو180هزار

پنجمیلیونو700هزار

11میلیونو110هزار

دومیلیونو900هزار

هشتمیلیونو750هزار

دومیلیونو700هزار

18میلیون

12میلیونو150هزار

دومیلیونو140هزار

پرفروشترینگوشیهایموبایل

سامسونگ

سامسونگ

شیائومی

سامسونگ

سامسونگ

شیائومی

شیائومی

سامسونگ

سامسونگ

هوآوی

GalaxyA1364GB

GalaxyA32128GB

RedmiNote11128GB

GalaxyA535G256GB

GalaxyA03Core32GB

PocoX4Pro5G256GB

Redmi9A32GB

GalaxyS21FE5G256GB

GalaxyA735G128GB

Y5p32GB

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمتانواعتلویزیون

جیپلاس

اسنوا

امجیاس

ایکسویژن

جیپلاس

جیپلاس

سونی

اسنوا

صنام

50MU722S

50SA620U

55K5700U

S86UB9111W

55XYU715

32MD416N

43MH614N

55X80J

50SA1260U

24M10

12میلیونو700هزار

13میلیونو230هزار

15میلیونو800هزار

82میلیونو500هزار

18میلیونو515هزار

پنجمیلیونو200هزار

هشتمیلیونو200هزار

32میلیون

10میلیونو670هزار

چهارمیلیونو40هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش31هزارو900

32هزارو400

38هزارو535

هشتهزارو685

هزارو780

14میلیونو880هزار

14میلیونو100هزار

هشتمیلیونو220هزار

پنجمیلیونو220هزار

یکمیلیونو373هزارو562

جدول قیمت طلا و ارز

دلارآمریکا

یورو

پوندانگلیس

درهمامارات

لیرترکیه

سکهتمامجدید

سکهتمامقدیم

سکهنیمبهار

سکهربعبهار

گرمطلای18عیار

خرید31هزارو800

32هزارو250

38هزارو335

هشتهزارو665

هزارو760

14میلیونو720هزار

13میلیونو800هزار

هشتمیلیونو70هزار

پنجمیلیونو70هزار

-

  بانک

چشمکستارهبهفعالانبورس
چگونه با وثیقه کردن سبد سهام، تسهیلات بانکی دریافت کنیم

خبر رونمايی از سامانه ستاره روز چهارشنبه هفته گذشته 
منتشر شــد و اگر ماجرا را پیگیری کرده باشید احتمالا 
می دانید کارکرد آن چقدر دلفريب اســت. به زبان ساده و 
به طور خلاصه گفته اند کسانی که مالک سبد سهام هستند 
با کمک سامانه ستاره می توانند از بانک وام بگیرند. خبر 
خوب بعدی اينکه آغوش سامانه ســتاره علاوه بر فعالان 

بورس، روی مالکان سبد سهام عدالت هم باز است.

۱   ستاره مخفف سامانه توثیق سهام برای سهامداران 
بورسی است. از طريق اين سامانه، امکان وثیقه گذاری 
سهام بورســی به ســهامداران بورســی برای دريافت 

تسهیلات بانکی فراهم می شود تا آنها بتوانند تسهیلات 
بانکی دريافت کنند. تمام ســهامداران بورســی برای 
دريافت تســهیلات بانکی از اين پس می توانند از سهام 
خود هم به عنوان وثیقه استفاده کنند. ۵0 میلیون نفر از 
مردم سهامدار بورس هستند و می توانند برای دريافت 

تسهیلات بانکی از اين سامانه استفاده کنند.

۲   ســه بانک ملی، رســالت و مهر ايران سه بانکی 
هســتند که در مرحله اول و پس از رونمايی از فاز اول 
طرح توثیق الکترونیک هوشمند دارايی ها، امکان توثیق 
ســهام و پرداخت وام را فراهم کرده اند. در اين بانک ها 

سبد سهام، به عنوان وثیقه برای دريافت وام، تسهیلات و 
ضمانت نامه بانکی پذيرفته می شود. منظور از سبد سهام، 
می تواند سبدهای میلیاردی يا همین سبد نحیف سهام 
عدالت باشد. تا قبل از رونمايی سامانه ستاره، يعنی در 
زمانی که عملیات به شکل چراغ خاموش پیش می رفته، 
3۵0 هزار نفر توانسته اند با وثیقه سهام عدالت از وام های 

بانکی استفاده کنند. 

۳   رقم قابل پرداخت تســهیلات بانکی را با توجه به 
ارزش سبد ســهام تعیین می کنند. پرداخت تسهیلات 
به مالکان ســهام عدالت به صورت کارت اعتباری انجام 

می شود. مبلغ وام سهام عدالت برای دارندگان سبدهای 
معروف به يک میلیون تومانی، 14 میلیون تومان و برای 
دارندگان سبد معروف به سهام ۵32 هزار تومانی، هفت 
میلیون تومان است. به طور کلی مبلغ معادل ۵0 درصد 
ارزش روز سهام عدالت اســت اما وامی که بانک ملی به 
متقاضیان می دهد می تواند تا سقف 10 میلیون تومان 
برســد. اين وام به صورت نقدی و کارت بانکی نیست و 
امکان خرج کردن آن در همه جا وجود ندارد. بلکه افرادی 
که اين وام را گرفته اند کارت اعتباری دريافت می کنند 
که با آن می توانند از فروشــگاه های افق کوروش، رفاه، 
 QR وين مارکت و پذيرندگان دســتگاه پوز سداد که
code دارند خريــد کنند. متقاضیــان دريافت کارت 
اعتباری می تواننــد با مراجعه به ســامانه جامع اطلاع 
مشتريان بازار سرمايه )ســجام( در اين سامانه ثبت نام، 
احراز هويــت و پس از نهايی شــدن فرآيند ثبت نام در 
سجام با مراجعه به نرم افزار بانک ملی ايران درخواست 

توثیق خود را ثبت کنند. علاوه بر اين اگر فردی بخواهد 
از بانک ملی وام ســهام عدالت بگیرد، حتما بايد در اين 
بانک حساب بانکی باز کند. مشمولان مستقیم بايد بانک 

ملی را به عنوان کارگزار خود انتخاب کنند.

۴   متقاضیان دريافت تسهیلات که قصد دارند سبد 
سهام عدالت خود را به عنوان وثیقه معرفی کنند، نبايد 
هیچ میزان از سهام خود را فروخته  باشند. بايد در سامانه 
ســجام ثبت نام کرده و مراحل احراز هويت طی کرده 
باشند. رقم تسهیلات قابل پرداخت به متقاضیان توثیق 
ســهام در اختیار بانک بوده؛ ممکن است بانک با توجه 
به ارزش ســبد، معادل ۵0 درصد آن را به صورت وام در 

اختیار متقاضی قرار دهد.

۵   بورس در هفته های گذشــته با وضعیت نوسانی 
همراه بوده است که اين مسئله بر روند ارزش برگه های 

سهام عدالت نیز تاثیر زيادی داشته است. برگه های سهام 
عدالت در هفته ابتدايی مردادماه با کاهش 2.6۵ درصدی 
روبه رو شده است تا قیمت سبد اسمی 409 هزار تومانی، 
492 هزار تومانــی، ۵32 هزار تومانــی و يک میلیون 
تومانی در هفته ابتدايی مردادمــاه به ترتیب با کاهش 
180 هزار تومانی، 217 هزار تومانی، 23۵ هزار تومانی 
و 442 هزار تومانی نسبت به هفته گذشته مواجه شود. 
ارزش برگه های ســهام عدالــت در برگه های مختلف 
به ترتیب برابر است با شش میلیون و 6۵3 هزار تومان، 
هشت میلیون و 34 هزار تومان، هشت میلیون و 6۵4 
هزار تومان و 16 میلیون و 267 هزار تومان. ارزش فعلی 
سهام عدالت نسبت به دوران اوج بازار در مرداد  سال 99 
با افت ۵7 درصدی مواجه شده است. مرداد دو سال پیش 
قیمت همین برگه ها هشت میلیون و 926 هزار تومانی، 
10 میلیون و 737 هزار تومانی، 11 میلیون و 610 هزار 

تومانی و 21 میلیون و 824 هزار تومان بیشتر بود.

از درآمدهای نجومی چه خبر؟
شغل من آرايشگری است و ماهی 100 میلیون 
تومان پول در می آورم. اين نظری است که يکی 
از کاربران اينســتاگرام در جواب اينفلوئنسری 
که ســطح درآمد مخاطبانش را پرســیده، داده 
است. اين سوال باعث شــد تا بخشی از کاربران 
اينســتاگرام که به شغل آرايشــگری مشغول 
هستند، در مورد درآمدشان صحبت کنند. يک 
نفر ديگر که در اين بحث شــرکت کرده، نوشته 
است من ســالن تخصصی ناخن دارم و سال اول 
کارم است اما ماهی 2۵0 تا 300 میلیون تومان 
پول درمی آورم. يک زن جوان 23 ساله می گويد 
بین 3۵0 تا ۵00 میلیون تومــان از کار رنگ و 
احیای مو پــول در می آورد. آرايشــگر ديگری 
می گويد من 200 میلیون در ماه از سالن آرايشی  

درآمد دارم و به تازگی توانسته ام لندکروز بخرم. 
زن ديگری که در يک ســالن ناخن کار اســت و 
میزی برای خودش دارد نوشــته که من روزی 
10 میلیــون تومان کار می کنم امــا همه بالای 
100 میلیون تومان پــول در نمی آورند. يکی از 
شرکت کنندگان در بحث گفته است که هفته ای 
يک عروس می گیرند و درآمــد ماهانه اش برای 
اينکار 60 میلیون تومان است. ظاهرا در روزهای 
منتهی به عید نوروز کاروبار سکه است. زنی که 
خود را در کار کراتین مو معرفی کرده، می نويسد 
در ماه اسفند توانسته 1۵0 میلیون پول در بیاورد 
و البته برای اين میزان از پولــی که درآورده، از 
ساعت هشــت صبح تا نیمه شب کار کرده است. 
در ماه هايی که اعیاد مذهبی بیشــتر باشند هم 
به دلیل بالا بودن تعداد مشتريان و آرايش عروس 
و... يک آرايشگاه درآمد بالاتری نسبت به ماه های 

ديگر دارد. آنها در ماه های محرم و صفر و رمضان 
کمتر از همیشه کار می کنند و نیمه دوم فروردين 
ماه هم کســب وکار چندان پررونق نیست. يک 
آرايشگر که در شمال تهران، سالنی برای خودش 
دارد می گويد شانس من اين است که اجاره سالن 
ندارم و در دو ســالی که اينجــا را راه انداخته ام، 
چون تبلیغات گسترده اينســتاگرامی نداشتم، 
200 میلیون تومان هم سود خالص نداشته ام. او 
می گويد گاهی حتی هزينه کارمندان و نگهداری 
از سالن را مجبور است از جیب بدهد يا نمی تواند 
روی هیچ سودی حساب باز کند. او معتقد است 
درآمدهای نجومی را کسانی کسب می کنند که 
شهرت بسیاری دارند و حداقل در ابتدای کار پول 
زيادی برای تبلیغ داده اند. برخی از شرکت های 
تبلیغاتی از آرايشــگران ممکن است برای تبلیغ 
کســب و کار و بالا آوردن صفحه اينستاگرامشان 

بیش از 100 میلیون تومان پول بگیرند.

اما و اگرهای درآمد آرایشگران
زن جوانی که خودش آرايشــگاهی در تهران باز 
کرده، می گويد يک سال است که وارد اين حرفه 
شده ام، دوستانم هم سال هاست که همین کار را 
می کنند. من هنوز درآمــد ندارم و ازجیبم برای 
مشتری خرج می کنم. خواهرم بعد يک سال پنج 
تومان هم درآمد ثابتش نیســت. من و دوستانم 
چنین رقمی درنمی آوريم. افراد ديگری هم نظر 
مشــابهی دارند. يکی از مشــارکت کنندگان در 
بحث می گويد برای ماهی 2۵0 تا 300 میلیون 
تومان پول درآوردن چقدر بايد کار کنند؟ طبق 
محاســبه من هر ناخن کار نهايتــا بتواند روزی 
هشت مشتری بگیرد که به طور متوسط 200 تا 
300 هزار تومان هزينــه می کنند و در هر هفته 

در بهترين حالت 1۵ میلیــون درآمد دارند. اين 
رقم ها نمی تواند درست باشــد. زن ديگری که 
کار رنگ مو انجام می دهد می نويســد من يک 
ماه در اسفند 300 میلیون تومان پول درآوردم. 
اما همه پول در جیب من نرفت و با مدير ســالن 
تقسیم شــد. زن جوانی که به تازگی ناچار شده 
ســالن آرايش خود را جمع کنــد، می گويد من 
سالنی داشــتم که بیشــتر درآمدش روی کار 
ناخن بود. اما به تازگی مشتری ها کم شده بودند 
و ديگر نمی توانســتم هزينه های اجاره سالن را 
بپردازم. به همین خاطر ناچار شدم کسب و کار 
را تعطیل کنم. سارا زن ديگری است که در خانه 
شــخصی اش کار می کند. او که کارش در حوزه 
ناخن اســت می گويد که ماهی شــش تا هشت 
میلیون تومان درآمــد دارد و هزينه زيادی بابت 
درمان گردن دردهايش صرف می کند. يک کاربر 

شبکه های اجتماعی می گويد، معمولا کسانی که 
چند صد میلیون تومــان درآمد دارند، صاحبان 
سالن ها هستند و حرف غلطی نمی زنند. اما آنها 
به شــما نمی گويند که چقدر پول اجاره سالن، 
مالیات و حقوق به کارکنانشان می دهند. برخی از 
افراد که علاقه زيادی به محاسبات رياضی دارند 
معتقدند که اگر هر آرايشگر، روزی پنج تا هشت 
مشتری داشته باشد که هرکدام ۵00 هزار تومان 
هزينه کنند، ماهانه می تواند 120 میلیون تومان 
درآمد خالص داشته باشــد. از اين 120 میلیون 
تومان چیزی حدود 20 میلیون تومان را صاحب 
سالن برمی دارد. البته مسئله مهم تر اين است که 
کمتر آرايشگری را پیدا می کنید که روزی چهار 
تا پنج میلیون تومان به تنهايی درآمد داشــته 
باشد. سالن هايی که عروس دارند معمولا درآمد 
بیشتری کسب می کنند. اما مسئله اين است که 

آنها تنها در برخی از روزهای ماه مشــتری دارند 
و سه ماه از سال را بايد بدون مشتری سر کنند.

بیزینسی عجیب برای آرایشگران
داشتن درآمدی بین 200 تا ۵00 میلیون تومان 
برای افرادی که در بهترين نقاط شهر آرايشگاه 
دارند، احتمالا يک افســانه نیست. اما ماجرا اين 
است که اين پول می تواند درآمد خالص و کل يک  
آرايشگاه باشــد که بايد بین کارکنان آن تقسیم 
شود. با اين حساب چنین رقم هايی می توانند يک 
افسانه باشند. اما چرا در اينستاگرام مدام چنین 
رقم هايی را شاهد هســتیم؟ اين روزها بسیاری 
از آرايشــگران کار آموزش را شــروع کرده اند. 
يک آرايشگاه که ســالنی در نیاوران دارد، برای 
ســه جلســه آموزش فیبروز ابرو، 30 میلیون 
تومان از هنرجويــان پول می گیــرد. برخی از 
آرايشــگران از هر هنرجو بین 40 تا 60 میلیون 
تومان می گیرند تا به آنها کارها مرتبط با رنگ مو 
را آموزش بدهند. در هر سانس آموزش معمولا 
بین ســه تا پنج نفر در حال يادگیری هستند. با 
اين حساب بخش بزرگی از درآمد آرايشگرها از 
طريق آموزش به دســت می آيد. آنها معمولا در 
تبلیغات خود می نويسند که اگر به کار آرايشگری 
مشغول باشــید، درآمدهای بیش از ۵0 میلیون 
تومان برای شــما افســانه نخواهند بود. فروش 
پکیج های آموزشی هم شــیوه ديگری است که 
رونق گرفته است. مثلا با پرداخت چیزی حدود 
يک تا دو میلیون تومان می توانید پکیچ آموزشی 
ناخن را دريافت کنید. هرچقدر مشتاقان کار در 
حوزه آرايشگری بیشتر باشــند، چنین پکیچ ها 
و کلاس هايی بیشتر رونق گرفته و صاحبانشان 
هم پول بیشتری درمی آورند. حتی برخی از اين 
افراد که دسترســی به کلاس های آموزشی در 
خارج از کشــور دارند، دوره های چند روزه ای را 
در ترکیه و دوبی می گذرانند که باعث می شــود 
کلاس هايشــان چندين برابر معمــول قیمت 
داشته باشد. يکی از آرايشگرهايی که سالن هم 
ندارد و در خانه مشتريان خاص را آماده می کند، 
برای سه جلســه آموزش آرايش چهره بین ۵0 
تا 70 میلیون تومان پول می گیــرد و دلیل اين 
قیمت هــا را گذراندن دوره ای عنــوان می کند 
که در ايتالیا برگزار شده اســت. اما واقعیت اين 
اســت که واقعیت را هم می توانید از زبان برخی 
از آرايشگرها بشنويد. يکی از کسانی که خودش 
کلاس های آموزشــی در شــمال پايتخت دارد 
می گويد درآمد ماهانه کار فیبــروز ابرو، به طور 
خالص برای آرايشگران 20 تا 30 میلیون تومان 
در ماه اســت و متوســط پولی که يک ناخن کار 

درمی آورد، 12 تا 1۵ میلیون تومان است.

هزینه خدمات آرایشگری چقدر است؟
انجام خدمات مربوط به رنگ مو در آرايشگاه هايی 
که قیمت آنها متوسط اســت، برای رنگ ساده از 
300 هزار تومان شــروع می شــود و به 900 هزار 
تومان می رســد. اگر بخواهید تمــام موی خود را 
رنگ کنید، بايد روی همان 900 هزار تومان تا يک 
میلیون تومان حساب کنید و برای رنگ ريشه مو 
بايد حداقل 300 هزار تومان و حداکثر 600 هزار 
تومان پول بدهید. کاشت ناخن برای دست حدود 
300  تا ۵00 هزار تومان هزينه دارد. ژلیش ناخن 
برای دست از 120 هزار تا 2۵0 هزار تومان متغیر 
اســت. خدمات اصلاح 100 هــزار تومان قیمت 
دارند. البته ممکن است برخی از آرايشگران بیش 
از اينها از شــما پول دريافت کنند. هزينه کوتاهی 
مو در کمتريــن حالت 1۵0 هزار تومان اســت و 
برخی آرايشــگرها برای کوتاهی معمولی ممکن 
اســت تا ۵00 هزار تومان هم از شما طلب کنند. 
اما گران ترين خدمات مربوط به مو هســتند. يک 
آرايشگاه در منطقه ای متوســط که کار معمولی 
تحويل مشتری می دهد برای هايلايت مو، حداقل 
دو میلیــون تومان دريافت می کنــد. برای همین 
کار اگر به آرايشــگاهی در شــمال تهران مراجعه 
کنید، بايد حداقل شش میلیون تومان پول بدهید 
و اگر موی بلندی داشته باشــید که بخواهید آن 
را به دســت آرايشگری مشــهور در سالنی مجلل 
بدهید، بايد 10 میلیون تومانی هزينه کنید. آرايش 
عروس از چهار میلیون تومان شــروع می شــود و 
هرچقدر کار آرايشــگر بهتر و سالن مجلل تر باشد 
بايد هزينه بیشتری پرداخت کنید. به طور متوسط 
هزينه چنین کاری، 10 میلیون تومان اســت. اما 
آرايشگرهايی که برای انجام کار شــما به خانه يا 
ديگر شهرها می آيند تا 30 میلیون تومان هم قیمت 
می دهند. برای صاف کردن يا احیای مو حداقل بايد 
دو میلیون تومان پول کنار بگذاريد. برای موهای 
بلند، احیا و صافی ممکن اســت تا شــش میلیون 
تومان هم هزينه داشته باشد. کارهای پوستی هم 
در برخی از سالن  ها انجام می شوند. مثلا فیشیال 
پوست که نوعی پاکسازی است، از 300 هزار تومان 
شــروع شــده و تا يک میلیون تومان بالا می رود. 
آبرسانی يا برطرف کردن چروک های سطحی هم 
بین ۵00 تا يک میلیــون و 200 هزار تومان پول 
می خواهند. انواع شــینیون مو به طور متوسط از 
400 هزار تومان شروع شده و قیمت آن در برخی 
از آرايشگاه های لوکس به يک میلیون و ۵00 هزار 
تومان می رسد. برخی از مراکز حتی وروديه دارند و 
جدای از پولی که بايد برای خدماتی که می گیريد 
هزينه کنیــد، بايد مقداری را به عنــوان بازديد از 

سالن خرج کنید.

افسانههاودروغها
آنچه باید درباره درآمد آرایشگاه های زنانه بدانید
مهسامژدهی|یککاربرشبکههایاجتماعیکهادعاکردهبهشغلآرایشگریمشغولاستدر
پاسخبهنظرسنجییکصفحهپرمخاطبنوشــتهماهانهبیشاز100میلیونتوماندرآمددارد.
استوریشدناینجوابخیلیزودباواکنشدیگرانروبهروشدهوگروهیاورابهدروغگوییمتهم
کردهاندوگروهدیگریمیگوینددرآمدآرایشگرهایخانمخیلیشیرینتا500میلیونتوماندر
ماهمیرسد.اماظاهراروشمحاسبهگروهدومپرازخطاواشتباهاست.ازجملهآنکهبهنظرمیرسد
آنهاتنهاسودخالصرامحاسبهمیکنندوتمامواقعیترابهمانمیگویند.هزینههایآرایشگری
درایراندرمقایسهباکشــورهایدیگردراطرافکمیگرانتراست.ارزانترینخدماتیکهدر
آرایشگاههایزنانهارائهمیشوداصلاحاستکهحدود100هزارتوماندریکسالنمتوسطپول
میخواهد.گرانترینکارهاخدماتیهستندکهبهعروسهاارائهمیشوندوفردممکناستبرای
یکشب10تا15میلیونتومانهزینهآمادهشــدنرابهآرایشگرپرداختکند.البتهازاینپول
بخشیبهصاحبسالنپرداختخواهدشدوبخشیهمهزینهخریدتجهیزاتآرایشگریمیشود.
بهنظرمیرسدکهیکآرایشگردرمنطقهمتوسطروبهبالاییدرپایتختاگربخواهددرآمدنهایی
خودرامحاسبهکند،حداکثربهرقمی50میلیونتومانیبرسد.اینرقمبرایافراددیگربین20تا

25میلیونتوماناست.
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان:
با اجرای طرح هوشمندسازی لوازم اندازه گیری 

برای بیش از 180 اداره و دستگاه دولتی اخطار قطع 
صادر شده است

محمدتقی  رشت- 
موفق  اجرای  از  مهدیزاده 
لوازم  هوشمندسازی  طرح 
اندازه گیری در استان بمنظور 
رویت پذیری و کنترل پذیری 
و  اداری  کشاورزی،  صنعتی،  مشترکین  اولویت  با  مشترکین 
پرمصرف خانگی خبر داد. مهدیزاده گفت: از ابتدای کار وزیر جدید 
نیرو و مدیران ارشد جدید شرکت توانیر، مدیریت بار شبکه به 
شیوه های نوین و به روز در کل صنعت برق مورد تاکید و اجرا قرار 
گرفته است که از جمله مهمترین آنها می توان به هوشمندسازی 
لوازم اندازه گیری، برقراری مشوق های مدیریت مصرف و عادلانه 
سازی یارانه های بخش انرژی اشاره کرد. وی تاکید کرد:مدیریت 
مصرف هوشمند راه برون رفت از چالش های پیش روی صنعت 
برق است و با رویت پذیری و کنترل پذیری مشترکین بخش های 
مختلف و مشترکین خانگی پرمصرف گام اساسی برای مدیریت 
پیک بار در تابستان برداشته شد. مدیرعامل توزیع برق گیلان 
اظهار داشت با کنترل پذیر کردن مشترکین از راه دور، قابلیت 
اعمال محدودیت بار مصرفی برای مشترکین پر مصرف در ایام 
پیک فراهم می شود که می تواند کمک بسزایی به پایداری شبکه 
و عدم قطع برق سایر مشترکین بالاخص مشترکین خانگی داشته 
باشد. مهدیزاده خاطرنشان کرد: مقرر شد در گیلان در افق اول 
به  مجهز  مشترک  دوم 175000  افق  در  و  مشترک   59000
سیستم هوشمند شوند که مشترکین صنعتی، چاه های کشاورزی 
و مشترکین خانگی بالای الگوی مصرف در الویت هوشمندسازی 
قرار دارند. وی گفت: در حال حاضر ۶0درصد مشترکین صنعتی 
رویت پذیر هستند و به ازای رعایت الگوی مصرف به صنایع پاداش 
تعلق خواهد گرفت. مدیرعامل توزیع برق گیلان با اشاره به تعیین 
میزان مصرف ادارات گفت: براساس توافق، ادارات موظف شدند 
در ساعات اداری نسبت به سال گذشته ۳0 درصد کاهش مصرف 
باید ۶0درصد کاهش  نیز  اداری  باشند ودر ساعات غیر  داشته 
کنترل  و  پذیری  رویت  اجرای طرح  با  که  اعمال شود  مصرف 
پذیری و پایش مصرف برق ادارات و دستگاه های اجرایی، بیش از 
180 اخطار برق برای ادارات و دستگاه های اجرایی در کل استان 
صادر شد و برق تعدادی از این مشترکین نیز به دلیل تکرار عدول 

از آستانه مصرف قطع شد. 

شرکت گاز استان گلستان و سامانه سامد تفاهم نامه 
همکاری امضا کردند

گرگان- با توجه به منویات مقام معظم رهبری و تاکیدات 
رئیس جمهور در خصوص دولت مردمی، تفاهم نامه همکاری 
بین شرکت گاز استان گلستان و سامانه 111 استان )سامد( ،به 
امضا رسید.این تفاهم نامه در 10 ماده  با هدف  نیل به اهداف 
رسیدگی و پاسخگویی به درخواستها های ملت شریف در بستر 
سامد و به منظور استفاده بهینه از ظرفیت های طرفین منعقد 
شد و مقرر گردید کلیه تقاضاهای دریافتی مردمی از سامانه 111 
استانداری از بستر سامد جهت بررسی و اقدام ارجاع شود و در 
کوناهترین زمان  مورد بررسی قرار گرفته و نتایج نهایی اقدامات 
در سامانه مذکور ثبت گردد.در این تفاهم نامه همچنین مقرر 
ارزیابی سالانه ، شرکت گاز به صورت دوره ای در  شد جهت 
فواصل زمانی ۳و۶ و یکساله گزارشی از اقدامات صورت گرفته را 
طی لیستی تهیه و به مرکز سامد ارسال نماید.ضمن اینکه جهت 
شماره  خود،  تقاضای  پیگیری  جهت  مردم  دسترسی  سهولت 
تلفنی را به این امر اختصاص دهند و میز ارتباطات مردمی ایجاد 
اقصی  از  و همه روزه پاسخگوی مراجعین و تماس گیرندگان 

نقاط استان باشد.

رشد چشمگیر فروش سینماهای قم
طی  که  حالی  در  قم- 
چهار ماه نخست امسال بیش 
از 8۶ هزار شهروند قمی راهی 
سینماها شده اند و در مجموع، 
فروش دو میلیارد و سی وهفت 
میلیون تومانی برای گیشه سینماهای قم به ثبت رسیده است، سهم 
دو فیلم کمدی »انفرادی« و »سگ بند« معادل دوسوم رقم فروش 
کل گیشه  سینماها بوده است. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان سینماهای قم در چهار ماه نخست 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد چشمگیری 
را تجربه کرد. در حالی که بیشتر سینماهای قم سال گذشته در 
چنین روزهایی هم به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل بودند و هم 
فیلم  مخاطب پسندی روی پرده نداشتند، امسال با فعالیت مداوم 
چهار سینمای ونوس، تربیت، شهرآفتاب و آیه و اکران 1۲ فیلم، 
آمار سامانه  به گواه  تکان خورده است.  گیشه سینماها حسابی 
»سمفا«، از ابتدای فروردین ماه امسال بیش از 8۶ هزار شهروند 
قمی برای تماشای فیلم مورد علاقه خود راهی سینماها شده اند 
و در مجموع فروش دو میلیارد و سی وهفت میلیون تومانی برای 
گیشه سینماهای قم به ثبت رسیده است. این در حالی است که در 
مدت مشابه سال گذشته، فروش سینماهای قم با چهار هزار و ۴00 
نفر تماشاگر معادل 75 میلیون تومان بود. اگرچه نمی توان افزایش 
قیمت بلیت های سینما را در فروش قابل توجه امسال سینماهای 
قم بی تأثیر دانست اما رشد حدود ۲0 برابری مخاطبان سینماها 
نویدبخش بازگشت به روزهای پیش از کرونا و رونق نسبی گیشه 
سینماهاست. فیلم سینمایی »انفرادی« به کارگردانی سید مسعود 
اطیابی طی چهار ماه نخست امسال با بیش از ۳0 هزار و پانصد 
تماشاگر معادل 7۳۴ میلیون در سینماهای قم فروش داشته است. 
فیلم سینمایی »سگ بند« به کارگردانی مهران احمدی نیز با بیش 
از ۲5 هزار و سیصد تماشاگر، ۶77 میلیون تومان فروش کرده است. 
مجموع رقم فروش این دو فیلم معادل دوسوم فروش کل گیشه 
سینماهای قم در چهار ماه اخیر بوده است. موضوعی که به روشنی 
نشان می دهد در صورت اکران فیلم های متنوع از جمله فیلم های 
کمدی، سینماهای قم با استقبال علاقه مندان به هنر هفتم همراه 
است. اما سومین فیلم پرفروش سینماهای قم در چهار ماه نخست 
است.  کارگردانی هادی حجازی فر  به  امسال »موقعیت مهدی« 
فیلمی که پای بسیاری از اقشار متدین و انقلابی را بعد از مدت ها به 
سینماها باز کرد و با حدود 15 هزار تماشاگر معادل ۳18 میلیون 

تومان فروش کرده است.

اجرای طرح محرم ایمن در اسلامشهر 
رئیس   - اسلامشهر 
سازمان آتش نشانی و خدمات 
اسلامشهر  شهرداری  ایمنی 
گفت: ارائه آموزش رعایت نکات 
هیئات  و  مساجد  در  ایمنی 
مذهبی با طرح محرم ایمن در اسلامشهر اجرا می شود. به گزارش 
مرکز ارتباطات شهرداری اسلامشهر، حسین یاری رئیس سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی اسلامشهر اظهار کرد: در آستانه فرا 
رسیدن ماه محرم و ایام سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین)ع( 
در  اجرا  به  اسلامشهر  در  ایمن  محرم  طرح  بار،  نخستین  برای 
می آید. یاری افزود: با توجه به شکل گیری هیئات و تجمعات و 
گروه های مردمی برای گرامیداشت یاد و خاطره شهدای حماسه 
کربلا در مساجد و تکایای مختلف در سطح شهر و در راستای 
ارائه آموزش های شهروندی برای رعایت نکات ایمنی و پیشگیری 
از حوادث، طرح محرم ایمن از سوی واحد آموزش سازمان آتش 
نشانی اسلامشهر با همکاری و هماهنگی سازمان تبلیغات اسلامی 
و مرکز رسیدگی به امور مساجد و پایگاه های مقاومت بسیج اجرا 
می شود. وی با اشاره به اهمیت و ضرورت توجه به امر پیشگیری 

از وقوع حوادث بیان کرد: متاسفانه هر ساله در هنگام شکل گیری 
هیئات و تجمعات مذهبی در دهه محرم به دلیل عدم رعایت برخی 
نکات ایمنی شاهد وقوع حوادث ناگواری از جمله آتش سوزی، 
سقوط داربست و غیره هستیم، که به دلیل عدم آگاهی شهروندان و 

همچنین عدم رعایت نکات ایمنی ساده به وقوع می پیوندد.

 تقویت شبکه برق منطقه ای خوزستان 
با بهره برداری از 5 پروژه

مدیرعامل شرکت  اهواز- 
از  خوزستان  منطقه ای  برق 
نصب و راه اندازی پست موبیل 
آهودشت در شهرستان کرخه 
ارزش  با  دیگر  پروژه   ۴ و 

سرمایه گذاری بیش از ۲۳۲ میلیارد ریال در این شرکت خبر داد.
محمود دشت بزرگ اظهارکرد: در راستای آماده سازی و تقویت 
شبکه به منظور گذر از پیک بار سال 1۴01، این پروژه ها در تیر ماه 
سال جاری نصب و آماده بهره برداری شده اند. وی تصریح کرد: این 
5 پروژه شامل نصب و راه اندازی یک دستگاه پست موبیل 1۳۲ 
به ۳۳ کیلوولت به ظرفیت 1۲ مگاولت آمپر و یک فیدر خروجی 
در پست آهودشت، تعویض دو دستگاه کلید هوایی ۳۳ کیلوولت 
خروجی ترانسفورماتور در پست آهودشت، نصب و راه اندازی یک 
دستگاه فیدر ۳۳ کیلوولت در پست عبدالخان، نصب و راه اندازی دو 
دستگاه فیدر ۳۳ کیلوولت در پست مارون یک و نصب و راه اندازی 
یک دستگاه بانک خازنی ۳۳ کیلوولت در پست اندیمشک اصلی به 
ظرفیت ۴.8 مگاوار است. وی با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری 
این پروژه ها بیش از ۲۳۲ میلیارد ریال بوده، افزود: با بهره برداری 
از این پروژه ها، ایجاد ظرفیت جدید جهت کاهش محدودیت ها و 
جلوگیری از خاموشی به مشترکین، بهبود افت ولتاژ و شاخص های 
و  مجاور  فیدرهای  و  ترانسفورماتورها  بار  کاهش  و  شبکه  فنی 
کاهش انرژی توزیع نشده، محقق شده است. مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزستان گفت: علاوه بر پروژه های فوق، 5 پروژه 
مصوب بخش بهینه سازی برای آمادگی تابستان سال جاری شامل 
جایگزین نمودن بریکر بجای پاور فیوز در پست های فرعی شوشتر، 
میانرود و میانکوه، نصب و راه اندازی دو دستگاه فیدر ۳۳ کیلوولت 
در پست میانکوه، افزایش ظرفیت ترانسفورماتور 1۳۲ کیلوولت از 
۳0 به 50 مگاولت آمپر در پست مدرس دزفول، با ارزش سرمایه 

گذاری حدود 5۴1 میلیارد ریال به پایان رسیده است.

نشت یابی 1650  کیلومتر شبکه گاز طبیعی طی سه 
ماهه سالجاری در استان اردبیل

عامل  مدیر  اردبیل- 
از  اردبیل  استان  گاز  شرکت 
 ۶50 و  هزار  یک  یابی  نشت 
کیلومتر شبکه و خط تغذیه گاز 
طبیعی طی سه ماهه ابتدایی 
سالجاری در استان اردبیل خبرداد. به گزارش روابط عمومی شرکت 
گاز استان اردبیل ؛ میر سعید سید متین؛ مدیر عامل این شرکت 
ارتقاء ضریب ایمنی و افزایش امنیت شبکه های گاز طبیعی را از 
اهداف این پروژه عنوان نمود و اظهار کرد: طی سه ماهه ابتدایی 
سالجاری یک هزار و ۶50 کیلومتر شبکه توزیع و تغذیه به همراه 
۳8 هزار انشعاب تجاری و خانگی و مورد بازرسی و نشت یابی 
قرار گرفت؛ که این مهم با توجه به اقلیم استان در جهت استفاده 
ایمن مشترکین از گاز طبیعی و افزایش ضریب اطمینان شبکه 
های توزیع و تغذیه گاز طبیعی در شهرها و روستاهای استان انجام 
گرفت. سید متین در ادامه می افزاید: نشت یابی یکی از وظایف 
خطیر و حساس شرکت گاز استان می باشد چرا که نگهداری از 
تاسیسات گاز طبیعی به ویژه تاسیسات مدفون ، اهمیت بسزایی 
دارد و هرگونه کوتاهی و غفلت در این حوزه می تواند صدمات و 

خسارات فراوان و جبران ناپذیری را به همراه داشته باشد.

خبر

احمدرضا نجفی  
هفتصبح

نمایشگاه بورس؛
 بدون حضور بورسی ها

گزارشی از نمایشگاه صنعت مالی که در آن جای خالی  
نهادهای مالی بازار سرمایه به چشم می خورد

عاقبت بورس بعد عبور از پرتگاه 
1/5میلیونی

 شاخص کل بورس تهران از روزی كه کانال 1.5میلیون 
واحدی را از دســت داده، ديگر روز خوش به خود نديده 
است. در هفته گذشته با اينکه شــاخص کل روز شنبه 
کار خود را از محدوده يــک میلیون و 472هزار واحدی 
آغاز کرده بود، اما باز هم با ريزش مواجه شد و بعد از افت 
28هزار واحدی در محدوده يک میلیون و 444هزار واحد 
ايستاد تا بازدهی منفی 1.91درصدی در کارنامه هفتگی 

بورس ثبت شود.

 همراه با کاهش شاخص کل بورس، سهامداران زيادی 
سرمايه خود را به شرکت های حقوقی واگذار کردند و از 
بورس خارج شــدند. میزان خروج پول از بورس در روز 
شنبه 40میلیارد تومان، يکشــنبه 390میلیارد تومان، 
دوشــنبه 630میلیارد تومان، سه شــنبه 376میلیارد 
تومان و چهارشنبه 127میلیارد تومان بود. برآيند انتقال 
مالکیت ســهام از حقیقی به حقوقی در هفته گذشــته 

معادل هزار و 563میلیارد تومان بود.
 بررسی نقشه بازار در هفته گذشته نشان می دهد گروه 
محصولات شیمیايی بیشترين ارزش معاملات را به خود 
اختصاص داده و مقــام اول برترين گروه صنعت را از آن 
خود کرده اســت. گروه فرآورده های نفتی در مقام دوم 
برترين گروه صنعــت قرار گرفته و مقام ســوم به گروه 

فلزات اساسی اختصاص دارد. 

     خبرخوان بورس

1   اولین مجمع عمومی يک باشگاه ورزشی سهامی 
عام در هفته پیش رو برگزار می شــود. پرسپولیس قرار 
است چهارشــنبه اين هفته يعنی 12مردادماه مجمع 
عمومی سالانه خود را برگزار کند. علاوه بر پرسپولیس، 
20نماد بورســی ديگر در هفته پیش رو مجمع عمومی 
دارنــد. بعضــی از آنها مجمع هفتــه آخر تیرمــاه را با 
تنفس پشت سر گذاشــتند تا در اين هفته به استقبال 
سهامدارانشان بیايند. امروز شنبه هشتم مردادماه مجمع 
عمومی فاذر و بکاب برگزار می شود. فردا يکشنبه 9 مرداد 
نوبت چکاوه است. دوشنبه 10 مردادماه شاهد برگزاری 
مجمع عمومی برای نمادهای شتهران، پدرخش، وامین، 
بورس و دقاضی خواهیم بود. سه شنبه 11مردادماه غاذر، 
دسبحا و فولاد به مجمع عمومی می روند. مجمع عمومی 
پرسپولیس، نتوس، آپ، تمحرکه، سلیم، اتکام و کگاز در 
روز چهارشنبه 12 مردادماه برگزار می شود و پنجشنبه 
13مردادماه شاهد برگزاری مجمع عمومی غاذر، وپارس 

و وسینا خواهیم بود.
2   دارندگان سهام عدالت و سهام بورسی می توانند   
از سبد مالکیت خود در سیستم قضايی و شبکه بانکی 
به عنوان پشتوانه و برای وثايق تسهیلات خرد استفاده 
کنند. اين را احســان خاندوزی، وزيــر امور اقتصادی 
و دارايی گفته. او در مراســم رونمايی از سامانه ستاره 
اعلام کرده اين ســامانه يک نــوآوری نهادی بین نهاد 
شبکه پولی، بورس و سیســتم قضايی است و می تواند 
پیونددهنده ظرفیت هايی باشد که وجود داشته اما به 

رسمیت شناخته نمی شد. وزير اقتصاد می گويد مردم از 
اين پس می توانند از دارايی خود در بورس، سهام عدالت 
به عنوان وثايق برای دريافت خدمات بانکی از جمله وام 
خرد و دريافت خدمات دستگاه قضايی استفاده کنند. 
بانک های ملی، رسالت و مهر ايران؛ بانک هايی هستند 
که در سامانه توثیق ســهام حضور دارند و متقاضیان 
حقیقی و حقوقی می توانند برای دريافت تسهیلات از 

اين طريق اقدام کنند.
3   ارزش سبد 532 هزار تومانی در پايان روزهای   
کاری هفته اول مردادماه بــه 13 میلیون و 300 هزار 
تومان رسید. اين در حالی است که ارزش اين سبد در 
هفته گذشته روی قیمت 13 میلیون و 668 هزار تومان 
قرار داشت. ارزش سبد يک میلیونی سهام عدالت هم در 
پايان هفته روی رقم 25 میلیون و 61 هزار تومان ايستاد. 
اين سبد در هفته گذشته 25 میلیون و 756 هزار تومان 
ارزش داشت. همچنین ارزش سبد 492 هزار تومانی 
طی روز چهارشــنبه با 12 میلیون و 352 هزار تومان 
برابر شد. اين ارزش در هفته قبل معادل 12 میلیون و 
666  هزار تومان بود. بدين ترتیب ارزش 6٠ درصد قابل 
فروش سبد 532 هزار تومانی به هفت میلیون و 980 

هزار تومان رسید.
4   وزارت نیرو در صدد اســت به زودی فروش برق   
با مکانیزم بورســی و با نظام عرضه و تقاضا انجام شود. 
علی اکبر محرابیان، وزير نیرو اعلام کرده در صدد هستیم 
به زودی فروش برق با مکانیزم بورس و با نظام عرضه و 

تقاضا انجام شود که سابقه اين کار را بنده در سال های 
گذشــته و در حوزه ســیمان، فولاد و صنايع معدنی 
داشته ام و امروز همان مدل را دنبال می کنم. با اين کار 
نیروگاه ها و صاحبان نیروگاه های کشور می توانند مبالغ 
فروش برق را به صورت لحظه ای و در زمان فروش به طور 

کامل دريافت کنند.
5   مدير نظارت بر کارگزاران سازمان بورس و اوراق   
بهادار گفته تمديد فرصت يک ساله تطبیق شرکت های 
کارگزاری با استانداردهای موضوع دستورالعمل صدور 
مجوز تاســیس و فعالیت کارگــزاری، تمديد اعتبار 
مجوزهای فعالیت شرکت های کارگزاری و اعطای مجوز 
5 ساله فعالیت به شرکت های کارگزاری در صورت احراز 
استانداردهای موضوع دستورالعمل، سه محوری است 
که در هیات مديره سازمان به تصويب رسید که به زودی 

به شرکت های کارگزاری ابلاغ خواهد شد.
6   بانــک ملت بــه فرآيند تســويه يار پیوســت.   
غلامرضا ابوترابی، نايب رئیس شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی بــا اعلام اين خبــر گفته منظــور از عملیات 
تسويه يار، مشــارکت بانک در فرآيند تســويه و انجام 
امور تســويه معاملات کارگزار و نیز فراهم کردن بستر 
و زيرســاخت های مورد نیاز از ســوی بانک به منظور 
تسويه به هنگام است. بنابراين، اين عملیات شامل سه 
رکن شــرکت کارگزاری، بانک عامل تسويه و شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تســويه وجوه 

می شود.

سهام وثیقه بگذارید؛ وام بگیرید
مرور سرخط آخرین اخبار و اتفاقات بازار سرمایه در هفته گذشته
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      دیده بان

 نمایشگاه بورس، بانک و بیمه که جدیدا نامش به 
نمایشگاه صنعت مالی تغییر کرده، هفته گذشته 
از دوم تا پنجم مردادماه در مرکز نمایشگاه های 
بین المللی تهران برگزار شد اما هیچ شباهتی به 
13دوره قبلی نداشت. دیگر خبری از آن شور و 
شوق سابق نبود و هرچه در سالن های نمایشگاه 
گشت زدیم، نتوانستیم رد و نشانی از کارگزاری ها 
و نهادهای مالی بزرگ بازار سرمایه پیدا کنیم. 
شاید فکر کنید این اتفاق به خاطر کاهش شدید 
درآمد کارگزاری ها یا وضعیت خراب بورس در 
روزهای اخیر باشد، اما بررسی ها نشان می دهد 
یک عامل عجیب، علت اصلی حضور پیدا نکردن 
بورسی ها در نمایشگاهی به نام بورس بوده. عاملی 
که پشت پرده آن ســازمان بورس ایستاده که با 
اطلاعیه اش عملا پشــت نهادهای مالی را خالی 
کرده و نمایشگاه را به صنعت بیمه واگذار کرده 
اســت. تا جایی که یکی از تحلیلگران بورس در 
حساب توئیتر خود به کنایه گفته: »20000تومان 
ورودی نمایشگاهی که به اسم بورس اما کمترین 
نشانه از بورس رو داشت، زیان دیگه ای بود که 

بازار سرمایه بهم وارد کرد!«

   چطور یک اطلاعیه ساده، معادلات را به هم 
ریخت؟

»پس از برگزاری ۱۲ دوره موفقیت آمیز نمایشگاه 
تخصصی بورس، بانک و بیمه توســط ســازمان 
بورس و اوراق بهادار، از سال گذشته نهاد ناظر بازار 
سرمایه، انصراف خود را از برگزاری و حضور در این 
نمایشگاه سالانه به شرکت سهامی نمایشگاه های 
بین المللی اعــلام کرد.« این متــن اطلاعیه ای 
است که پایگاه خبری بازار سرمایه به عنوان نهاد 
رسانه ای سازمان بورس در تاریخ چهارم خردادماه 
و همزمان با آغاز ثبت نام غرفه داران نمایشــگاه 
بورس بانک بیمه منتشــر کــرد. اطلاعیه ای که 

احتمالا عامل اصلی حضور پیدا نکردن بازیگران 
اصلی بازار ســرمایه در نمایشــگاه بورس باشد. 
در این اطلاعیه ســازمان بورس لحنی به شدت 
عجیب را به کار گرفته و در بخشــی از آن گفته 
»این سازمان هیچ گونه مســئولیتی درباره نحوه 
برگزاری این رویداد نــدارد.« همین یک جمله 
کافی بود تا کارگزاری های بزرگ که بعضا تا یک 
قدمی پرداخت هزینه میلیاردی غرفه ســازی به 
ستاد برگزاری نمایشــگاه رفته بودند، از تصمیم 
خود منصرف شوند و در نهایت شاهد برگزاری یک 

نمایشگاه بی رونق برای بورس باشیم. 

   کارگزاری هایی که تا یک قدمی نمایشگاه 
رفتند و برگشتند

بررسی اتفاقاتی که در جریان ثبت نام غرفه داران 
نمایشگاه بورس، بانک و بیمه افتاده نشان می دهد 
شرکت های کارگزاری آنقدر هم نسبت به حضور 
در این نمایشــگاه بی میل نبوده اند. آنها در زمان 
ثبت نام و قبل از انتشــار اطلاعیه سازمان بورس، 
دست به کار شدند و حتی تا یک قدمی پرداخت 
هزینه های میلیاردی حضور در این نمایشــگاه 
رفتند، اما همان اطلاعیه باعث شد آنها یکی پس 
از دیگری از حضور در نمایشــگاه انصراف دهند. 
از جمله کارگزاری هایی کــه بعد از ثبت نام اولیه، 
از حضور انصراف داده اند می توان به شرکت های 
بزرگی مثل کارگزاری مفید، فارابی، آگاه، اقتصاد 
بیدار و شرکت سرمایه گذاری ملی اشاره کرد که 
هرکدام از آنها قرار بود بــا غرفه هایی با متراژ بالا 
در نمایشــگاه شــرکت کنند. اما در نهایت تنها 
چند نهاد مالی بزرگ مثل ســبدگردان هدف در 

نمایشگاه حضور پیدا کردند.

    حامی نمایشگاه با غرفه خالی
کارگــزاری امیــن ســهم و شــرکت مشــاوره 
سرمایه گذاری ترنج که قرار بود از حامیان اصلی 
نمایشــگاه بورس، بانک و بیمه باشند و لوگو آنها 
در پوستر نمایشگاه به چشــم می خورد، با غرفه 
خالی به اســتقبال بازدیدکنندگان نمایشــگاه 

بورس بانــک و بیمه آمدند. آنطور کــه در اولین 
پوسترهای تبلغیاتی نمایشگاه بورس، بانک و بیمه 
مشاهده می شود، کارگزاری امین سهم به عنوان 
حامی طلایی و شرکت مشــاوره سرمایه گذاری 
ترنج به عنوان حامی فیروزه ای نمایشگاه معرفی 
شــده اند. این دو تنها حامیان بورسی نمایشگاه 
صنعت مالی بودند که در نهایت با غرفه  های خالی 
در نمایشگاه شرکت کردند. این درحالی است که 
در ورودی ســالن بورس این نمایشگاه، بنرهای 
تبلیغاتی کارگزاری امین سهم به چشم می خورد. 

   حامیانی که ارتباطی با بازار سرمایه 
نداشتند

از دیگر نشانه های کم رونقی نمایشگاه بورس، بانک 
و بیمه امسال، نام حامیان این نمایشگاه بود. آنطور 
که در پوستر رســمی چهاردهمین دوره نمایشگاه 
صنعت مالی مشخص است، تنها دو شرکت مرتبط 
با بازار سرمایه در فهرست حامیان به چشم می خورد 
که این دو شــرکت هم با غرفه خالی در نمایشگاه 
حاضر شدند. یکتانت )پلتفرم تبلیغات آنلاین(، بانک 
ملی ایران، شرکت فناوران اطلاعات خبره )مرتبط 
با صنعت بیمه(، بیمه بــازار )پلتفرم فروش بیمه(، 

مبین نت )اپراتور اینترنــت(، ازکی )پلتفرم فروش 
بیمه(، بیمه پارسیان، آپ و بیمه دی دیگر حامیان 
نمایشگاه بورس بانک و بیمه بودند که اغلب آنها در 
صنعت بیمه مشــغول به فعالیت هستند. موردی 
که نشــان می دهد بیمه، صنعــت اصلی حاضر در 

نمایشگاه بورس، بانک و بیمه بوده است. 

   فولاد؛ تنها شرکت سهامی حاضر در 
نمایشگاه

سالن 8 و 9 نمایشگاه صنعت مالی به بازار سرمایه 
اختصاص داشت اما تنها شــرکت سهامی حاضر 
در این سالن، شــرکت فولاد مبارکه اصفهان بود. 
فولاد با اینکه غرفه بزرگی داشــت، اما این غرفه 
را به شــرکت های کوچک تر واگذار کرده بود که 
هر کدام از آنها با قرار دادن یک کانتر محصولات 
و خدمات خود را معرفی می کردنــد و خبری از 
حضور فعال شرکت های سهامی بزرگ نبود. البته 
بعضا بانک هایی مثل بانک صادرات و شرکت های 
بیمه در ســالن های مختص خودشــان حضور 
داشــتند و بخشــی از غرفه های چندصدمتری 
این بانک ها و بیمه ها، بــه کارگزاری های بانکی و 
زیرمجموعه های بورسی اختصاص پیدا کرده بود.

   ضربه مهلک سازمان بورس به 
شرکت های بازار سرمایه

چهاردهمین دوره نمایشگاه بورس، بانک و بیمه 
در حالی بدون حضور فعال شــرکت های بورسی 
برگزار شــد که در دوره های گذشته سهامداران 
می توانســتند با حضور در این نمایشگاه، بیشتر 
با کارگزاری هــا و خدمات نهادهای مالی آشــنا 
شوند. برای مثال در دوازدهمین دوره نمایشگاه 
بورس بانک بیمه که قبل از شــیوع کرونا برگزار 
شده بود، شــرکت فرابورس ایران به تنهایی یک 
ســالن را رزرو کرده بود. ســازمان بورس حضور 
فعالی داشت و شــرکت های کارگزاری هرکدام 
برای جذب مشــتری و بازدیدکننده بیشــتر در 
نمایشــگاه بورس بانک بیمه، خدمات ویژه ای را 
در این نمایشــگاه رونمایی می کردنــد. حالا و با 
این شرایط ســازمان بورس نه تنها با حضور پیدا 
نکردن به عنوان برگزار کننده، ســعی کرده از زیر 
بار برگزاری این نمایشگاه شانه خالی کند، بلکه با 
اطلاعیه  شدیداللحن خود، شرکت های بورسی را 
هم از حضور در نمایشگاه منصرف کرد تا فرصت 
رویارویی مستقیم ســهامداران با نهادهای مالی 

به طور کلی از بین برود. 
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   توئیت بازی
 تولد مسعود کیمیایی

کامنت ها

بيش از نيم قرن اســت كه نامش با ســينما عجين شــده. سال 
1347 بود كه به آرزوي كودكي اش دست يافت و اولين فيلمش 
را ساخت. »بيگانه بيا« براي مســعود كيميايي حكم دستگرمي 
داشــت؛  مقدمه اي بود براي »قيصر«. او »قيصر« را ساخت و در 
تغيير مسير سينمای ايران نقش موثر خود را ايفا کرد؛ همزمان با 
داريوش مهرجويي، ناصر تقوايي،  امير نادري، سهراب شهيد ثالث، 
 ابراهيم گلستان ، فرخ غفاري و ديگران. آنها كه بعدا سردمداران 
موج نوي سينماي ايران لقب گرفتند. کيميايی باز هم فيلم ساخت 
و مخاطبان زيادی را عاشق قهرمان های خود کرد؛ »رضا موتوری« ، 
»داش آکل« ، »گوزن ها« ، »غزل« ، »ســرب« ، »دنــدان مار« ، 
»ضياف« ، »سلطان« و ... »خائن کشی« . فقط يکی از اين فيلم ها 
برای مانايی يک کارگردان کافی است. نام مسعود کيميايی اما پای 
همه آنهاست. او کلی فيلم خوب ديگر هم دارد که چون زير سايه 
نام بلند اوست، توقع برخی را برآورده نکردند. کيميايی هنوز فيلم 
می ســازد و طرح هايی ديگر برای آينده دارد. با اين حال دورخيز 
او برای کارگردانی ســريال به ثمر ننشسته. يک بار برای ساخت 
سريال زندگی جهان پهلوان تختی در تلويزيون اقدام کرد که نشد 
و سال ها بعد تصميم به ساخت سريالی بر اساس رمان خود يعنی 
»جسدهای شيشه ای « داشــت. همچنان پرونده اين سريال باز 
است. شايد نسخه سريالی فيلم »خائن کشی« طلسم شکن شود... 

تولدت مبارک آقای کارگردان.

  وحید سعیدی:  همين که کيميايی فيلم می سازد خوب 
است. اين يعنی سينما زنده است. او يکی از شاهرگ های اين 
سينماست که وقتی پشت دوربين می رود، متوجه می شوی که 
خون همچنان در رگ اين ســينما جاری است. کيميايی روح 
سينمای ايران اســت با همه قهرمان هايی که آفريده و مردم با 

آنها زندگی کرده اند.

  احمد رنجبر:  او عاشق سينماست و با خلق قهرمان هايی 
خاص و ديالوگ هايــی بکر ، خيلی ها را عاشــق اين هنر کرده. 
برای لذت بردن از دنيای فيلم های کيميايی و همراه شــدن با 
دغدغه قهرمان های او بايد ذهن حسابگر را کنار گذاشت. کاش 
فرصت ساخت سريال جهان پهلوان تختی فراهم می شد . کاش 
کيميايی بتواند »جسدهای شيشه ای« اش را تبديل به سريال 

کند... عمرش دراز باد.

   آنالیز    رصد خانه

فصل هشتم خندوانه شامگاه پنجشنبه پنجم مرداد به پايان رسيد. فصل اول اين برنامه در سال 
1393 روی آنتن شبکه نسيم رفت و تا مرداد 1401 ، 923 قسمت از آن در قالب 8 فصل پخش 
شد. فصل هشتم در حالی به کار خود پايان داد که سرنوشت ادامه توليد برنامه در فصل نهم در 
هاله ای از ابهام قرار دارد.رامبد جوان مجری و کارگردان در پايان برنامه آخرش اعلام کرد که 
يک شبی برمی گرديم پربارتر! او پيش از پخش قسمت آخر يادداشتی در صفحه شخصی اش 
منتشر کرد که در اين يادداشت هم اشاره  دقيقی به شروع فصل نهم نکرده و نوشته :» آينده چه 
خواهد شد؟ نمی دانيم! چاره ای جز اميد نداريم و اميدواريم و مشتاق ديدار شما خواهيم بود. 
کاستی ها را بر ما ببخشيد و عذر های مان را بپذيريد.« اين در حالی است که محمدرضا خوشرو 

مدير شبکه نسيم از بازگشت خندوانه با ارتقای محتوايی و فرمی خبر داده بود.

 قسمت اول سريال »شبکه مخفی زنان« روز جمعه هفتم تيرماه پخش شد.دو روز قبل از پخش 
قسمت اول ، يعنی در روز چهارشنبه چهارم تيرماه 1401 از نخستين تيزر رسمی اين سريال 
رونمايی شد. يکی از بازيگران چهره و شاخصی که در اين سريال بازی دارد، ليلا حاتمی است  
اما او برخلاف انتظارها حضوری کم رنگ در اين تيزر داشت. با توجه به محبوبيت حاتمی انتظار 
می رفت که از او نماهای بيشتری در تيزر سريال ديده شود  اما در نهايت مخاطب او را در سه  نمای 
کوتاه می بيند. اينکه چرا دست اند رکاران سريال روی حضور او در تيزر اول شان تاکيد نداشته اند، 
کمی سوال برانگيز است. برخی پای اختلاف را به ميان می کشند و برخی ديگر معتقدند   دليل 
اين اتفاق جلوگيری از لو نرفتن کاراکتر او است. حاتمی پيش از اين در سريال خانگی »نهنگ 

آبی« هم بازی کرده بود که در اواسط توليد از حضور در اين سريال انصراف داد.

مسابقه فينال فيناليست های شب های مافيا پرحاشــيه ترين آن بود. برخی بازيگران از 
جمله حامد آهنگی و حسين مهری مدعی تقلب شــدند و همين زمينه جدلی طولانی 
ميان علاقه مندان اين مسابقه را به وجود آورد. حالا آهنگی در مصاحبه با يکی از برنامه های 
اينترنتی ضمن بيان اهميت و جذابيت شب های مافيا پيشنهاد داده است که سازندگان از 
رويه مسابقه جوکر پيروی کنند. به گفته او در جوکر دوربين ها همه شرکت کنندگان را زير 
نظر دارد ولی از فيلمبردار خبری نيست. مشابه اين پيشنهاد را پيش تر هفت صبح مطرح 
کرده بود و گفته بود حتی استفاده از ماســک می تواند جلوی شائبه ها را بگيرد. شب های 
مافيا مسابقه محبوب و پرطرفداری اســت که ايجاد تغييرات در شيوه ساخت و ضبط آن 

بر جذابيت برنامه خواهد افزود.عجالتا بنای کارگردان بر اعتماد به شرکت کننده ها است.

نامشخص روز      تولید خندوانه مشخص نیست

مشکوک روز      کم بودن لیلا حاتمی در تیزرهای »شبکه مخفی زنان«

نقد روز      شب های مافیا مثل جوکر عمل کند

در آستانه ماه محرم، پخش 
مسابقه زوجی نو در شبکه سه 

به پایان رسید. باربد بابایی 
مجری این برنامه در صفحه 

اینستاگرام خود ضمن تشکر 
از مخاطبان، از احتمال عدم 
ساخت فصل سوم آن گفته 

است. 

مسابقه زوجی نو در راستای تشويق جوان ها به ازدواج و نيز تحکيم خانواده و همچنين           منظر اول| نقاط قوت
ترغيب به فرزندآوری، در شبکه سه متولد شد. اين برنامه ترکيبی از ايده برنامه های خارجی و داخلی )از جلمه 
کودک شو و وقتشه( است اما به مرور هويت خود را به دست آورد. اين مسابقه از زوج های جوان دعوت می کند و 
آنها را در چالش های مختلف  شرکت می دهد. بخشی از مخاطبان اين چالش ها را دوست دارند و به تعارض های 
شکل گرفته موقع مسابقه می خندند. ايده هايی مثل لب خوانی واجد جذابيت است و گاه بخش هايی از آن وايرال 
هم می شود. باربد بابايی در زوجی نو با انرژی ظاهر می شود و سعی می کند با شرکت کننده ها تعاملی خوب داشته 
باشد. برخی شيوه اجرای او را نمی پســندند اما مدلی که بابايی برای مسابقه انتخاب کرده، همسو با درون مايه 

زوجی نو است.

تکرار، لطمه اصلی را به زوجی نو زده است. مگر يک برنامه چقدر کشش دارد که در           منظر دوم| نقاط ضعف
هر قسمت پذيرای چند زوج و انجام چالش با آنها باشد؟ هر چقدر هم مجری خلاقانه با اتفاقات برخورد کند و 
زمينه ايجاد خنده را به وجود آورد ، باز نمی توان از آفت تکرار مصون ماند. چه بسا اشاره مبهم باربد بابايی درباره 
فصل بعد زوجی نو، ناظر به همين مسئله است. اگر بيننده ويژه برنامه های زوجی نو، به ويژه در نوروز، بوده باشيد 
می دانيد که مسابقه با همان شيوه هميشگی توليد و پخش می شد. همين، نشان از افتادن برنامه به ورطه تکرار 
می دهد و مخاطب سخت پسند تلويزيون را پس می زند. يک برنامه که رسالت آن تشويق به ازدواج و فرزندآوری 
است، بايد صاحب ايده های متفاوت باشد تا مخاطب را شگفت زده کند. با اين دست فرمان همان بهتر که فصل 

بعدی زوجی نو ساخته نشود.

در روزهايی که دست تلويزيون از داشتن سريال های جديد خالی است، چاره ای نمانده جز بازپخش آثار 
قديمی. يکی از آن ها »يلدا« است که پخش آن از امشب در شبکه تماشا شروع می شود. اگر اين سريال 
را پس از يک دهه که بارها بازپخش داشــته نديده ايد، حالا فرصت آن فراهم است. در زمان پخش اول 
يلدا در سال 91 ، نقدهای زيادی بر آن نوشتيم. حالا و با گذر زمان مشخص می شود سريال های معمولی 
يک دهه پيش، کيفيتی بالاتر از آثار جديد دارند! »يلدا« درباره خانواده ای است که بنا به توصيه پدرشان 
قبل از بازکردن وصيت نامه بايد تعزيه ای اجرا کنند. ســريال در قسمت های ابتدايی دغدغه های تعزيه 
خوان قديمی )حاج محمد علی با بازی زنده ياد چنگيز جليلوند( را به تصوير می کشد. او در جوانی عاشق 
دختری می شود که همزمان موردنظر شمرخوان تعزيه )حاج رضا با بازی کاظم هژير آزاد( هم بوده. دختر 
به شمرخوان جواب رد می دهد و عباس خوان تعزيه را برمی گزيند. شمرخوان خشمگين و دل شکسته 

تعزيه را رها می کند...

سریال یلدا
  پخش: شبکه تماشا

  زمان: ساعت 20 / هر شب
  کارگردان: حسن میرباقری 

  بازیگران : محمدرضا شریفی نیا ، حمیدرضا 
آذرنگ، فریبا کوثری، الهام پاوه نژاد، زنده یاد 
چنگیز جلیلوند، زنده یاد ماه چهره خلیلی  و ... 

  محصول: ایران / 1391

پیشنهاد ویژه

روز
ي ام

ها 
ني 

يد 
   د 

زی
د  با

عد

13
02

ویژه برنامه 13 قسمتی رفیق با 
اجرای سیما تیرانداز از ساعت 

19 امروز روی آنتن شبکه چهار 
می رود. گفته می شود این برنامه که 

همراه با قطعات نمایشی، با نگاهی 
متفاوت روایتگر واقعه عاشورا از 

دیدگاه رفقای امام حسین )ع( 
است.

ناصر فیض شاعر طنزپرداز در برنامه 
اقیانوس آرام شبکه دو، خاطرات 

جالبی از دوران نوجوانی خود 
تعریف کرد. یکی از حسرت های 

فیض این است که تاکنون نتوانسته 
رمان بنویسد. او به نوجوان ها 

توصیه کرد که برای رسیدن به 
اهداف خود هرگز کوتاهی نکنند.

 پايان سری دوم زوجی نو 

ساعتشبکهقالببرنامه

16آنتن  امارات کاپآرسنال - سويا

16:15سه    فوتبال دوستانهاتلتيکومادريد - منچستريونايتد

20:30ورزش   سوپر جام انگليسليورپول - منچسترسيتی

23 نسيم   برنامه ترکيبیبا حسين حرف بزن 

23ورزشسوپرکاپ آلمانلايپزيش - بايرن مونيخ

گروه تلویزیون   
هفتصبح

هفته پیش پخش فصل دوم »وضعیت زرد« در شبکه 
دو به پایان رسید. این سریال کمدی هم نتوانست به 
کمک آنتن این شبکه در سال جاری بیاید تا شرایط 
بدتر از قبل شود. خبر ناگوار اینکه شبکه دو از امشب 
سراغ یک سریال تکراری دیگر می رود و این یعنی 
حلقه بر مدیریت جدید شبکه و سیما تنگ است. آیا 
مدیران جدید می تواننــد از این بحران عبور کنند؟ 
شبکه دو فکری عاجل برای شــرایط بد سریال های 

خود خواهد کرد؟

  مورد اول| وضعیت سریال جدید
»وضعيت زرد 2« تازه ترين ســريال شــبکه دو است که 
سری اول آن سال پيش از شبکه سه پخش شد. ماجرای 
تغيير شبکه را پيش تر شــرح داديم ؛ حامد بامروت نژاد 
تهيه کننده اين سريال 20 ارديبهشــت از معاون سيما 

حکم گرفت و فعاليت خود را به عنوان مدير شبکه دو آغاز 
کرد. او کمی بعد فصل اول »وضعيت زرد« را در کنداکتور 
قرار داد و بلافاصله نوبت به سری دوم آن رسيد. فصل اول 
سريال، در باکس غير اصلی شبکه سه پخش شد و همين 
عاملی بود تا مخاطب، انتظار زيادی از آن نداشــته باشد. 
قرار گرفتن »وضعيت زرد 2« در باکس اصلی شــبکه دو 
اما انتظارها را بالا برد. اين سريال، راوی اتفاقاتی است که 
برای چند رفيق و همکار رقــم می خورد. در اين رهگذر، 
گاه شوخی های سياسی - اجتماعی هم شاهد بوديم که 
به مذاق برخی مخاطبان خــوش می آمد. »وضعيت زرد 
2« اثری نيســت که بتواند رضايت حداکثری مخاطب 
را به دســت آورد چرا که تاريخ ســاخت چنيــن آثاری، 

سال هاست به سر آمده. 

  مورد دوم| آمار وضعیت زرد 2 
آمار و ارقام گواه صادقی هســتند از شکست سری دوم 
»وضعيت زرد«. اين سريال در نظرســنجی اخير مرکز 
تحقيقات صدا و ســيما فقط 9.8 درصد مخاطب داشت. 
از طرف ديگر ، شرايط آن در تلوبيون هم خوب نيست. به 

عنوان مثال، قســمت يک بعد از يک ماه کمتر از 9 هزار 
بازديد داشته. قسمت آخر هم کمتر از 800 بار ديده شده؛ 
در حالی که سريال های ديگر در کمتر از 24 ساعت چند 

هزار بازديد در تلوبيون به دست می آورند. 

  مورد سوم| آمار سریالی 1401 
بازخوانی وضعيت ســريال های شبکه دو در سال جاری، 
زنگ خطر را بلندتر از هميشــه به صدا در می آورد. مدير 
جديد اين شــبکه می تواند در مقام دفاع برآيد و بگويد 
بخشــی از آنچه روی آنتن رفته حاصل تفکر و ســليقه 
مديران قبلی بوده است. عجالتا »وضعيت زرد 2« به پای 
بامروت نژاد نوشته می شود که تهيه کننده آن است و خب 
ســريالی ضعيف و شکست خورده محســوب می شود... 
. شبکه دو نوروز امســال »خداداد« را پخش کرد که به 
سفارش مديريت جديد سيما ساخته شد. اين سريال اما 
ناکام بود و حتی کيفيت آن بدتر از »وضعيت زرد« است! 
شبکه دو در رمضان »از سرنوشت 4« را روانه آنتن کرد که 
پخش آن بيش از دو ماه ادامه يافت. اين سريال محصول 
مديران قبلی تلويزيون است که پيش تر ضعف های سريال 

را برشمرديم و می دانيد چه اثر ضعيفی است. اين شبکه 
در باکس غير اصلی هم »خانه پرتقالی« ، »آقای قاضی« و 
»پلاک 2« را پخش کرده که هيچ کدام توفيق لازم پيش 

مخاطب را به دست نياوردند. 

   مورد چهارم| بازپخش یک سریال قدیمی
اوضاع ســريال های تلويزيــون خوب نيســت و پخش 
ســريال های تکراری ديگر تبديل به اتفاقی عادی شده 
است. پيرو همين است که شبکه دو از امشب سراغ سريال 
قديمی »پير وفا« می رود. اين سريال محصول سال 1364 
است که به کارگردانی مجتبی ياســينی، تهيه کنندگی 
مسعود رسام و نويسندگی ســعيد آل رسول توليد شده. 
»پير وفا« درباره زندگی و فداکاری های »هانی بن عروه« 
است که جانش را برای کمک به ياران امام حسين )ع( فدا 
کرد. جليل فرجاد، عبدالرضــا اکبری، رضا فياضی، علی 
عمرانی، اسماعيل سلطانيان ، کريم اکبری مبارکه و... از 
جمله بازيگران سريال هستند. شبکه های آی فيلم و تماشا 
تاسيس شدند تا سريال های قديمی را پخش کنند. حالا 
شبکه های سراســری هم چنين می کنند و همين اتفاق 

گويای وضعيت بد سيما و شبکه دو است.

  مورد پنجم| شرایط اضطراری  
روزگاری شبکه دو معروف بود به ســريال های خاص و 
مخاطب پسند. نمونه اش »شب دهم« که همچنان اثری 
است قابل تماشا. سريال های اين شــبکه اما چند سالی 
اســت چنگی به دل نمی زنند و برای نجات از بحران بايد 
فکری عاجل کند. اگر ملاک، »وضعيت زرد«ی باشد که 
مدير شبکه دو تهيه کرد، نمی توان به آينده سريال های 
آن اميدوار بود؛ بامروت نژاد مسيری سخت پيش رو دارد.

همزمان با پایان »وضعیت زرد 2 « نگاهی داریم به این مجموعه و همچنین کارنامه سریالی شبکه دو 
در سال جاری. آمارها حکایت از شرایط بد این شبکه دارند و تلاش مدیر جدید برای نجات آنتن با 

سریالی به تهیه کنندگی خود ، راه به جایی نبرده است

وضعیت قرمز سریال های شبکه دو
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فصل هشتم برنامه »خندوانه«، پنجشنبه ششم مرداد با پخش قسمت نهصد 
و بیست وسوم به پايان رسید. رامبد جوان در پايان اين فصل ابراز امیدواری 
کرد که باز هم برنامه ادامه پیدا می کند و بعد هم با انتشار يادداشتی درباره 
آينده آن نوشت:»آينده چه خواهد شد؟ نمی دانیم! چاره ای جز امید نداريم و 
امیدواريم و مشتاق ديدار شما خواهیم بود.« هنوز معلوم نیست چه سرنوشتی 
در انتظار اين برنامه است. چه »خندوانه« تولید شود چه برای همیشه به پايان 
برسد آنچه اهمیت دارد تاثیری است که در اين سال ها به جا گذاشته است. 
»خندوانه« از ســال 1393 به میدان آمد. در اين هشت سال پای چهره ها 
و کمدين های زيادی به واســطه اين برنامه به تلويزيون باز شد. مسئولان 

مختلفی مقابل رامبد جوان نشستند و در مواجهه با جناب خان وجوه مختلفی 
از شخصیت شان را به نمايش گذاشتند. مسابقه های متنوعی برگزار شد و به 
طور کلی اتفاق های ويژه ای در آن رقم خورد. بدون شک می توانیم بگويیم 
»خندوانه« در هر دوره ای يکی از پرمخاطب ترين برنامه های تلويزيونی نام 
گرفت و توجه های زيادی را به خود جلب کرد. درباره ضعف ها و کاستی های 
برنامه، اظهارنظرهای عجیب يا موضع گیری های غیرکاشناسانه  خود رامبد 
جوان يا مهمان های برنامه و حواشی آن بارها نوشته ايم اما طبیعی است که 
نمی توانیم از اهمیت آن غافل شويم. هنوز نمی دانیم »خندوانه« برمی گردد 
يا نه؟ نمی دانیم اگر برگردد به همان قدرت قبل خواهد بود يا محدوديت های 
جديد آن را به سمت وســوی ديگــری خواهد برد اما کمــاکان امیدواريم 
تلويزيون قدر اين يک برنامه را بداند و به راحتی آن را از دست ندهد. در اين 

پرونده مروری داريم بر ابعاد مختلف خندوانه در اين هشت فصل.

مرجان فاطمی  
هفتصبح

پایان فصل خنده

فکر نمی کردیم خندوانه چنین قدوقواره ای پیدا کند

پرونده ای برای برنامه خندوانه که بعد از هشت سال و پخش هشت فصل، 
پنجشنبه شب به پایان رسید. برنامه ای که در این مدت تاثیر زیادی بر جا گذاشت، 

استعدادهای زیادی را کشف کرد و به چهره های مختلف مجال دیده شدن داد.

مروری بر گفته های رامبد جوان درباره برنامه خندوانه، حواشی و مشکلاتی که با آن روبه رو بوده و تصمیمی که برای ادامه آن دارد

برنامه »خندوانه« هشت ســال به طور مداوم ساخته شد و 
رفته رفته گسترده شد و ابعاد پیچیده تری پیدا کرد. مدام 
مسابقات و آیتم ها و اتفاق های جدید به آن اضافه شد و به 
جایی رسید که به عنوان یکی از پرمخاطب ترین برنامه های 
تلویزیونی تبدیل شد. رامبد جوان خودش هم معتقد است 
هیچ وقت فکــر نمی کرده برنامه تا این حد اثرگذار شــود 
و چنین ابعادی پیدا کند. از این مســئله خوشحال است 
اما نمی خواهد برنامه در همین نقطه متوقف شــود. معتقد 
است خندوانه می تواند تا سالیان ســال ادامه پیدا کند و 
مسابقه های بسیاری در آن ساخته شود. فروردین امسال، 
رامبد جوان در برنامه روب روی فیلم نیوز، در این باره صحبت 
کرد و از مسائل مختلف پیرامون خندوانه و آینده آن گفت. 

بخش هایی از این گفت وگو را مرور می کنیم. 

  بزرگ شدن قدوقواره خندوانه
»خندوانه« را خیلی ســال رويش کار کرده ام و برايم پروژه خیلی 
مهمی بوده اما هیچ وقت فکر نمی کــردم قدو قواره اش آنقدر بزرگ 
شود. هرچقدر رفتیم جلو ديديم بیشتر مردم آن را تماشا می کنند. 
اتفاق هايی مثل »خنداننده برتر« افتاد که همه مان را شــگفت زده 
کرد. مثلا افــرادی آمدند شــرکت کردند که نه ما می دانســتیم 
می توانند استندآپ کنند نه خودشان. افرادی مثل ژوله و افشاريان 

بعدها توانستند فعالیتشان را گسترش دهند.

  فروکش کردن برنامه به خاطر کرونا
فصل هفت به خاطر کرونا فروکــش کرديم که برايش تحلیل هايی 
دارم. خود کرونا به شــدت آزاردهنده بود؛ هم به لحاظ روانی و هم 
فیزيکی چون نمی توانستیم تماشــاگرها را بیاوريم توی استوديو. 
من خودم آسم دارم خیلی زود می توانستم از پا دربیايم و همه اش 
اين دلواپسی وجود داشت که حالا چه می شود و بايد چه کار کنیم؟ 
پس يک رامبد کمتر سرحال را داشــتیم با ذهن درگیر. از آنطرف 
تماشاچی کمتری هم داشــتیم. نکته ديگر اينکه به لحاظ فیزيکی 
هم مشکل داشتیم. همه بايد ماسک می زدند و کسی ديده نمی شد. 

مهمان های زيادی به برنامه نمی آمدند. حالا جدای از اينکه خیلی از 
مهمان ها ديگر حاضر نیستند به تلويزيون بیايند و خیلی از مهمان ها 
را تلويزيون حاضر نیست ديگر دعوت کند. رابطه تلويزيون با خیلی 
از نخبه های اين مملکت بد شــده. در کنار همه اينها خیلی ها هم 
به خاطر اينکه بايد ماسک را برمی داشــتند، ريسک نمی کردند و 
نمی آمدند. اين شد که رفتیم ســراغ »ادا بازی« و از دوست و آشنا 
و آنهايی که به من محبت داشــتند پرســیديم کیا حاضرند بیايند 
ادابازی شرکت کنند؟ خب همه اين مسائل و مشکلات نهايتا باعث 
شــد برنامه در اين فصل لاغر و کم زور شــود. جانی که داشت را از 
دست داد. اما در فصل جديد دوباره انرژی برنامه بالا رفته. هم جناب 
خان خوبی دارد، هم خنداننده شو قوی ساخته شده و هم قاتی بازی 

مسابقه جذابی از آب درآمده.

  پایین آمدن اعتماد به خاطر ماجرای کانادا
ماجرای رفتن من بــه کانادا حتما در کاهــش مخاطبان خندوانه 
موثر اســت. اينکه من و نگار برای به دنیا آوردن دخترمان به کانادا 
رفتیم برای خیلی ها مسئله شــد. خب می گفتند وقتی که داری از 
دوست داشتن ايران حرف می زنی چرا حاضری دخترت را در يک 
جای ديگری به دنیا بیاوری؟ چرا حاضر نیســتی بچه ات در همین 
خاک و با همین ظرفیت و امکانات و شناسنامه و پاسپورت به دنیا 
بیايد. خیلی بديهی  است که اين حرف قابل قبول است و من هم اين 
تحلیل و انتقاد را می پذيرم. چرامن پذيرفتم که دخترم در خارج از 
ايران به دنیا بیايد درحالیکه می گويم ايران را دوســت دارم و واقعا 
هم دارم. خیلی ها فکر می کنند من پاسپورت جای ديگری را دارم 
اما اينطور نیست. آن يک امکان و يک تصمیم بود و شرايط اجباری 
بود. ما مجبور بوديم ايــن کار را بکنیم و چرايی اش واقعا خانوادگی 
اســت و لزومی ندارد بیايم چیزی بگويم. من تمــام بداخلاقی ها و 
بی اعتمادی هايی که به من شد و اينکه بهم گفتند دورويی و دروغ 
می گويی را پذيرفتم و می گويم چیزی برای گفتن ندارم. نمی توانم 

شرح بدهم. يک چیزهايی به زندگی خصوصی من ربط دارد.

  تلاش برای یک سیستم برنامه سازی
پروژه مردم معمولی و فصل هفتم خندوانه تقريبا همزمان باهم 

کلید خوردند. اينطور نبود که حــس کنم دارم از خندوانه اذيت 
می شوم و حالا بروم مردم معمولی بســازم. من اصولا خیلی به 
سیستم ايجاد کردن اهمیت می دهم. برايم مهم است يک نظام 
تولید ايجــاد کنم. در خندوانــه اين کار را انجام داده ام. شــبیه 
استوديوی خندوانه و با اين نظم، استوديی ديگری وجود ندارد. 
همه چیز منظم است، آدم ها تکلیفشان روشن است، همه کارت 
پرسنلی دارند آفیش شــان کاملا دقیق و مشخص است جزء به 
جزءشان برنامه مشــخص دارند. آفیش ها مدام آپديت می شود 
و ســاعت های جديد داخلش قرار می گیرد. در آمريکا کارهای 
اســتوديويی طبق يک فرمول پیش می رود و واقعا من هم دارم 
به اين فکر می کنم کــه در آينده ای نه چنــدان دور يک چنین 
سیستمی راطراحی کنم. نه فقط برای خندوانه، ما مجموعه ای 
ازفضای کار کردن داشــته باشیم برای يک ســری از تیم های 
گســترده. يعنی همزمان باهم ده تا پروژه در ده تا جای مختلف 
کار کنند. اين مال من تنها نیست. يک نفره بلند  نشده ام بگويم 
می خواهم چنین کاری انجام دهــم. منظورم من و تعداد زيادی 

آدم است.

  کناره گیری از اجرا
خندوانه مثل پروژه های مشابه اش در خارج از ايران، قابلیت اين 
را دارد که سالیان سال ساخته شود. چون تو هر کاری می توانی 
در خندوانه انجام دهی. هر جور مســابقه ای را می توانی در قالب 
خندوانه بســازی. به هرحال يک بخشــش گفت وگو است يک 
بخشش خود استندآپ است. مســابقه استندآپ کمدی چیزی 
نیست که تمام شــود. انواع و اقســام آدم های جديد می توانند 
بیايند و استعدادهايشان را نمايش دهند و وارد فضای حرفه ای 
شــوند. به نظرم ته ندارد. اين که من تا کی زنده ام و تا کی توان و 
انگیزه دارم جزو مسائل بعدی است اما خود پروژه اين قابلیت را 
دارد و من اصولا به اين فکر می کنم که حتما از يک جايی به بعد 
جلوی دوربین  حتما يک نفر ديگر جايگزينم شود. خودم حتما 
کنار پروژه هستم. تجربه های زيادی بعد از  اين همه سال ساخت 
خندوانه به دســت آورده ام. اين تجربیات چیز کمی نیســت و 

می تواند در اختیار تیم های بعدی هم قرار بگیرد. 

         چگونگی ورود جناب خان از فصل دوم خندوانه به اين برنامه قدم گذاشت.
پیش از اينکه خندوانه تولید شــود برنامه ای به نام »کوچه مرواريد« به کارگردانی سعید           با چه پیشینه ای
سالارزهی برای شبکه نمايش خانگی ســاخته شــده بود که در آن رامبد جوان با يک عروسک لبوفروش 
همکاری می کرد. اين شخصیت عروسکی با صداپیشگی محمد بحرانی لهجه ای جنوبی داشت و موفق ترين 
عنصر اين سريال به حســاب می آمد. سريال آنطور که بايد ديده نشــد و رامبد اين عروسک را با خودش به 
»خندوانه« آورد. جناب خان از همان فصل دوم جذابیت فراوانی پیدا کرد و به عضو جدايی ناپذير مجموعه 

تبديل شد.
جناب خان به عنوان يک عروسک آزادی عمل بیشتری داشت تا انتقاد کند يا با مهمان های           دلایل موفقیت
برنامه وارد شوخی شود، برايشان شعر بخواند يا در بعضی موارد آنها را وادار کند درباره مسئله ای که خیلی 
راحت نمی شود درباره اش حرف زد توضیح دهند. نکته قابل توجه اينجا بود که جناب خان نه به عنوان يک 

عروسک که به عنوان يک شخصیت مهم در اين برنامه صاحب هويت شد و همه او را جدی می گرفتند. 

         چگونگی ورود نیما شعبان نژاد از همان فصل اول خندوانه همراه رامبد جوان بود. 
         با چه پیشینه ای شعبان نژاد از سال 1383 در تئاتر فعالیت های زيادی انجام داده بود اما کسی آنطور که بايد 

با تصوير و بازی او آشنايی نداشت. 
         دلایل موفقیت خندوانه در فصل اول، برنامه ای جمع وجور بود که بیشتر به واسطه مصاحبه های متفاوت رامبد 
جوان و افرادی که برای اولین بار قدم به اين برنامه می گذاشتند جذابیت داشت. نیما شعبان نژاد هم به عنوان 
يکی از عوامل جذابیت به برنامه پا گذاشت. او چند نقش مختلف در برنامه ايفا می کرد. در حالت طبیعی با نام 
نیما به میدان می آمد، گاهی اوقات بايرام می شد و بعضی اوقات جوبان و کیا تاناکورا. نیما در يکی از فصل ها به 
عنوان مزاحم تلفنی نقش آفرينی می کرد که مدام با رامبد تماس می گرفت و او را خانمی خطاب می کرد. دکتر 
پاينده سازگار با محیط زيست هم نقش ديگر او بود. شــعبان نژاد بعد از خندوانه به عنوان بازيگر فعالیت های 
مختلفی انجام داد. »سرباز«، »هیولا«، »دراکولا«، »دوپینگ«، »ممنوعه« و ... از جمله فعالیت های او بود. اين 

اواخر بازی اش را در »راز بقا« شاهد بوديم. 

حامد آهنگی هم از آن دست چهره هايی اســت که به واسطه برگزاری استندآپ کمدی در           چگونگی ورود
خندوانه مطرح شد.

آهنگی به طور کلی کارش را در ســال 1380 در برنامه جنگ شــبانه آغاز کرد و به عنوان           با چه پیشینه ای
نويســنده و کارگردان، نمايش های مختلفی را روی صحنه برده. مدت ها به صــورت ماهانه در جزيره  کیش 
استندآپ اجرا می کرده. تا وقتی که رامبد جوان از او دعوت  کند تا به برنامه خندوانه بیايد و استندآپ کمدی 

اجرا کند آنطور که بايد بین مخاطبان تلويزيون شناخته شده نبود. 
آهنگی توانايی زيادی در خلق موقعیت های کمدی دارد و بعد از خندوانه هم توانست خیلی           دلایل موفقیت
خوب از اين توانايی ها اســتفاده کند. در چند ســريال بازی کرد و بعد از آن به عنوان مجری برنامه شــوتبال 
همکاری اش را با شبکه نسیم ادامه داد. اجرای برنامه »شب آهنگی« به شهرتش اضافه کرد و با حضور در برنامه 
»جوکر« موفق شد جنبه های ديگری از توانايی اش را به نمايش بگذارد. آهنگی در »شب های مافیا« بار ديگر 

موفق شد توجه ها را به خودش جلب کند. 

سجاد افشاريان پیش از اينکه به عنوان اســتندآپ کمدين در مسابقه »خنداننده برتر« مورد توجه           چگونگی ورود
مخاطبان قرار بگیرد، جزو نويسندگان برنامه خندوانه بود. درواقع به همین دلیل هم برای شرکت در اين مسابقه انتخاب 

شد.
         با چه پیشینه ای افشاريان سال ها قبل از اينکه در تیم خندوانه فعالیت داشته باشد در تئاتر به عنوان نويسنده و بازيگر 
فعالیت های زيادی داشت و اسمش میان اهالی تئاتر شناخته شده بود. او با سريال های مختلفی هم به عنوان نويسنده 

همکاری داشت.
»خنداننده برتر« يکی از مهمترين مسابقه های »خندوانه« بود و در زمان پخش بسیار ديده شد. رقابت           دلایل موفقیت
تنگاتنگی میان خنداننده ها در میان بود و خب سجاد افشاريان هم به عنوان يکی از همین شرکت کننده ها در مرکز توجه 
قرار داشت. آنچه باعث شد افشاريان بیشتر از همیشه به چشم بیايد استندآپ کمدينی بود که درباره شیرازی ها آماده کرده 
بود. بريده هايی از اين استندآپ در شبکه های مجازی دست به دست می گشت و همین باعث شد اسمش سر زبانها بیفتد. 

بعد از خندوانه به عنوان بازيگر بیشتر مطرح شد و حالا هم که با نمايش »بک تو بلک« رکورد زده است.

         چگونگی ورود امیرمهدی ژوله اولین بار با استندآپی که درباره بیماری ام اسش در جمع بیماران ام اسی 
خندوانه اجرا کرد در اين برنامه مورد توجه قرار گرفت. بعد از آن اوج درخشش در »خنداننده برتر« اتفاق 

افتاد.او به همراه مهران غفوريان موفق شد تا مرحله فینال خنداننده برتر پیش رود.
         با چه پیشینه ای ژوله سال ها به عنوان روزنامه نگار و سپس يکی از نويسندگان تیم مهران مديری شناخته 

می شد. نامش را بارها به عنوان نويسنده شنیده بوديم اما تا پیش از خندوانه بازی از او نديده بوديم. 
         دلایل موفقیت شوخی های ژوله با دهه شــصت و نبود امکانات و بعد با فوتبالیســت ها و خواننده های 
زيرزمینی بســیار مورد توجه قرار گرفت. ژوله از قدرت نويسندگی اش برای خلق استندآپ کمدی هايش 
کمک گرفت و از اين جهت قدرتمندتر از سايرين به میدان آمد. بعد از خندوانه، ژوله در »خوب، بد، جلف« 
به عنوان بازيگر ظاهر شد و از آن به بعد بازيگری به يکی از فعالیت های اصلی اش در کنار نويسندگی تبديل 
شــد. »دورهمی«، »ديوار به ديوار«، »هزارپا« و ... از جمله آثاری بود که ژوله را بــه عنوان بازيگر در آنها 

می ديديم.

         چه سالی سال 1394 در فصل دوم خندوانه
         شرکت کننده ها مهران غفوريان، نادر سلیمانی، سجاد افشاريان، علیرضا خمسه، الیکا عبدالرزاقی، بیژن 
بنفشه خواه، شقايق دهقان، رضا شــفیعی جم، امیر کربلايی زاده، علیرضا مسعودی، امیر مهدی ژوله، هومن 

حاجی عبداللهی، امین حیايی و سروش صحت.
         ماجرا چه بود ريشه اصلی اين مسابقه به استندآپ کمدی هايی برمی گشت که از ابتدای خندوانه شاهدشان 
بوديم. هربار يکی از کمدين ها به عنوان استندآپ کمدين دعوت می شد تا ماجراهای جالبی تعريف کند. بعد از 
اين بود که رامبد به فکر افتاد بین کمدين ها رقابت برگزار کند. در کل 16 نفر برای مسابقه انتخاب شدند و  از مردم 

خواستند به اجراها رای بدهند. میزان مشارکت مردم به قدری بالا بود که با واکنش های زيادی روبه رو شد.
         برنده ها در نیمه نهايی رقابت بین چهار نفر شکل گرفت.جواد رضويان، علیرضا مسعودی، مهران غفوريان و 
امیرمهدی ژوله. از اين افراد غفوريان و ژوله به مرحله فینال رسیدند. رقابت آنقدر تنگاتنگ پیش رفت که نهايتا 

هردو باهم برنده اعلام شدند.

         چه سالی از فصل چهارم شروع شد. سری دوم آن در  فصل پنجم خندوانه ساخته شد و سری سوم هم سال 1400.
در فصل اول مسابقه 16 شرکت کننده زير نظر مربیان خود که شامل رامبد جوان، شقايق دهقان، حسن           داورها
معجونی و اشکان خطیبی بود آموزش ديدند. در فصل دوم رامبد جوان، پانته آ بهرام، اشکان خطیبی و فرهاد آئیش 
به عنوان مربی حضور داشتند. در فصل سوم، شرکت کننده ها زيرنظر میثم درويشان پور، مجید افشاری، ابوطالب 
حسینی و يزدان فتوحی آموزش ديدند و داوران حسن معجونی، امیرمهدی ژوله و رامبد جوان بودند. البته در بخشی 

از مسابقه پژمان جمشیدی به خاطر ابتلای ژوله به کرونا، جايگزين او شد.
وقتی مسابقه »خنداننده برتر« برای رقابت استندآپ کمدی کمدين ها با استقبال فراوانی روبه رو           ماجرا چه بود
شد رامبد تصمیم گرفت پای کمدين های ناشناس را هم به برنامه اش باز کند. مسابقه خنداننده شو از اين جهت 

اهمیت داشت که چهره های جديدی را به مخاطبان معرفی کرد. 
         برنده ها میثم درويشان پور، مجید افشاری، ابوطالب حسینی، علی صبوری و علی غريب، برنده های سه فصل 

خنداننده شو بودند.  

         چه سالی مسابقه لباهنگ در نوروز 1395 در فصل سوم »خندوانه« روی آنتن رفت.
         شرکت کننده ها رقابت تنگاتنگی بین ورزشــکاران و بازيگــران و مجری هــا و ... درگرفت. بعضی از 

شرکت کننده ها را پیش تر در مسابقه خنداننده برتر ديده بوديم. 
         ماجرا چه بود در دوره ای که دابسمش اهمیت زيادی بین مردم پیدا کرده بود و در صفحه های اجتماعی 
مدام پست هايی از اين جنس می ديديم، رامبد جوان تصمیم گرفت از اين موج به نفع جذابیت برنامه اش 
استفاده کند. او دابسمش را با نام ايرانی »لباهنگ« تولید کرد. از آنجايی که مسابقه خنداننده برتر و رقابت 
میان هنرمندان جواب داده بود تصمیم گرفت اينبار هم شرکت کننده های مسابقه اش را از میان همین افراد 
انتخاب کند. فصل سوم خندوانه جزو فصل های قدرتمند اين برنامه نبود اما لباهنگ توانست اتفاق مهمی 
را در آن رقم بزند. ضمن اينکه تمرکز اين مسابقه روی موسیقی بود و با حال وهوای نوروز هم جور در می آمد.

         برنده ها امیرعلی نبويان موفق به کسب مقام اول، ارشا اقدسی مقام دوم و اشکان خطیبی مقام سوم 
شد.

         چه سالی در نوروز 1396 رامبد جوان مسابقه ادابازی را در فصل چهارم خندوانه روی آنتن برد. بعد از آن 
سری ديگری از اين مسابقه را در فصل ششم ساخت.

         شرکت کننده ها اعضای مســابقه ادابازی هم از میان بازيگران و ورزشــکاران و ... انتخاب شده بودند و از 
بخش های متنوعی تشکیل شده بود. مهران غفوريان، سپند امیرسلیمانی، مهرداد میناوند، حامد آهنگی، محمد 
نادری، نصرالله رادش، نیما شعبان نژاد، خود رامبد جوان و … از جمله شرکت کنندگان آن بودند. در فصل بعدی، 
اين مسابقه با حضور محمد نادری، امیر کاظمی، مهران غفوريان، باربد بابايی، مهدی يغمايی، بیژن بنفشه خواه 

و …تولید شد.
         ماجرا چه بود ادابازی مسابقه جالب و سرگرم کننده ای بود اما در هیچ کدام از دوره ها به اندازه سه مسابقه 
قبلی خندوانه هیجان و هیاهو ايجاد نکرد.درواقع تاثیر آن در سطح خود برنامه باقی ماند. گروه ها تشکیل شدند 
و برای مسابقه پانتومیم کنار هم قرار گرفتند. نکته قابل توجه اسامی جالبی بود که گروه ها برای خودشان انتخاب 

کرده بودند. اين مسابقه بارها در برنامه های مختلف از روی خندوانه تقلید شد.

         چه سالی در فصل هشــتم »خندوانه« که بعد از شیوع گسترده کرونا تولید شــد رامبد جوان سراغ 
برگزاری مسابقه »قاتی بازی« رفت. دو سری از اين مسابقه برگزار شد.

         شرکت کننده ها در سری اول محمد نادری و آرش ظلی پور با غلبه بر مهدی مفیدی و ابوالفضل اينانلو 
به قهرمانی رسیدند. سری دوم قاتی بازی در خردادماه و تیر 1401 برگزار شد، کامران تفتی، محمد نادری، 

باربد بابايی، مهدی يغمايی، اشکان اشتیاق، بیژن بنفشه خواه، آرش نوذری و… در آن رقابت کردند.
         ماجرا چه بود اينبار بحث رقابت در يک حوزه بخصوص مطرح نبود. شرکت کننده ها در هر دوره، انواع 
و اقسام رقابت را در حوزه های مختلف از سر می گذراندند. مسابقه »قاتی بازی«، ترکیبی بود از بازی های 
مختلفی که در طول برنامه خندوانه با مهمانان انجام می شد. ادا بازی، پرتاب دارت، لباهنگ و… از جمله 
بازی های بود که در اين مسابقه گنجانده شده بود. درواقع شرکت کننده ها هم در بحث هوش و اطلاعات 
عمومی رقابت می کردند هم در بخش مهارتی. »قاتی بازی« آخرين مسابقه خندوانه بود که تا همین اواخر 

ادامه داشت.
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پرمخاطب با قدرت تاثیرگذاری بالا
مرور ابعاد مختلف برنامه خندوانه در هشت فصل

پیش درآمد

روزی که برای اولین بار تیزرهای برنامه »خندوانه« پخش شد با شک و ترديد به استقبال برنامه رفتیم. آن 
زمان برنامه های جديد شبکه نسیم، چنگی به دل نمی زدند و همین ماجرا، موفقیت »خندوانه« را همراه با 
شک و ترديد کرده بود. اولین قسمت که با حضور علی کفاشیان روی آنتن رفت اما تصورات را به هم ريخت. 
»خندوانه« مدلی تازه از خنداندن ارائه کرد و همه اجزای آن با برنامه های تلويزيون تفاوت داشــت. شروع 
برنامه آن قدر موفق بود که حتی جام جهانی هم روی آن سايه نینداخت و اسم »خندوانه« خیلی زود سر 
زبان ها افتاد. برای نخستین بار، خانم ها و آقايان در چالشــی به نام خنده شرکت می کردند اما برنامه برای 
خنداندن متوسل به شیوه های کلیشه ای نمی شد. زمان گذشــت و محتوای »خندوانه« قوی تر شد. طبعا 
برنامه اوج و فرود زياد داشته اما هر وقت روی آنتن بوده جزو يکی از سه برنامه پرمخاطب لقب گرفته است. 

از همان فصل اول، بهره گیری از عناصر شاد و جذاب، ویژگی »خندوانه« بوده؛ چه در استودیو و چه آیتم های 
محمود کریمی. آرام آرام »خندوانه« بزرگ تر شد و در کنار برنامه های روتین )با حضور چهره های سرشناس( 
بخش های دیگری به آن اضافه شد. در روزهای نخست نیما شعبان نژاد، بازیگر اصلی بود و در ادامه عروسک 
جناب خان )با صدای محمد بحرانی( به گروه اضافه شد. این شخصیت به دل خاص و عام نشست و محبوبیتی 
فزاینده به دســت آورد. اتفاق مهم دیگر، برگزاری مســابقات مختلف در این برنامه اســت. مهم ترین آن 
»خنداننده برتر« )با حضور چهره های مطرح( و »خنداننده شو« )با حضور استعدادهای غیر مطرح( است. 
هر دو مسابقه موج آفرین شدند و دومی زمینه معرفی استندآپ کمدین های زیادی را فراهم کرد. اصلا این 

اصطلاح با »خندوانه« جا افتاد. 

خندوانه در مدت کوتاهی توانست به یکی از برنامه های استراتژیک تلویزیون بدل شود. رامبد جوان سعی می کرد به 
اکثر اتفاق های مهم جامعه در این برنامه واکنش نشان دهد. البته این مسئله در فصل های جدید تا حدی کمرنگ تر 
شد اما در فصل های پیش فعالیت های زیادی در این زمینه صورت گرفت. پای مدیران و مسئولان زیادی به این برنامه 
باز شد و اعتراض ها و کم کاری ها چه به صورت مستقیم توسط رامبد جوان و چه غیرمستقیم توسط جناب خان بیان 
شد. بعضی مسئولان نسبت به صحبت های مطرح شده در این برنامه واکنش نشان دادند یا حتی قول دادند دست به 
کاری بزنند تا مشکل حل شود. رامبد جوان کمپین های مختلفی تشکیل داد. از کمپین صرفه جویی در مصرف آب 
گرفته تا کمک به بحران محیط زیست و ... همچنین به بیماری ها، تشکل ها، انجمن ها و ... هم توجه زیادی نشان داده 

شد. بسیاری از بیماران توانستند از طریق این برنامه مشکلاتشان را منتشر کنند.

در مدتی که »خندوانه« روی آنتن بود پای چهره هــای مهمی به این برنامه باز شــد. از بازیگران و کارگردان های 
برجسته ای که ترجیح می دادند در تلویزیون حضور پیدا نکنند تا مدیران و مسئولان و شخصیت های مهم در عرصه های 
مختلف. خندوانه به قدری اهمیت پیدا کرده بود که همه حاضر می شدند در این برنامه رودرروی مخاطبان بنشینند، 
بلندبلند بخندند و درباره جزئی ترین بخش های زندگی شــان صحبت کنند. هیچ کدام هم ابایی از این نداشتند که 
قرار است با عروسکی به اسم جناب خان رودررو شوند و به سوالات او پاسخ دهند یا اینکه باید با رامبد جوان دارت یا 
گل کوچیک بازی کنند. درواقع چهره های مطرحی که هیچ وقت در برنامه ها حضور پیدا نکرده بودند فرصتی پیدا 
کردند تا از طریق خندوانه وجوهی دیگر از شخصیتشان را پیش روی مخاطبان بگذارند... این مسئله هم برای برنامه 

موفقیت آمیز بود هم برای خود مهمان ها. 

برنامه »خندوانه« در مدت هشت سال، در هشت فصل روی آنتن بود و اتفاق های مهم و ویژه ای را رقم زد. به بهانه پایان فصل هشتم مروری 
داریم بر کلیت این برنامه و تاثیراتی که در این مدت روی مخاطبان داشت.

     مکمل گزارش یک

      در حاشیه
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در ســری دوم »خنداننده شــو« رقیب پروپاقرص علی صبوری بود و نهايتا عرصه را به او واگذار کرد و در جايگاه دوم 
نشست. حسینی از جمله شرکت کنندگانی بود که بعداز اين مسابقه فعالیتش را به صورت مستمر در تلويزيون ادامه داد. 
علاوه بر همکاری با برنامه »خندوانه«، در دوره ای جزو گروه نويسندگان برنامه »ويدئوچک« بود؛ برنامه ای که با اجرای 
عبدالله روا جای زيادی نزد مخاطبان باز کرده بود. بعد از آن به همراه امیرحسین قیاسی اجرای برنامه صبحگاهی »از 
شنبه« را به عهده گرفت. برنامه ای که توسط تیم ويدئوچک تولید شده بود. او در دوره ای مشغول نوشتن فیلمنامه بود 
و بعد هم با حضورش در آيتم طنز »فان« در برنامه »فوتبال 120« اتفاق مهمی را رقم زد. شوخی او با اتفاق های روز و 
شخصیت های مختلف جزو پرطرفدارترين آيتم های اين برنامه است. او علاوه بر اتفاق های فوتبالی با ساير موارد از جمله 

اظهارنظرهای ستاره ها هم شوخی می کند.
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علی صبوری به عنوان برگزيده سری دوم »خنداننده شو« خیلی زود جای خودش را در تلويزيون پیدا کرد. او پیش از 
حضور در خندوانه جزو سلبريتی های اينســتاگرامی بود و بعد از خندوانه میزان فالوئرهايش بسیار افزايش پیدا کرد. 
صبوری سال 1397 در ســريال »آخر خط« به کارگردانی علی مســعودی بازی کرد. او به همراه عباس جمشیدی فر 
نقش های اصلی اين سريال را بازی می کردند؛ سريالی که بعد از مدتی پخش با انتقاد روبه رو شد. او در سريال »بوتیمار« 
به کارگردانی علیرضا نجف زاده هم در نقش نیما بازی می کرد. صبوری در صفحه اينســتاگرامش بسیار فعال است و 
فیلم های کوتاه طنز می سازد و منتشر می کند. خودش هم در اين فیلم ها بازی دارد.  هرکدام از فیلم های کوتاه پست 
شده در صفحه اش بالای يک میلیون بازديدکننده دارد. اين اواخر او را در »شب های مافیا« به کارگردانی سعید ابوطالب 

هم در جمع شرکت کنندگان ديديم. 
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در سری دوم »خنداننده شــو« بعد از علی صبوری و ابوطالب حسینی در جايگاه ســوم قرار گرفت. قیاسی به م
 واسطه دوستی ديرينه با ابوطالب در کنار او فعالیت های مختلفی انجام داد. يکی از آنها اجرای برنامه صبحگاهی 
»از شنبه« بود. قیاسی به خاطر شوخ طبعی اش توانست موقعیت های جالبی در اين برنامه رقم بزند البته عمر اين 
برنامه چندان طولانی نبود. قیاسی همراه ابوطالب به آيتم فان »فوتبال 120« هم رفت. سال گذشته اجرای يک 
ديلی شو به نام »نیمه شب« را در فیلیمو به عهده گرفت. قیاسی در اين ديلی شــو ابتدا با بررسی جشنواره فجر 
1400 به مخاطبان معرفی شد اما رفته رفته رويکردی متفاوت پیدا کرد. او بعد از مدتی در اين برنامه سراغ شوخی 
با مسائل روز رفت و با زبانی کمدی و انتقادی آن را اجرا کرد. تا به حال نقدهای مثبت زيادی درباره اجرای قیاسی 

در اين برنامه نوشته شده.

رقیب پروپاقرص میثم درويشان پور بود که عرصه را به او واگذار کرد. بعد از استندآپ کمدی، علاوه بر اينکه به عنوان 
کمدين در برنامه »خندوانه« حضور پیدا می کرد و جزو مربیان خنداننده شــو بود، مدتی در برنامه »هفت« آيتم طنز 
حواشی سینما را اجرا می کرد. افشاری سال 1398 در فیلم سینمايی »بازيوو« به کارگردانی امیرحسین قهرايی ايفای 
نقش کرد. فیلمی که هنوز اکران نشده و نمی دانیم نقش افشاری در آن چه بوده است. بیشترين فعالیت مجید افشاری 
در شبکه آی فیلم و اجرای برنامه »شما و آی فیلم« است. او با زبان طنز درباره نظرات مخاطبان، عکس ها و ويدئوهای 
ارسالی آنها در برنامه حرف می زند و اطلاعاتی راجع به برنامه های در حال پخش ارائه می کند. افشاری در دوره ای هم 
مجری مجموعه »ترنج« در شبکه آی فیلم بود؛ برنامه ای که در ايام نوروز 98 روی آنتن شبکه آی فیلم می رفت. او حالا 

ديگر در اجرا به سبک و سیاق خاصی رسیده است.

نفر اول اولین سری »خنداننده شو« میثم درويشان پور بود. درويشــان پور به همراه مجید افشاری به مرحله فینال راه 
پیدا کرد و توانست عنوان نفر اول را به نام بزند. درويشان پور با اين مسابقه به شهرت رسید و بعد از آن به عنوان چهره ای 
شناخته شده در برنامه های مختلف حضور پیدا  کرد. او بعد از برنده شدن در اين مسابقه بارها به عنوان استندآپ کمدين 
و مربی خنداننده شو در همین برنامه ظاهر شد. در مسابقه های مرتبط با خندوانه هم شرکت می کرد. علاوه بر اينها او را 
به عنوان شرکت کننده در مسابقه های »ايرانیش«، »شوتبال« و »پنج ستاره« ديديم. درويشان پور در دوره ای اجرای 
برنامه  »کارستون« را برای شبکه نسیم به عهده گرفت. او با حضور در فضا های کسب و کار، در خصوص شغل و حرفه 
کارآفرينان با آنها صحبت می کرد. برنامه ای که موفقیت چندانی در پی نداشت. درويشان پور سال گذشته اجرای برنامه 

»عید همدلی« شبکه دو را هم به عهده داشت.

ستاره های برآمده از خنداننده شو

حواشی از همه رنگ از همه نوع

مروری بر چهره هایی که به واسطه خندوانه استعدادشان را شکوفا کردند

حاشیه های مهمی که برنامه خندوانه از ابتدا تا انتهای فصل هشتم از سر گذراند

علاوه بر بازیگران و نویسنده هایی که به واسطه حضور در خندوانه شناخته شدند، این برنامه به خصوص در مسابقه »خنداننده شو« این فرصت را فراهم کرد 
که برخی استعدادهای بی نام ونشان به میدان بیایند و دیده شوند و کم کم نامشان در جاهای مختلف شنیده شود. میثم درویشان پور و مجید افشاری به عنوان 
برگزیدگان فصل اول خنداننده شو و ابوطالب حسینی و امیرحسین قیاسی و علی صبوری به عنوان برگزیدگان سری دوم این مسابقه، به موفقیت های زیادی 

دست پیدا کرده اند.

حذف نام وریا

ماجرا از این قرار بــود که در بخش 
اسم و فامیل که یکی از بخش های 
این مســابقه بود کامران تفتی که 
یکی از اســتقلالی های متعصب در 
میان هنرمندان اســت اســم پسر 
از »و« را وریا نوشــت اما زمانی که 
رامبد جوان برای شمارش امتیازها 
و خوانــدن نوشــته ها پــای تخته 
رفت، به جای اســم وریا اسم وحید 
روی تخته نوشته شــده بود آنهم با 
خطی متفاوت از دســتخط کامران 
تفتی. انتشار این دو تصویر کنار هم 
حاشیه ساز شد. عده ای معتقد بودند 
تلویزیون آنها را مجبور به سانســور 
کرده و رامبدجــوان باید مقاومت 
می کرده است. تا اینکه خود رامبد 
جوان به این مســئله واکنش نشان 
داد. او در ویدئویی اشــاره کرد که 
از ترس به مشکل برخوردن پخش 
برنامه به دلیل نام بردن از وریا این 
سانســور را انجام داده است و دلیل 
دیگری در بین نبوده است. خلاصه 
اینکه از این بابــت از وریا غفوری و 

طرفداران او عذرخواهی کرد.

تظاهر به عالی بودن وضعیت

یکی از حواشــی دوره جدید خندوانه، 
انتقاد به تظاهر رامبد جــوان به عالی 
بودن وضعیــت مردم در ایــن برنامه 
بود. او در جشــن تولد هشت سالگی 
»خندوانه« به این حاشــیه پاسخ داد 
و گفت که هیچ وقــت نگفته همه چیز 
عالی اســت. او گفت اکثــر افرادی که 
نسبت به این مســئله اعتراض دارند، 
صرفــا بریده هــای برنامــه را دنبال 
کرده اند. حدود 900 قسمت خندوانه 
ساخته ایم و همیشه حرفمان این بوده 
که در برابر فشــارهای زندگی و روحی 
و روانی اگر قدرتمند عمل کنی از پس 
مشکلات برمی آیی. ما با روانشناس های 
فراوانی صحبت کرده ایــم. بیش از دو 
هزار مقاله خوانده ایم تا نشان دهیم که 
مثلا اگر یک سری کارها را انجام دهیم 
در عملکرد جســمی و روحی شما اثر 
می گذارد. هیچ وقت نگفتیم همه چیز 
عالی اســت. اصلا مگر دیوانه ایم این را 
بگوییم؟ خودمان هم داریم اینجا زندگی 
می کنیم. گرانی و مشکلات می دانیم. 
ما نمی گوییم همه چیز عالی اســت. 
می گوییم ما باحالیــم و از این جهت 

حالمان عالی است. 

برداشتن ماسک

اواســط خرداد که تــب کرونا تا حد 
زیادی فروکش کرده بــود، در یکی 
از برنامه ها، رامبد جــوان اعلام کرد 
که بعد از دو ســال مخاطبان حاضر 
در اســتودیوی ضبــط ایــن برنامه 
ماســک   ها را برمی   دارند و این اتفاق 
را به نوعی جشــن گرفت. این مسئله 
با واکنش های بســیاری همراه شد و 
خیلی ها نســبت به عادی  انگاری این 
برنامه درباره خطرات کرونا هشــدار 
دادند و ابراز نگرانــی کردند. تا اینکه 
هــم تهیه کننده برنامــه و هم رامبد 
اعلام کردند برداشتن ماسک با مجوز 
شورای سلامت سازمان صدا و سیما 
انجام شــده و آنها اجازه داده اند که 
تماشاگران محترم در استودیو بتوانند 
ماسک شان را بردارند. به دلیل اینکه 
اســتودیو، تهویه بســیار قوی دارد، 
حاضران دو یا سه دز واکسن را زده   اند 
و سقف آنجا بسیار بلند است و فاصله 
هم رعایت می شــود. بعد از حواشی 
برخی تماشــاچیان گهگاه ماســک 
می زدند اما دیگر حالت اجبار نداشت 
و حرف دیگری هــم در برنامه از این 

جهت پیش نیامد. 

ماجرای نبویان و موسیقی پاپ

امیرعلی نبویان در برنامه خندوانه نسبت 
به وضعیت موسیقی پاپ موضع گیری 
کرد و گفت: »در این مدت اخیر موزیک 
پاپ خط قرمزم شده. درباره آثار خوب 
حرف نمی زنــم اما این میــزان ابتذال 
و سردســتی برگزار کــردن و اهمیت 
ندادن به گوش مخاطب و بی احترامی 
بــه مخاطــب را اصــلا نمی فهمم.« 
برخی خواننده های پــاپ به این برنامه 
معترض شدند. رضا صادقی در صفحه 
اینستاگرامش نوشت: »منکر این نیستم 
موســیقی هم می تونه مثل هر هنری، 
ابتذال داشــته حالا در همه سبک ها … 
اما لازم دیدم به این دوست هنرمند که 
میدونم مغرضانه هم حرف نزده، عرض 
کنم در دنیای تصویر که شما همراهش 
هستید فکر نمی کنید همین سردستی 
بودن باعث دور شــدن مردم شده؟ اما 
این سردستی بودن، دلیل نمی شه اسم 
ابتذال گســترده روی هنرتون بذاریم. 
اینکه شــما پاپ رو نمی پسندید کاملا 
شخصیه و قابل احترام اما اینکه میزان 
ابتذال رو آنقدر با اغراق در رسانه ملی به 
این حجم اعلام کنید یه کم بی انصافیه. 

به جهان هم احترام بذاریم.

پایان برای همیشه

گمانه زنی ها درباره پایان همیشــگی 
خندوانــه هــم جــزو مســائل مهم 
چندوقت اخیر بود. از یک طرف محمد 
بحرانی در صفحه اینســتاگرام خود 
نوشــت: »ضبط خندوانه تمام شده و 
فکر می کنم ۱0 برنامــه برای پخش 
مانده باشد. شاید بعد از این خندوانه 
برای همیشه به تاریخ بپیوندد. معلوم 
نیست که دیگر خندوانه ساخته شود یا 
نه و معلوم نیست اگر ساخته شود من 
در خندوانه باشم یا نه.« این صحبت ها 
اینطور معنا شد که یادداشت بحرانی 
بوی خداحافظی می دهــد. از طرف 
دیگر مدیر شبکه نسیم هم اعلام کرد 
خندوانــه حتی بعد از محــرم و صفر 
به آنتن بازنخواهد گشــت و نیازمند 
تغییرات اساسی است. او بعدتر گفت 
با رامبد مشــکلی نــدارد و هر برنامه 
نیاز به بازنگــری محتوایی دارد و این 
طول می کشــد. این درحالی بود که 
مدیر شــبکه نســیم درباره بازگشت 
برنامه کتاب باز به تلویزیون هم دقیقا 
به همین شــکل ابراز امیدواری کرده 
بود. مجموعه شرایط باعث شد شائبه 

تعطیلی خندوانه پررنگ تر شود. 

شروع درخشش از خندوانهرقابت هایی که ماندگار شدند
مروری بر پنج مسابقه مهم خندوانه که از ابتدای تولید این برنامه ساخته 

شده اند. در این بین مسابقه  »خانواده باحال« موفقیتی به دست نیاورد
چهره هایی که به واسطه حضور در خندوانه درخشیدند و این برنامه سکوی 

پرتابشان برای حضور در آثار موفق بعدی شد
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   نکته بازی

   گزارش

پوگباجامجهانیراازدستمیدهد؟
پل پوگبا در همان بدو ورودش به يوونتوس و در جريان يکی از جلســات 
تمرينی بانوی پیر در اردوی پیش فصل لس آنجلس از ناحیه زانو آســیب 
ديد. رسانه های ايتالیايی پیش از اين مدعی شده بودند که مصدومیت اين 
ملی پوش فرانسوی از ناحیه مینیسک زانوی راست است و در صورتی که 
زير تیغ جراحان برود نزديک به 2 ماه خانه نشین خواهد بود. انتظار می رفت 
پوگبای 29 ســاله در ايالات متحده تحت عمل جراحی قرار بگیرد اما در 
عوض او روز چهارشنبه به ايتالیا بازگشــت. بر اساس گزارش نشريه های 
ايتالیايی »گاتزتا دلو اســپرت« و »کوريره دلو اسپرت«؛ دو رويکرد بالقوه 
برای مصدومیت پوگبا وجود دارد که در يکی از اين موارد می توان ديد که 
او جام جهانی 2022 قطر را از دست می دهد. او يا بايد يک تکه از مینیسک 
زانوی خود را بردارد که باعث می شــود او به مدت 40 تا 60 روز به دور از 
میادين فوتبال باشد. گزينه دوم؛ بخیه زدن ضايعه مورد نظر خواهد بود اما 
ممکن است نیاز باشد که بازيکن به مدت چهار تا پنج ماه به دور از مستطیل 
سبز باشد که اين ممکن است به معنای از دست رفتن جام جهانی 2022 

برای پوگبا باشد.

نیماروبارسلونادوبارهدادگاهیشدند
نیمار ماه اکتبر سال جاری بايد به دادگاه برود و از خودش در برابر اتهامات 
وارد از ســوی آژانســی که پیش از اين به امور مربوط به نقل و انتقالاتش 
رسیدگی می کرد، دفاع کند. نیمار و مســئولان باشگاه سانتوس که سال 
2013 او را به بارســلونا فروختند متهم هســتند که با پنهان کاری درباره 
رقم واقعی قرارداد انتقال اين بازيکن برزيل به نیوکمپ، سهم واقعی گروه 
سرمايه گذاری DIS - به عنوان مالک بخشی از حقوق نقل و انتقال نیمار - را 
نپرداخته اند و به همین دلیل به کلاهبرداری متهم شــده  اند. طبق ادعای 
DIS، ســهم اين مؤسســه از درآمد مربوط به انتقال نیمار به بارسلونا 40 
درصد و رقمی در حدود 48.6 میلیون پوند بوده که به صورت کامل پرداخت 
نشده است. در پی اين ادعا، تحقیقاتی برای بررسی صحت و سقم اين ادعا 
صورت گرفت که نتايج آن مشخص نشد. در همین حال، متهمان پرونده، 
از جمله نیمار، والدين او، اوديلیو رودريگس به عنوان رئیس پیشین باشگاه 
سانتوس، ساندرو روسل رئیس سابق باشگاه بارسلونا و خوسپ ماريا بارتومئو 
نايب رئیس وقت باشگاه با رد اتهامات وارد بر بی گناهی شان تأکید کرده اند. 
با اين حال ديوان عالی اسپانیا حکم رســیدگی به اين پرونده در دادگاه را 

صادر کرده است.

هیچحرفیازرونالدودراتلتیکومادریدنیست
مديران يونايتد بارها تاکید کرده اند که تصمیمی برای فروش رونالدو ندارند 
اما بسیاری از منابع خبری پیش از اين نام باشگاه اتلتیکو مادريد را در کنار 
نام اين بازيکن آورده اند. پیش از اين گفته می شد که ديه گو سیمئونه علاقه 
زيادی به جذب رونالدو و همکاری با او دارد و اين را فرصت خوبی در زمینه 
تجاری و تبلیغاتی هم می بیند. همین شايعات باعث شده بود که هواداران 
اتلتیکو که دل خوشــی از روزهای حضور رونالدو در رئال مادريد ندارند، با 
بنری در جريان ديدار دوستانه با نومانســیا نسبت به اين موضوع اعتراض 
کنند. حالا کوکه نیز درباره اين موضوع اظهارنظر کرده است و در گفت وگو 
با Director Gol اظهار داشت:» در رختکن هیچ صحبتی درباره حضور 
رونالدو نشده اســت. هم تیمی های من بازيکنانی بسیار فوق العاده و عالی 
هســتند. ما مهاجمانی از برزيل، آرژانتین، پرتغال، فرانسه و اسپانیا داريم. 
بازيکنان بزرگی که می توانند کارهای بزرگی انجام دهند و من به همه آنها 
اطمینان دارم.« رونالدو روز پنجشنبه در واکنش به اعتراض هواداران اتلتیکو 
به شايعه جذب او، با استفاده از چند شکلک خنده به نوعی اين صحبت ها 

را به سخره گرفته بود.

ایرانجوانپولگرفت،پنجرهپورتوبازشد
روزنامه Abola پرتغال در سايت رسمی اش با اشاره به بسته بودن کوتاه 
مدت ثبت قرارداد بازيکنان پورتو به خاطر بدهی 100 هزار يورويی به باشگاه 
ايرانجوان بوشهر نوشت: باشگاه پورتو مبلغ باقیمانده 100 هزار يورويی را 
که مربوط به حق رشد مهدی طارمی اســت به باشگاه بوشهری پرداخت 
کرد. اين حساب اکنون تسويه شده و باشــگاه بوشهری نیز دريافت مبلغ 
يادشده را تأيید کرده است. براساس اين گزارش، مبلغ 100 هزار يورويی 
بابت مکانیسم حق رشد مهدی طارمی است که اين موضوع باعث شد پورتو 
نتواند برای مدت کوتاهی اقدام به ثبت قرارداد بازيکنانش کند، هرچند اين 
مشکل خیلی سريع برطرف شد. باشگاه ايرانجوان بوشهر پیش از اين برای 
گرفتن حق رشد مهدی طارمی، بازيکن پیشین خود به فیفا شکوائیه ای 

فرستاد و در نهايت در اين ماجرا برابر پورتو به پیروزی رسید.

شرایطبحرانیاستادیومهابرایشروعلیگ
برتر

سهیل مهدی اعلام کرد که اکثر استاديوم های تیم های لیگ برتری برای آغاز 
فصل جديد، دچار مشکل هستند. مسئله ای که بايد با توجه به مدت زمان 
اندک باقیمانده تا شروع لیگ بیست و دوم، حل شود. رئیس کمیته مسابقات 
ســازمان لیگ در ابتدا راجع به مشکلات ورزشــگاه آزادی گفت: »يکی از 
تخصصی ترين سازمان های استاديوم سازی کشور شرکت توسعه و تجهیز 
است که خوشبختانه مالکیت ورزشگاه آزادی هم برعهده اين شرکت است. 
ما درخواست کرديم اين موضوع را به ما اطلاع  رسانی کنند که در ورزشگاه 
آزادی چه تمهیداتی صورت گرفته اســت. تا اين لحظه کارهايی را انجام 
دادند، ولی هنوز گزارش جديدی دريافت نکرديم. بنا به قاعده شورای تأمین 
استان، درباره مشکلات ورزشگاه آزادی  تصمیم گیرنده است و اگر مشکلات 
برطرف نشــود اجازه برگزاری نخواهد داد. درباره ورزشگاه آزادی حداقل 
نگرانی را داريم، ولی ورزشگاه های ديگری هستند که مشکلات زيادی دارند. 
ورزشگاه های وطنی قائمشهر، سیروس قايقران انزلی، ورزشگاه اختصاصی 

مس کرمان و ورزشگاه نفت مسجدسلیمان شرايط خوبی ندارند. 

بازگشتقایدیبهاستقلالشدنینیست
مهدی قايدی برای فصل آينده جايی در برنامه های ژارديم ندارد و تکلیف اين 
بازيکن به زودی مشخص خواهد شد. اين در حالی است که در دو  روز اخیر 
هم خبرهايی در خصوص احتمال بازگشت قايدی به استقلال در رسانه ها 
منتشر شده بود. باشگاه استقلال تمايل به جذب قايدی داشت و مذاکراتی 
را با مدير برنامه او انجام داد ولی مســئله مهم اين است که قايدی در حال 
حاضر تمايلی برای بازگشت به فوتبال ايران ندارد. نکته مهم ديگر اين است 
که باشگاه شباب الاهلی هم حاضر نیست قايدی را به استقلال بدهد و اين 
بازيکن احتمالا در لیگ امارات می ماند. باشگاه اتحاد کلبا همچنان  مشتری 

جدی قايدی است و شانس بیشتری برای جذب او دارد.

واکنشباشگاهذوبآهنبهقرارداد
اسدبیگی

باشگاه ذوب آهن به پیوستن سینا اسدبیگی به پرسپولیس واکنش نشان 
داد. از نظر باشگاه ذوب آهن قرارداد پرســپولیس با اسدبیگی غیرقانونی 
است. مدير روابط عمومی باشگاه ذوب آهن در اين باره گفت: »اسدبیگی 
در بازی دوستانه ما حضور نداشــت و احتمالًا قبل از آمدن به ورزشگاه با 
پرسپولیسی ها قرارداد بسته است. قرارداد ما با اسدبیگی اعتبار دارد و برای 

احقاق حقوق باشگاه از نظر قانونی اقدامات لازم را انجام خواهیم داد.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز

انتقال کاسیانو به پرســپولیس با وجود اصرار 
شديد يحیی گل محمدی به جذب او منتفی شد 
و در حال حاضر اين تیم فقط سه مهاجم دارد که 
می تواند روی آنها برای فصل بعد حساب کند. 
عملکرد اين سه بازيکن را در فصل گذشته مرور 
کنیم تا ببینیم پرسپولیس چقدر می تواند روی 

آنها برای فصل پیش رو حساب کند.

   مهدیعبدی
پیش بینی می شد او بتواند تعداد گل هايش را 
در لیگ بیست و يکم برای پرسپولیس دورقمی 
کند. شــروع بدی هم نداشــت و در هفته دوم 
مقابل نساجی قائمشــهر در تهران بريس کرد. 
ســومین گلش را در هفته هفتــم مقابل نفت 
مسجدسلیمان زد و آخرين گلش در نیم فصل 
اول مقابل پیکان به ثمر رسید. يک نیم فصل و 4 
گل! عبدی در اولین هفته نیم فصل دوم مقابل 
فولاد يک گل 3 امتیازی زد و در هفته بیستم 
مقابل مس رفسنجان دومین بريس فصل خود 
را ثبت کرد. میانگین گلزنی او با توجه به اينکه 

در مجموع 1329 دقیقه برای پرســپولیس به 
میدان رفت، يک گل در هر 190 دقیقه بود که 
آمار ناامیدکننده ای به شمار می آيد. مضاف بر 
اينکه او در 10 هفته پايانــی فصل گلی به ثمر 
نرساند و در 3 بازی از 5 بازی آخر هم در ترکیب 
پرســپولیس قرار نگرفت. عبدی در فصل نقل 
و انتقالات از لیگ پرتغال پیشــنهاد داشــت و 
علاقه مند بود لژيونر شود اما يحیی گل محمدی 
با جدايی او مخالفت کرد و عبدی ماندنی شد. 
به نظر می رسید يحیی برای فصل آينده روی او 
حسابی ويژه باز کرده اســت اما او در تمرينات 
پیش فصل حضوری کمرنگ داشت. او در هر دو 
بازی تدارکاتی ابتدايی پرســپولیس غايب بود 
و دلیلش هم مسمومیت غذايی بود که حدود 
دو هفته او را از تمرينات دور نگه داشــت. بعد 
از پايان اين دوره، عبدی به تمرينات برگشــت 
اما يکشنبه گذشته مصدوم شــد و کادر فنی 
پرسپولیس اعلام کرده که او حداقل دو تا سه 
هفته نمی تواند تمرين کنــد!  او از ناحیه عضله 
چهارسر ران دچار کشیدگی شده   و فعلا يکی از 

ناآماده ترين بازيکنان تیم است.

   شرزودتمیروف
مهاجم ازبکستانی با آماری نه چندان جالب، در 
نیم فصل دوم به پرسپولیس آمد تا به خط حمله 
اين تیم سر و سامانی بدهد. پرسپولیس عیسی 
آل کثیر را به دلیل مصدومیت از دست داده بود 
و قرار بود تمیروف جــای خالی او را پر کند. اما 
عملکرد تمیروف به شکل عجیبی ناامیدکننده 
بود، با اين حالی يحیی در تمام طول نیم فصل 
دوم به او اعتماد داشت. تمیروف از هفته بیست 
و يکم تا هفته بیســت و نهم برای پرسپولیس 
بازی کرد و فقط يک گل بــه ذوب آهن زد که 
اگر گلر ذوب آهن بهتر عمــل می کرد احتمالا 
همین يک گل هــم به ثمر نمی رســید. او در 
میان مهاجمان لیگ برتر بیشــترين شوت به 
سمت دروازه را داشت اما بی دقت ترين مهاجم 
 لیگ بیســت و يکم هم بود. او از نقاط عجیب و 
غیر قابل تصوری شوت می زد و همین حرکاتش 
حسابی روی اعصاب هواداران پرسپولیس بود. با 

اين حال همانطور که گفتیم يحیی همواره به او 
میدان می داد. میانگین گلزنی او در پرسپولیس 
يک گل در هر 634 دقیقه بود! در فصل نقل و 
انتقالات به نظر می رسید در فهرست مازاد تیم 
قرار بگیرد اما يحیی دوبــاره به او فرصت داد تا 
در تمرينات خودی نشان بدهد. اين اتفاق البته 
رخ نداد اما به دلیل ناکامــی در جذب مهاجم 
جديد، ظاهرا او در تیم خواهد ماند. خودش هم 
مصاحبه کرده و از ماندنش در پرسپولیس خبر 
داده است. گفته می شود دو سه تیم لیگ برتری 
خواهان او هســتند و اگر دری به تخته بخورد 
و پرســپولیس بتواند يک مهاجم جديد جذب 
کند، احتمالا او با بازيکنی ديگر معاوضه خواهد 
شــد يا به صورت قرضی به تیمی ديگر منتقل 

خواهد شد.

   حامدپاکدل
او از تیم آلومینیوم اراک به پرســپولیس آمد و 
در همان بازی اول مقابل فولاد در خوزســتان 
گلزنی کرد. به نظر می رســید فصل خوبی در 

انتظار او باشــد اما هواداران پرسپولیس برای 
ديدن گل دوم او تا هفته هفدهم يعنی بیشــتر 
از يک نیم فصل صبر کردند! پاکدل تا مقطعی 
کمابیش در ترکیب تیم به میدان می رفت اما از 
هفته دهم مصدوم شــد و اين مصدومیت چند 
هفته او را از ترکیب دور کرد. او گل های سوم و 
چهارم خود را هم به شکل پیاپی به ثمر رساند 
اما ناگهان از ترکیب اصلی دور ماند و در 4 هفته 
بعدی حتی يک دقیقه هم بازی نکرد. در هفته 
بیست و پنجم آخرين گل فصل خود را مقابل 
پیکان زد و لیگ بیست و يکم را با 5 گل به پايان 
برد. میانگین گلزنی او از ســاير مهاجمان تیم 
بهتر بود. او 530 دقیقه بــازی کرد و میانگین 
يک گل در 106 دقیقه را ثبت کرد که اگر چه 
آمار قابل توجهی است اما واقعیت اين است که 
به دلیل مصدومیت طولانی و البته بی ثباتی در 
گلزنی، يحیی نمی تواند در طول فصل روی او 
حساب ويژه ای باز کند. پاکدل در حضور عبدی 
و تمیروف مهاجم ســوم تیم خواهد بود و بعید 
است بیشتر از فصل گذشته در ترکیب تیم به 
میدان برود. در فصل نقل و انتقالات شايعه شد 
که او در فهرست مازاد گل محمدی قرار گرفته   
اما در نهايت در تیم ماندنی شد. با اين حال   در 
تمرينات پیش فصل هم بــا مصدومیت مواجه 
شد. او قبل از بازی دوستانه با نساجی از ناحیه 
کشاله ران مصدوم شد اما ظاهرا در حال حاضر 

مشکلی ندارد.

هر فصل در کنار لیســت خريد و لیست خروجی، لیستی هم 
از سوی کادر فنی به مديريت باشگاه ارائه می شود که حکايت 
از اعتماد کادر فنی به برخی بازيکنان و الزام تمديد قرارداد با 
آنها دارد. حفظ ســتاره های موثر همواره از دغدغه های مهم 
باشگاه ها  برای تجهیز تیم شان است و اهمیت اين موضوع کمتر 

از خريد بازيکنان نیست.
رودری؛قلبخطمیانیسیتیزنها

در اولین روزهای تابستان و زمانی که بازار صحبت ها در مورد 
خريدهای جديد باشــگاه ها داغ بود، ســران منچسترسیتی 
اقامت خريد موفق شــان را در انگلیس تمديد کردند. تمديد 
با رودری از مهم ترين مســائل باشگاه منچسترسیتی به شمار 
می رفت چرا که اين بازيکن جايگاه ويژه ای در برنامه های پپ 
گوارديولا دارد و جزو خريدهايی است که مشتريانش را کاملا 
روسفید کرده است. هافبک دفاعی 26 ساله اسپانیايی سیتی 
که با مبلغی بیش از 53 میلیون پوند از اتلتیکو به جزيره آمد، 
خیلی زود موفق شد قابلیت هايش را در تیم جديد هم به اثبات 
برساند و قرارداد جديد، او را تا سال 2027 در منچسترسیتی 

ماندنی می کند.
سرژگنبری؛حسرتآرسنالوسربلندیبایرن

ستاره آلمانی 27 ساله بايرن مونیخ با هر درخشش در پیراهن 
باواريايی ها فروشندگان آرسنالی اش را دچار افسوس و دريغ 
می کند و بايرن را بــه خاطر ذکاوت در خريد به ســربلندی 
می رســاند. اين بازيکن در همین تابســتان هــم مورد توجه 
باشگاه های ديگر اروپا قرار گرفته بود که با جديت تیم مديريت 
بايرن و اعتماد کامل کادر فنی تا سال 2026 با مونیخ تمديد 
کرد تا آب پاکی را روی دست مشــتريانش بريزد. اين ستاره 
ملی پوش فوتبال آلمان در مدت حضورش در بايرن مونیخ در 

171 مسابقه، 64 گل و 39 پاس گل را به ثبت رساند و چاره ای 
به جز تمديد برای سران باشگاه باقی نگذاشت.
ریاضمحرز؛عصایدستپپماند

ستاره الجزايری تیم پپ گوارديولا با هر درخشش در ترکیب 
قهرمان لیگ جزيره به مبلغ 61 میلیون پوندی که سیتی برای 
او خرج کرده اســت، مهر تايید می زند و واقعا چرا پپ و سیتی 
بايد يکی از ارکان تیمشــان را از دست بدهند؟! محرز در واقع 
عصای دست سرمربی تیمش در روزهای سخت است و ارزش 
او برای منچسترسیتی کمتر از دی بروينه نیست. باشگاه کمی 
پس از تمديد با رودری باز هم در بحبوبه شايعات خريد، قرارداد 
محرز را تمديد کرد تا هوشیاری کادر فنی سیتی برای حفظ 
مهره های مهمش کاملا هويدا شود. اين ســتاره الجزايری با 
قرارداد جديدی که به امضا رسانده تا 2025 در ضلع آبی پوش 

شهر منچستر ماندنی شده است.
عثماندمبله؛پایانیکغوغایطولانی

بازيکن همیشه مصدوم بارسلونا فصل گذشته و در میان موج 
نارضايتی دوطرفه میان او و باشگاه با حمايت جالب سرمربی 
جوان تیمش مواجه شــد تا نظرش برای ماندن در جمع آبی- 
اناری ها تغییر کند. ژاوی در روزهايی که فضای مجازی شديدا 

به دمبله حمله و او را باعث ضرر بارسلونا معرفی می کرد، پشت 
بازيکنش را خالی نکــرد و درنهايت پــس از مدت ها غوغای 
طولانی برسر تمديد يا فروش دمبله اين بازيکن با باشگاهش 
به توافق رسید تا بخشی از برنامه های ژاوی و لاپورتا برای آينده 
بارسلونا باشد. دمبله که با 126 میلیون پوند به نیوکمپ آمده 
بود با قرارداد جديدش تا 2024 به بارسا تعهد خواهد داشت و 

همچنان او را در پیراهن آبی- اناری می بینیم.
زلاتانایبراهیمویچ؛پیرمردمستطیلسبز

زلاتان ماموريتش را در سن ســیرو به خوبی به انجام رساند و 
بازگشتش الهام بخش تیم برای بازگشــت به روزهای شکوه 
بوده است. میلان به همراه ستاره سوئدی اش بر بام ايتالیا هم 
تکیه زد تا کارهای زلاتان به نوعی در میلان به اتمام برســند. 
در حالی که تقريبا همه و حتی میلانی ها منتظر بودند که فتح 
اسکودتو زلاتان را از فوتبال راضی و سیر کند، اين بازيکن باز 
هم به دنبال تمديد قرارداد رفت و يــک فصل ديگر در جمع 
قرمزپوشان میلانی ماندنی شد. ستاره کهنه کار میلان در مرز 
41 ســالگی قرار دارد و بعید است فصل بعد هم او را در دنیای 

فوتبال ببینیم. 
منبع: فوتبال 360

پایانفاجعهویلموتسباروزی
۵.۸میلیاردتومان!

انتظارها برای اعلام حکم پرونده مارک ويلموتس از سوی 
دادگاه CAS به پايان رسید و دادگاه با شکستن حکم 6.2 
میلیون يورويی که فیفا در مرداد 1399 اعلام کرده بود، 

فدراسیون فوتبال ايران را به پرداخت 3 میلیون و 325 هزار 
يورو به علاوه 5 درصد سود سالیانه محکوم کرد. کل مبلغ 

قرارداد ويلموتس برای سه سال و نیم 7 میلیون و 875 هزار 
يورو بود. مبلغ قرارداد سال های اول و دوم و سوم ويلموتس 
سالانه دو میلیون و 250 هزار يورو و برای نیم سال سوم نیز 

يک میلیون و 125 هزار يورو يعنی نصف رقم يک سال مقرر 
شده بود.

با توجه به اينکه پیش از اين فدراسیون فوتبال 1.7 میلیون 
يورو در دوران حضور ويلموتس در ايران به اين مربی پرداخت 

کرده بود، با احتساب غرامت فعلی، ويلموتس برای 32 روز 
حضور در ايران حدود 5 میلیون و 400 هزار يورو به جیب 

خواهد زد. با احتساب هر يورو 34 هزار و 400 تومان به نرخ 
6 مرداد 1401، دستمزد دريافتی اين سرمربی بلژيکی جمعا 

185 میلیارد و 760 میلیون تومان خواهد شد! ويلموتس برای 
هر روز 5.8 میلیارد تومان و برای هر ساعت 241.8 میلیون 

تومان و برای هر دقیقه 4 میلیون تومان دستمزد دريافت کرد 
که در فوتبال ايران بی سابقه است!

اين مبلغ هنگفت در حالی به اين سرمربی پرداخت خواهد 
شد که او در مجموع در 4 بازی رسمی هدايت ايران را برعهده 
داشت و دو باخت برابر بحرين و عراق متحمل شد و ايران را در 

يک قدمی شکستی بزرگ و عدم راهیابی به جام جهانی قرار 
داد. علاوه بر اين بايد به ماجراهای شستا هم اشاره کرد که 

منجر به واگذاری ساختمان فدراسیون فوتبال به اين شرکت، 
هزينه وکلای ايرانی و البته خدشه وارد شدن به اعتبار فوتبال 

ايران شد.

ويلموتس در حالی سرمربی تیم ملی ايران شده بود که 
کارلوس کی روش برای هر سال 1.4 میلیون يورو دريافت 

می کرد و فدراسیون فوتبال وقت به رياست مهدی تاج 
مدعی بود با مربی ای توافق خواهد کرد که دستمزدی کمتر 
يا برابر کی روش دريافت کند. در عوض به سراغ مردی رفت 
که چندين برابر آنچه استحقاقش را داشت، از ايران گرفت. 
فدراسیون قبل از ويلموتس با هروه رنار هم به توافق رسیده 

بود اما به دلیل اينکه او در آن مقطع سرمربی تیم ملی مراکش 
بود و تیم ملی هم دو بازی با هنگ کنگ و کامبوج در پیش 

داشت، پرونده رنار بسته شد. توجیه جالب تاج در اين باره را 
هم بخوانید: »رنار حاضر شده بود با ما قرارداد بندد ولی گفته 
بود شهريور ماه، يعنی بعد از بازی های جام ملت های آفريقا. 
ما دو بازی در خرداد داشتیم )منظور تاج بازی با هنگ کنگ 
و کامبوج است( و بدون سرمربی رفتن به مسابقات مقدماتی 
عملی نیست و شوخی است. به اين نتیجه رسیديم که از رنار 

بگذريم.«
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دقیقاچهچیزیرابایدتکذیبکنند؟
روز پنجشــنبه بود که در محل اردوی تیم نساجی در ترکیه بین حمید مطهری سرمربی 
اين تیم با ساکت الهامی و عادل باباپور سرمربی و مربی هوادار کتک کاری بسیار شديدی 
رخ داده   و کار به خون و خونريزی هم کشیده شــده است. باشگاه نساجی در اطلاعیه ای 
درباره اين اتفاق نوشت: »صبح امروز در سالن غذاخوری و پس از صرف صبحانه، ناگهان 
ساکت الهامی و دستیارانش که ســابقه درگیری با کادرفنی ساير تیم ها را دارند به سوی 
حمید مطهری سرمربی و اسماعیل اســماعیلی سرپرست تیم نساجی مازندران حمله ور 
شده و به زد و خورد پرداختند. عربده کشی و داد و فريادهای کادرفنی تیم هوادار در سالن 
غذاخوری هتل گرين پارک باعث تعجب و شگفتی حاضران شده و تأسف اعضای دو تیم را 
در پی داشت! ساکت الهامی و دستیارش عادل باباپور ضمن تهديد و ارعاب برای مطهری و 
کمک هايش خط و نشان کشیدند که ديگر اجازه کار در فوتبال ايران را نخواهند داد!« در 
اين اطلاعیه باشگاه نساجی از شکايت خود و حمید مطهری به کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال و همچنین دادسرای عمومی خبر داده اســت! در بیانیه باشگاه نساجی به سوابق 
ساکت الهامی در درگیری با افراد مختلف در باشگاه های مختلف اشاره شده و ابراز امیدواری 
شده که مسئولان ذيربط با برخورد شــديد و جدی اجازه ندهند برخی افراد معلوم الحال 
فوتبال ايران را با چاله میدان اشتباه بگیرند! اما جالب اينجاست که با وجود اعلام شکايت 
باشگاه نساجی، باشگاه هوادار بیانیه ای عجیب صادر کرد و در آن از مجموعه باشگاه نساجی 
خواسته اطلاعیه ای در تکذيب اين ماجراها و اتفاقات صادر کند! ظاهرا دوستان در باشگاه 
هوادار معتقدند ماجرا به آن شکلی که اعلام شده نبوده و نیازی به صدور بیانیه و شکايت 
نبوده است. راستش با شناختی که از جناب الهامی داريم بعید می دانیم در بیانیه نساجی 
اغراقی وجود داشته باشد. فوتبال ايران پیش از اين هم بارها شاهد رفتارهای زشت و دور 
از شان از سوی ساکت الهامی بوده و هیچ کس نمی داند چرا دوستان در کمیته انضباطی 

با او مماشات می کنند. 

یکعذرخواهیواقعیاینقدرسختاست؟
دوستان حتی در برگزاری يک بازی دوستانه ساده به مناسبت خداحافظی يکی از بهترين 
بازيکنان تاريخ لیگ برتر هم آنقدر اشتباه و ندانم کاری از خودشان نشان می دهند که انتقاد و 
دوست و دشمن را برمی انگیزند. ماجرا از آنجا شروع شد که در فضای مجازی شايعه لغو بازی 
پرسپولیس و ملوان برای خداحافظی ســیدجلال حسینی منتشر شد. ساعتی بعد باشگاه 
پرسپولیس با حساسیت و عجله ای که اصلا دلیلش هم مشــخص نبود، نوشت: »هرچند 
سیدجلال حسینی آنقدر بزرگ است که بهتر بود بازی خداحافظی اش در مقابل يک تیم 
بزرگ خارجی انجام می شد اما به دلیل کمبود زمان و در پیش بودن مسابقات لیگ برتر اين 
امکان وجود نداشت. اين بیانیه باعث دلخوری باشگاه ملوان شد. در بیانیه آنها آمده است: »با 
توجه به اطلاعیه غیر حرفه ای و نامحترمانه باشگاه پرسپولیس تهران در صفحه رسمی اين 
باشگاه در خصوص ديدار دوستانه با تیم ملوان بندرانزلی ، باشگاه ملوان اعلام می نمايد ضمن 
احترام به هواداران باشگاه پرسپولیس، به احترام هواداران خود و برای حفظ شان باشگاه 
ملوان، از انجام اين ديدار دوستانه انصراف می دهد.« پرسپولیسی ها هم که متوجه شدند 
گاف بزرگی داده اند بلافاصله بیانیه تازه ای منتشر کردند. در بخشی از اين بیانیه آمده بود: 
»در بیان اين واقعیت که برای خداحافظی سیدجلال حسینی، بازی با تیم بزرگ خارجی 
فراهم نشد، کوچک شمردن تیم ملوان يا بی احترامی به اين تیم و جايگاهش مدنظر نبوده 
است. گواه اين ادعا نیز آن است که اتفاقا در جمله نخست آن خبر آمده: برنامه ريزی ها برای 
انجام يک بازی خداحافظی مناسب و در شأن سیدجلال حسینی در حال انجام است. اگر 
خبر اعلامی از سوی باشگاه پرسپولیس باعث رنجش خاطر اين باشگاه و هوادارانش شده، 
صمیمانه عذرخواهی می کنیم.« يعنی حتی عذرخواهی هم بلد نیستیم! در حالی که باشگاه 
ملوان از بازی منصرف شده، دوستان در باشگاه پرسپولیس منت گذاشته اند که اگر باعث 
رنجش اين باشگاه و هوادارانش شده اند، از آنها عذرخواهی می کنند. واقعا يک عذرخواهی 

صادقانه اينقدر سخت است که آن را مشروط می کنید؟

خدا به هواداران پرسپولیس صبر بدهد!
با مهاجمانی که پرسپولیس در اختیار دارد، به نظر می رسد گل محمدی فصل سختی در پیش خواهد داشت

قراریبرایماندن
در این تابستان برخی ستاره ها با تمدید 

قرارداد، تیم شان را خوشحال کردند
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 جزئیات کشف جسد مرد میانسال
 در صندوق عقب ال۹۰

چاقوکشی برای سید مجتبی حسینی، روحانی جوان  در حصارک کرج

ســاعت 4 صبح بامداد پنجم مردادماه، اهالی خیابان نبرد، توقف مشکوک یک 
خودروی ال 90 را به مرکز فوریت های پلیسی 110 گزارش دادند. با اعلام این 
خبر، تیمی از ماموران کلانتری نبرد 132  راهی محل حادثه شدند و تحقیقات 
میدانی و بررســی از خودرو ال90 را آغاز کردند؛ ماموران کلانتری که درحال 
بازرســی خودروي مورد نظر بودند، ناگهان در صندوق عقب، با جسد یک مرد 
میانسال مواجه شدند. موضوع بلافاصله به بازپرس کشیک قتل پایتخت مخابره 
شــد؛ همین کافی بود تا تیمی از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی در صحنه 
جنایت حاضر شوند؛ کارآگاهان با جسد مرد حدودا 57 ساله ای مواجه شدند که 

از ناحیه کمر هدف یک ضربه چاقو قرار گرفته و به قتل رسیده بود.
 از ســوی دیگر بررســی های کارآگاهان دایره قتل پلیس آگاهی تهران نشان 
داد، مقتول در یک مکان نامعلوم به قتل رســیده و عاملان جنایت جسد وی را 
به صندوق عقب خودروی خودش منتقل کردنــد، این درحالی بود که مدارک 
شناسایی مقتول در داشبورد خودرو کشف شد. با دستور بازپرس کشیک قتل، 
جسد مرد جوان برای بررسی های به پزشکی قانونی منتقل شد و کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تحقیقات گســترده خود را برای دستگیری عاملان جنایت 
آغاز کردند. همچنین ماموران از طریق پلاک خودرو توانستند هویت مقتول را 
شناسایی کنند. همسر مقتول در جریان تحقیقات گفت: شوهرم کارمند یکی 
از اداره های تهران اســت. او امروز راهی محل کارش شد. عصر چند بار با تلفن 
همراهش تماس گرفتم اما خاموش بود. منتظر او بودیم که ماموران خبر دادند 
به قتل رسیده است. او مرد آرامی بود و با کسی اختلاف نداشت. نمی دانیم چرا 

به قتل رسیده است.

مدیر روابط عمومی اوقاف و امور خیریه استان البرز 
گفت: غروب پنجشــنبه در مراسم پنجشنبه های 
شهدایی که در آستان امامزاده محمد )ع( حصارک 
کرج در حال برگزاری بود، روحانی جوان سخنران 
و قاری زیارت عاشورای این مراسم، توسط فردی 
مورد ســوء قصد جاني قرار گرفت. علی علی اکبری 
روز جمعه افزود: مراســم پنجشنبه های شهدایی 
هر هفته در بقــاع متبرکه به خصوص بقعه متبرکه 
امامزاده محمد )ع( حصارک کرج با حضور خانواده 
شهدا و رزمندگان هشت سال دفاع مقدس برگزار 
می شود. وی با بیان اینکه این مراسم با هماهنگی 
هیئات مذهبی، مرکز افق امامزاده و بنیاد شــهید 

برگزار می شود، اظهار داشــت: در حین برگزاری 
مراسم شــخصی که پیش از این هم اقدام به قطع 
کردن سیم های شبکه صوتی مراسم کرده و در پی 
جلب توجه بود، با برنامه ریزی قبلی طلبه جوان این 
مراسم را به نام »سید مجتبی حسینی« مورد ضرب 
و جرح قــرار داد. علی اکبری در خصوص چگونگی 
وقوع این ماجرا گفت: فرد ضــارب در حین قرائت 
زیارت عاشــورا در یک لحظه موفق به نشستن در 
کنار این روحانی جوان می شود و در همین هنگام 
چند ضربه چاقو به پهلو و کمــر این طلبه می زند. 
بعد از این اتفاق با توجه به اینکــه افراد حاضر در 
این مجلس، تلاش می کنند و در تعقیب و گریزي 

فرد ضارب را دستگیر می کنند و در تماس با پلیس 
او را تحویل نیروی انتظامــی می دهند. همچنین 
طلبه جوان از طریق اورژانس به بیمارستان شهید 
مدنی منتقل می شــود که در ملاقات با این طلبه 
حال جسمی این طلبه مساعد گزارش شده است. 
وی با بیان اینکه فرد ضارب از یکی از اســتان های 
دیگر به البرز آمده اســت، گفت: در پی اطلاعاتی 
که از مجموعه بقعه به دست آوردیم ضارب ظاهرا 
ایرانی است و در اظهارات اولیه مدعی شده من یار 
امام زمان )عج( هستم. البته رئیس کل دادگستری 
اســتان البرز گفت: در خصوص فرد ضارب ادعای 

اختلالات روانی نیز مطرح است.

 تیراندازی برای دستگیری سارقان 
 در شهرک غرب

دو مرد جوان که با معرفی خود به عنوان مامور، اقدام به سرقت و اخاذی از شهروندان 
کرده بودند، دستگیر شدند. رســیدگی به این پروند درپی تماس های تعدادی از 
شهروندان در محله شهرک غرب در دستور کار ماموران قرار گرفت. برابر گزارش 
ثبت شده از ســوی شــهروندان دو مرد جوان با نصب یک چراغ ال ای دی بر روی 
خودروی سواری ساینا، خود را پلیس معرفی کرده و اقدام به دریافت وجوه نقد از 
مردم به بهانه های مختلف کرده و همین موضوع موجب شک شهروندان و تماس 
با مرکز فوریت های پلیسی 110 شده بود. طرهانی با بیان اینکه تیمی از ماموران 
کلانتری شهرک غرب رسیدگی به موضوع را در دســتورکار خود قرار داده بودند، 
گفت: مشخصات ظاهری متهمان و اطلاعات خودروی مورد استفاده آنان در اختیار 
گشت های انتظامی کلانتری قرار گرفت تا اینکه روز گذشته واحد گشت کلانتری 
خودروی مذکور در این محدوده مشاهده و رفتار راننده و سرنشین خودرو را تحت 
نظر قرار دادند. جانشین رئیس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ ادامه داد: ماموران 
متهمان را به صورت نامحسوس تحت نظر قرار دادند و در جریان آن مشاهده کردند 
که یکی از آنان از خودرو پیاده شده و با مراجعه به شهروندی دیگر قصد اخاذی از 
وی را داشت که بلافاصله تیم گشت کلانتری وارد عمل شده و این دو نفر را در حین 
اخاذی دستگیر و به کلانتری انتقال دادند. وی با بیان اینکه در بررسی های بیشتر از 
متهمان تعدادی از تجهیزات پلیسی از قبیل چراغ ال ای دی، یک عدد بی سیم و یک 
عدد سینه خشاب سلاح جنگی کشف و ضبط شد، گفـت: متهمان پس از انتقال به 

کلانتری به اخاذی از شهروندان در پوشش مامور اعتراف کردند. 

قطع برق براي سرقت كابل
جانشین رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری یکی از اتباع کشورهای 
همسایه که با خودروهای سرقتی اقدام به ســرقت کابل های برق کرده بود، خبر 
داد و گفت: گشــت انتظامی کلانتری شــهرک غرب در حین گشت زنی در حوزه 
استحفاظی خود بود که به راننده یک دستگاه  خودروی پژو 405 که در حال زاغ زنی 
بود، مشکوک شدند. در همین راستا نیز اقدام به استعلام پلاک خودرو کردند که در 
جریان آن مشخص شد خودروي مذکور سرقتی است. وی با بیان اینکه خودروی 
مذکور در محدوده کلانتری جنت آباد سرقت شده بود، گفت: با کسب این اطلاعات 
ماموران وارد عمل شده و مهار سارق را در دستورکار خود قرار دادند. متهم نیز که 
متوجه حضور ماموران در محل شده بود به سرعت از محل متواری شد که در همین 
راســتا تعقیب و گریز خودرویی میان پلیس و این فرد آغاز شد. عملیات تعقیب و 
گریز ادامه داشت، اما راننده خودرو توجهی به دستورهای پلیسی نمی کرد تا اینکه 
سرانجام ماموران با رعایت قوانین به کارگیری سلاح اقدام به شلیک تیر به سمت 
لاستیک خودرو کرده و آن را متوقف کردند. وی با بیان اینکه با توقف خودرو، راننده 
آن که فردی 30 ساله از اتباع یکی از کشورهای همسایه بود، بازداشت شد، گفت:  
ماموران در بررسی بیشتر از داخل خودرو ۶0 متر کابل برق فشار قوی را نیز کشف 
کردند. همچنین این فرد به مقر انتظامی منتقل شده و در آنجا تحت بازجویی قرار 
گرفت که در جریان آن به پنج فقره ســرقت خودرو و ســه فقره سرقت کابل برق 

فشارقوی با استفاده از خودروهای سرقتی معترف شد.

خواهر و برادر سارقان خانه های شمال تهران بودند
جانشین فرماندهی انتظامی تهران بزرگ از دســتگیری برادر و خواهری که 50 
میلیارد ریال از منازل شــمال تهران ســرقت کرده بودند خبر داد. سردار حمید 
هداوند جانشین فرماندهی انتظامی تهران بزرگ از دستگیری برادر و خواهری که 
50 میلیارد ریال از منازل شمال تهران سرقت کرده بودند، خبر داد و گفت: متهمان 
به 5 فقره سرقت منزل اعتراف کردند. سی ام خرداد امســال پرونده ای با موضوع 
سرقت منزل، در کلانتری 103 گاندی تشکیل و با دستور قضایی مبنی بر شناسایی 
و دستگیری متهمان به پایگاه سوم پلیس آگاهی این فرماندهی ارجاع شد و تیمی 
از کارآگاهان زبده این پلیس مســئولیت پرونده را بر عهده گرفتند. بررســی های 
کارآگاهان نشان از این داشت که مالباخته برای مدت کوتاهی از منزل خارج شده 
و زن و مردی موتورسوار از پنجره ساختمان وارد منزل مسکونی شاکی شده اند و 
تعدادی اموال با ارزش از قبیل طلا و جواهر به ارزش 20 میلیارد ریال سرقت کرده 
و قبل از رسیدن مالباخته به منزلش از محل متواری شده اند. در پایگاه سوم پلیس 
آگاهی، مالک موتورسیکلت که از متهمان سابقه دار بوده و به دفعات مختلف تحت 
تعقیب و کیفر بوده است، شناسایی شــد. با جمع بندی اطلاعات به دست آمده و 
شناسایی مخفیگاه متهم پس از هماهنگی های قضایی این برادر و خواهر در یک 
عملیات پلیسی در مخفیگاهشان در محدوده خیابان مدنی دستگیر و به پایگاه سوم 
پلیس آگاهی منتقل شدند.سردار هداوند با اشاره به اینکه در بررسی های بیشتر از 
مخفیگاه متهمان، تعدادی اموال مسروقه از قبیل چند فرش و طلا و جواهر کشف 
شد، افزود: با شناسایی مالکان این اموال پرده از 5 فقره سرقت مشابه برداشته شد و 

متهمان که چاره ای جز به اعتراف نداشتند، به سرقت های ارتکابی اعتراف کردند. 

  خرده حادثه 

سه ماموریت پلیس آگاهي در یك روز شامل 
سه ســرقت عجیب در پایتخت مي شود. روز 
سه شنبه چهارم مرداد ماه، فردي كه اقدام به 
ســرقت از خانه یك زن تبعه چین كرده بود 
به دام افتاد. رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ 
درباره جزئیات این ســرقت توضیحاتي ارائه 
مي دهد. درپی وقوع سرقت از منزل یک تبعه 
چینی در غرب تهران، رسیدگی به موضوع در 
دســتورکار تیمی از کارآگاهان اداره هفدهم 
پلیس آگاهی تهران بزرگ قــرار گرفت و در 
تحقیقات ابتدایی ماموران مشــخص شد که 
سرقت توســط یک جوان 22 ساله انجام شده 
 است. بعد از تحقیقات مخفیگاه این مرد سارق 
در جنوب تهران شناسایی و همچنین اموال 
سرقت شده از خانه تبعه چیني نیز در مخفیگاه 
او پیدا شد. متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی 
در تحقیقات ابتدایــی به جرم خود مبنی بر ۸ 
فقره سرقت از خانه های سطح شهر تهران که 
یکی از آنها ســرقت از خانه تبعه چینی بوده، 

اعتراف کرد.
 دستگیریسارقان مسلح قبل از سرقت

رئیس پلیس آگاهی تهــران بزرگ همچنین 

با اشــاره به پرونده دوم از دستگیری عاملان 
ســرقت مســلحانه در غرب تهران خبر داد و 
گفت: این افراد قصد داشتند برای دومین بار 
اقدام به سرقت کنند که ناکام ماندند. رسیدگی 
به این پرونده درپی وقوع یک فقره ســرقت 
مسلحانه نافرجام از طلافروشی در غرب تهران 
در دســتورکار کارآگاهــان اداره یکم پلیس 
آگاهی پایتخت قرار گرفت. وی با بیان اینکه 
کارآگاهــان دقایقی پس از ســرقت نافرجام 
در طلافروشــی برای تحقیقات حاضر شدند 
افزود: متهمان با ســلاح گرم قصد سرقت از 
طلافروشی را داشــتند اما پس از اینکه موفق 
به این کار نشــدند با خودروي سمند از محل 
گریختند. از ســوی دیگر بررسی  کارآگاهان 
نشــان داد، متهمان پس از ســرقت نافرجام 
طلافروشــی، راهی استان قم شــده و چند 
روزی را در آنجا برای ســرقت مسلحانه دیگر 
ساکن شده اند. ولیپور گودرزی با بیان اینکه با 
رصدهای اطلاعاتی مخفیگاه متهمان شناسایی 
شد، ادامه داد: بنابر حساسیت موضوع و برای 
جلوگیری از ســرقت دیگر، کارآگاهان اداره 
یکم پلیس آگاهی راهی اســتان قم شدند و 

در یک عملیات غافلگیرانــه اعضای این باند 
چهار نفره را دستگیر و به مقر انتظامی منتقل 
کردنــد. متهمان پس از انتقال بــه اداره یکم 
پلیس آگاهی در تحقیقــات ابتدایی به جرم 
خود اعتراف کردند. همچنین از مخفیگاه آنها 
یک کلت کمری و ادوات سرقت کشف و ضبط 
شد. متهمان دستگیر شده برای کشف جرایم 
احتمالی در اختیار کارآگاهان اداره یکم پلیس 
آگاهی قرار دارند و تحقیقات تکمیلی از آنان 

آغاز شده  است.
 ســرقت تلفن همراه بــا كتك زدن 

قرباني
رئیس پلیس آگاهی پایتخت از دســتگیری 
ســارقی که با ضــرب و جرح، تلفــن همراه 
شــهروندی را ســرقت کرده بود، در جریان 
سومین پرونده خبر داد و گفت: متهم انگیزه 
سرقت را اختلافات شــخصی اعلام کرد. به 
گفته ولیپور رســیدگی به این پرونده در پی 
وقوع یک فقره ضرب و جرح و ســرقت تلفن 
همراه در شــرق تهران در دستورکار تیمی از 
کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی تهران 
قرار گرفت. تحقیقات ابتدایی کارآگاهان نشان 

از این داشت كه سارق حدودا 22 ساله با یک 
موتورسیکلت قرمز رنگ در ابتدا مرد جوان را 
هنگامی که قصد داشته سوار بر خودروی خود 
شــود با ضربات چاقو مورد ضرب و جرح قرار 
داده و سپس تلفن همراه وی را سرقت کرده 
است. رئیس پلیس آگاهی پایتخت با اشاره به 
اینکه مالباخته موفق به مشاهده چهره متهم 
نشده بود، ادامه داد:  کارآگاهان در تحقیقات 
میدانی و جغرافیای محل جرم، موفق شدند 
چهره سارق را شناسایی کنند. همچنین در 
ادامه بررسی های پلیسی، هویت و مخفیگاه 
متهم در جنوب تهران شناسایی شده و به این 
ترتیب با کسب مجوزهای لازم قضایی تیمی از 
کارآگاهان راهی مخفیگاه متهم شده و او را در 
یک عملیات پلیسی دستگیر و به مقر انتظامی 
منتقل کردند. رئیس پلیــس آگاهی تهران 
با بیان اینکه گوشی تلفن همراه مالباخته از 
مخفیگاه متهم کشف شــد اظهارکرد: سارق 
پس از انتقال به پایگاه ششــم پلیس آگاهی 
در تحقیقات ابتدایی به جــرم خود اعتراف و 
دلیل این کار را اختلافات شخصی با مالباخته 

اعلام کرد.

تهران سرقت مسلحانه از خانه یک چيني در 
سه سرقت عجيب در يك روز در پايتخت از خانه زن تبعه چين تا ضرب و شتم براي سرقت گوشي

قتل هولناک پدر و نامادری با داس
مرد جوان که با داس پدر و نامادری خود را به قتل 

رسانده بود دستگیر شد. معاون اجتماعی فرماندهی 
انتظامی گیلان گفت: جوان ۲۶ ساله ای در روستای 

گیساوندان بخش سنگر رشت، پدر و نامادری خود را 
با داس به قتل رساند. سرهنگ رسول زاده با اشاره به 
همدستی همسر قاتل، افزود: ماموران آگاهی، قاتل 

را که پس از فرار از صحنه جرم، دوباره به روستای 
گیساوندان برگشته بود دستگیر کردند. قاتل پس از 
بررسی و تحقیقات فنی پلیس به قتل پدر ۴۷ ساله و 
نامادری ۵۱ ساله خود اعتراف کرد. معاون اجتماعی 

فرماندهی انتظامی گیلان علت قتل را اختلافات 
خانوادگی عنوان کرد.

استخراج رمز ارز در شرکت 
موادغذایی!

جانشین رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از 
کشف ۳۱ دستگاه ماینر از یک شرکت خصوصی خبر 

داد و گفت: درپی دریافت خبری مبنی بر  استخراج 
غیرقانونی رمز ارز در یکی از شرکت های خصوصی 

در محله مهر آباد، بررسی موضوع در دستورکار 
تیمی از مامورن کلانتری این محل قرار گرفت و در 

جریان آن مشخص شد گزارش دریافتی صحیح 
بوده و یک شرکت فعال در حوزه تولید مواد غذایی 

با استقرار غیرمجاز چندین ماینر اقدام به استخراج 
ارزهای دیجیتال کرده است.  کارشناسان ارزش 

ریالی این اموال را ۱۰ میلیارد ریال برآورد کردند. به 
گفته جانشین رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ 
مدیرعامل این شرکت نیز دستگیر و پس از تشکیل 

پرونده برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه 
دادسرا شد.
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کارتونی که دو نامزد نخست وزیری بریتانیا را در یک اتاق در حال فکر کردن برای بحران انرژی نشان می دهد. آن ها هم می خواهند که مردم از برق استفاده کنند و 
هم قیمت پایین باشد که با شرایط فعلی امکان ندارد و همین موضوع آن ها را کلافه کرده است!

  سایت نگار جهان

جنجال هواداران فنرباغچه
دو تیم فنرباغچه و دیناموکی یف چهارشنبه برای صعود 

به دور سوم انتخابی فوتبال لیگ قهرمانان اروپا برای فصل 
۲۰۲۳-۲۰۲۲ به مصاف هم رفتند که در دقیقه ۵۷ این 

بازی حریف اوکراینی موفق به گشودن دروازه حریف ترک 
خود شد.  همزمان با پیش افتادن تیم اوکراینی، هواداران 
فنرباغچه که در ورزشگاه خانگی باشگاه مورد علاقه شان، 

بازی را از نزدیک پیگیری می کردند، برای دقایقی نام 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه را فریاد زدند.  هر 

چند در ادامه این رقابت، تیم فنرباغچه موفق شد تا در دقیقه 
۸۸ گل تساوی را به ثمر برساند ولی این دیناموکی یف 

بود که در دقیقه ۱۱۴ وقت های اضافی با گشودن دوباره 
دروازه حریف ترک این رقابت را به سود خود خاتمه داد. 
بدین ترتیب، دیناموکی یف به دور سوم انتخابی فوتبال 

لیگ قهرمانان اروپا صعود کرد. یوفا گفته این رفتار هواداران 
فنرباغچه را بررسی خواهد کرد.

ماجرای بحران نان در لبنان
بحران نان در لبنان منجر به تشکیل صف های طولانی مقابل 

نانوایی ها و قنادی ها در بیروت پایتخت لبنان شده است. 
صف های طولانی بیرون بسیاری از فروشگاه ها تشکیل 

شده و مردم خشمگین بی صبرانه در گرمای شدید برای 
بسته های یارانه ای نان منتظر ایستاده اند. گفته می شود 

بسیاری از مردم ترجیح می دهند نان های دیگری خریداری 
کنند. قیمت برخی از نان ها ۴۰هزارپوند لبنان )۱.۵ دلار( 
برای ۱۰ قرص نان لواش اعلام شده است. گفتنی است که 

لبنان سالانه بیش از ٤٠٠ هزار تن گندم از اوکراین وارد 
می کند و در حال حاضر نیازمند یافتن منبع جایگزین با 

هزینه قابل قبول است.

نماینده افغان تبار سنای استرالیا: من 
را به خاطر حجابم قضاوت نکنید 

فاطمه پیمان، نماینده افغان تبار سنای استرالیا در نطقی 
گفت: »من را به خاطر سر کردن روسری قضاوت نکنید.« 
وی افزود: »کسانی که درباره لباس هایی که باید بپوشم به 

من توصیه می کنند یا بر اساس ظاهرم، درباره شایستگی ام 
قضاوت می کنند بدانند که حجاب انتخاب من است.« 

این سناتور تازه وارد به مجلس سنا، از دختران جوانی که 
می خواهند حجاب داشته باشند خواست تا »با علم به اینکه 

حق دارند حجاب داشته باشند، با افتخار این کار را انجام 
دهند.« وی افزود: »من کسی را که در آن طرف خیابان 

شلوارک و دمپایی می پوشد قضاوت نمی کنم. انتظار ندارم 
من را به خاطر سر کردن روسری قضاوت کنند.« خانم 

پیمان گفت: »چه کسی فکرش را می کرد که یک زن جوان 
متولد افغانستان و دختر یک پناهنده امروز در این جایگاه 

بایستد.« وی با این حال تاکید کرد که خود را نمادی از 
استرالیای مدرن می داند: »من جوان هستم. پیشرو هستم 

و خانواده ام در خارج از کشور متولد شده اند. من نماینده 
استرالیای مدرنم.«

ثروتمندترین زن آسیا در یک سال 
نیمی از دارایی خود را از دست داد 

یانگ هویان که با عبور ثروت خالصش از مرز ۲۴.۱ میلیارد 
دلاری جایگاه ششمین زن ثروتمند جهان و ثروتمندترین 

زن آسیا را از سال ۲۰۱۹ کسب کرده بود، طی یک سال 
گذشته متحمل زیانی ۱۲.۴میلیارد دلاری شده و ثروت 
خالص او به ۱۱.۳میلیارد دلاری رسیده که ۵۲.۵درصد 

نسبت به سال گذشته سقوط کرده است.
این زن ۴۰ ساله چینی مدیر هُلدینگ کانتری گاردن است 
که در زمینه ساخت و ساز است که در سال ۱۹۹۲ از سوی 

پدر او بنیانگذاری شده و از سال ۲۰۰۵ نیز یانگ هویان 
به جای پدر سهامدار ۶۰ درصد آن شده است. درآمد این 

هلدینگ در سال ۲۰۲۱ حدود ۵۲۳ میلیارد یوان )۸۱ 
میلیارد دلار( بوده است. همسر، خواهر و پسر عموی او 

دیگر اعضای این هلدینگ هستند و پدر خانم یانگ نیز از 
اعضای ارشد حزب کمونیست چین است. اما فروش مسکن 

در چین طی ۱۱ ماه متوالی روندی نزولی داشته است.  
خانم یانگ اگر ثروت خالص سال گذشته خود را همچنان 

بدون تغییر حفظ کرده بود، بر اساس شاخص میلیاردرهای 
بلومبرگ در رتبه ۵۰ ثروتمندترین افراد جهان قرار داشت 

ولی در حال حاضر او در جایگاه ۱۶۶ قرار دارد.

روسیه »فعلا« در ایستگاه فضایی 
می ماند

ناسا می گوید مقام های فضایی روسیه به آمریکا اطلاع 
داده اند که مسکو مایل است تا زمان ساخت و عملیاتی شدن 

پایگاه فضایی خود به حضور فضانوردان خود در ایستگاه 
فضایی بین المللی ادامه دهد. اظهارنظر جدید مقام های 

روسی نشان می دهد که مسکو دست کم تا شش سال دیگر 
به همکاری فضایی خود با ایالات متحده ادامه خواهد داد. 
پیش تر یوری بوریسف، مدیر کل تازه منصوب شده آژانس 
فضایی روسیه به ناسا اعلام کرده بود که مسکو قصد دارد 
پس از سال ۲۰۲۴ به شراکت با آمریکا در ایستگاه فضایی 
بین المللی پایان و به بیش از دو دهه همکاری دو کشور در 

این عرصه خاتمه دهد. 

در سفر بن سلمان به پاریس چه 
گذشت؟

امانوئل مکرون عصر پنجشنبه در کاخ الیزه از شاهزاده 
محمد بن سلمان استقبال کرد و دو طرف در نشست 

دوجانبه ای مجموعه گسترده ای از مسائل را بررسی کردند. 
در ساعات پایانی روز هم رئیس جمهوری فرانسه ضیافتی 

به افتخار شاهزاده محمد و همراهانش ترتیب داده بود. 
ولیعهد سعودی پیش از ورود به فرودگاه اورلی پاریس 
در روز چهارشنبه، دو روز هم در کشور یونان گذرانده 

بود. ولیعهد سعودی علاوه بر این، در پاریس با اُدره آزوله، 
مدیرکل سازمان آموزشی، علمی و فرهنگی سازمان ملل 

متحد )یونسکو(دیدار و درباره طرح ها و ابتکارهای فرهنگی 
عربستان سعودی و راه های تقویت همکاری های دوجانبه 

گفت وگو کرد. شاهزاده محمد بن سلمان در طول سفر 
خود به فرانسه، در قصر مجللی اقامت داشت که آن را سال 

۲۰۱۵ به مبلغ ۳۰۰میلیون دلار خریداری کرده است.  
این قصر که در زمینی هفت هزار مترمربعی ساخته شده و 

»گران ترین خانه جهان« لقب گرفته، عمارتی است نوساز، 
اما شبیه کاخ های قدیمی فرانسوی که »شاتو« نامیده 

می شوند.  به گزارش خبرگزاری فرانسه، سازنده عمارت 
»شاتو لوئی چهاردهم«، عماد خاشقجی بوده است؛ او مدیر 
یک شرکت توسعه املاک تجملی در فرانسه و پسر عموی 

جمال خاشقچی، روزنامه نگار سعودی است که سال ۲۰۱۸ 
در داخل کنسولگری عربستان سعودی در استانبول به 

قتل رسید.

گفت وگوی دوساعته روسای 
جمهوری چین و آمریکا

شامگاه پنجشنبه اعلام شد جو بایدن، رئیس جمهوری 
ایالات متحده، بیش از دو ساعت، با شی جین پینگ، همتای 

چینی خود تلفنی گفت وگو کرده است.خبرگزاری رویترز 
نوشت طیف وسیعی از موضوع ها، از جمله تهاجم روسیه به 
اوکراین، در دستور کار گفت وگو رئیس جمهوری دو کشور 

قرار داشت. تنش میان چین و تایوان هم از موضوع های 
دیگری بود که در گفت وگوی روز پنجشنبه بایدن با 

رئیس جمهوری چین مطرح شد.

بزرگترین الماس صورتی جهان 
کشف شد

معدنچیان در شمال آنگولا یک الماس خالص صورتی رنگ 
کشف کردند که گمان می رود بزرگترین الماس صورتی 

کشف شده در جهان در ۳۰۰ سال اخیر باشد. شرکت معدن 
استرالیایی که این الماس ۱۷۰ قیراطی را کشف کرده است 

آن را با نام »رز لولو« معرفی کرد. برگرفته از نام معدن الماس 
لولو در شمال شرق آنگولا. معدن لولو تا کنون منبع کشف 

دو الماس بزرگ دیگر نیز بوده است که یکی از آنها یک 
الماس شفاف ۴۰۴ قیراطی است. برای تعیین ارزش واقعی 
این الماس باید آن را تراش و صیقل داد. روندی که می تواند 

تا ۵۰ درصد از وزن آن را کم کند. با این حال الماس های 
صورتی مشابه با قیمت های بسیار بالایی به فروش رفته اند. 

الماس صورتی ۶۰ قیراطی ستاره در حراجی هنگ کنگ 
به قیمت ۷۱ میلیون دلار و ۲۰۰ هزار دلار فروش رفت. 

)ایندیپندنت و یورونیوز(

دردسرهای خانم ها شکیرا، کارداشیان و کایلی جنر
دادستان بارسلون خواستار حکم ۸ سال زندان برای خواننده کلمبیایی شد و تغییرات اینستاگرام، دو 

خواهر مشهور را عصبی کرده است
دادســتان های اســپانیا روز جمعه از دادگاه این کشــور 
خواستند که شکیرا، ستاره کلمبیایی موسیقی پاپ را در 
صورت اثبات جرم کلاهبرداری مالیاتی، به هشت سال و 
دو ماه زندان محکوم کند. خانم شــکیرا خواننده ۴۵ ساله 
و برنده ۳ جایزه گرمی )با نام کامل شــکیرا ایزابل مبارک 
ریپول( متهم به عدم پرداخت ۱۴.۵ میلیون یورو مالیات 
به دولت اسپانیا، برای سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۴ میلادی 

است.
در کیفرخواست شکیرا شش اتهام علیه او مطرح شده است 
و دادستان ها روز جمعه اعلام کردند که قصد دارند علاوه بر 
حکم حبس، او را به پرداخت جریمه ای ۲۴ میلیون یورویی 

نیز محکوم کنند.
شکیرا که در زندگی حرفه ای خود بیش از ۶۰ میلیون آلبوم 
فروخته، روز چهارشنبه توافقنامه پیشنهادی دادستان ها 
را رد کرد و در بیانیه ای از طریق وکلایش گفت که »کاملًا 
از بی گناهی خود مطمئن اســت« و تصمیم گرفته است 
پرونده را به دادگاه بکشاند تا بی گناهی اش ثابت شود. هنوز 

تاریخ برگزاری جلسه دادگاه تعیین نشده است.
به ادعای دادستان ها، از آنجا که شکیرا بیش از نیمی از هر 
سال را طی سال های ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۴ میلادی در اسپانیا 
گذرانده، باید در این کشــور مالیات می پرداخته است. اما 
تیم روابط عمومی این خواننده مشــهور آمریکای لاتین 
می گوید که او همیشــه وظایــف مالیاتی خــود را انجام 
داده اســت؛ از جمله مبلغی را که دادستان ها اصرار دارند 
او بدهکار است. شــکیرا نیز می گوید که برخلاف ادعای 
دادستان ها، او مبلغ ۱۷.۲ میلیون یورو به مقامات مالیاتی 
اسپانیا پرداخت کرده و »سال هاســت که هیچ بدهی به 

خزانه داری این کشور ندارد«.

ماجرای این دادگاه در حالی جنجالی شــده که شــکیرا 
به تازگی به رابطه ۱۱ ساله خود با جرارد پیکه، ستاره تیم 
فوتبال بارســلونا پایان داده است. این زوج پیش از این در 

بارسلون زندگی می کردند و دارای دو فرزند هستند.
   اعتراض کاربران و کارداشیان

اینستاگرام با گســترش انتقادات از تمرکز بیش از حد بر 
قابلیت هــای ویدئویی تصمیم گرفــت بخش هایی از این 

پلتفرم را که کاربران مخالف آن هستند، متوقف کند. 
ماجرا از انتقاد کیم کارداشــیان و کایلی جنــر دو نفر از 
چهره های مشهور فضای مجازی درباره تمایل اینستاگرام 
برای حرکت در مســیر شبیه شدن به شــبکه اجتماعی 

تیک تاک شروع شد.
این دو نفر به همراه بســیاری دیگر از کاربران اینستاگرام 
معتقدند تمرکز بیش از حد این شبکه بر روی ویژگی های 

ویدئویی باعث شــده تا اینســتا به 
پلتفرمی شــبیه تیک تاک 

تبدیــل شــود. همین 
مســئله موجب شد 
تــا کارزاری بــرای 
تغییر سیاست های 
اینستاگرام شروع 
بــه کار کنــد و 

طوماری هم برای این منظور در دســترس قــرار گیرد. 
طوماری که بیش از ۲۲۹ هزار نفر تا روز پنجشنبه ۲۸ ژوئیه 

آن  را امضا کرده اند. 
در بخشی از این طومار آمده اســت: »بیایید به ریشه های 
خود در اینستاگرام برگردیم و به یاد داشته باشیم که هدف 

اینستاگرام به اشتراک گذاری عکس ها بوده است.« 
این در حالی است که اوایل این هفته آدام موسری، مدیر 
اینستاگرام در ویدئویی به این انتقادات پاسخ داده بود و از 
تغییراتی که این شرکت در ساختار خود ایجاد کرده دفاع 
کرده بود. او اما در گفت وگویی با یک نشــریه تخصصی در 
حوزه شبکه های اجتماعی با اشاره به اینکه از ریسک کردن 
در عملکرد اینستاگرام خوشحال است، اضافه کرد: »با این 
حال ما باید یک گام بزرگ به عقب برداریم و دوباره دور هم 
جمع شویم. گاهی شکست خوردن لازمه پیشرفت در کار 
است، شما اگر شکســت نخورید نمی توانید به اندازه کافی 

اقدامات بزرگ و جسورانه انجام دهید.« 
با این حال مدیر اینستاگرام معتقد است تمایل مردم برای 
به اشتراک گذاشــتن بیشــتر ویدئو امری اجتناب ناپذیر 
است. او در این رابطه می گوید: »اگر آنچه امروز کاربران در 
اینستاگرام به اشتراک می گذارند را بررسی کنید متوجه 
می شوید که مردم به طور فزاینده ای به دنبال ویدئو هستند. 
با گذشت زمان گرایش به ویدئو بیشتر و بیشتر شده است 

و ما هم باید با این تغییر همراه شویم.« 
اعتراضات به اینستاگرام باعث شد تا مارک زاکربرگ، 
رئیس شــرکت متا هم نســبت به آن واکنش نشان 
دهد. او روز چهارشــنبه تاکید کــرد که این روزها 
مردم به طور فزاینده ای به دنبال تماشای ویدئو 

به صورت آنلاین هستند. )یورونیوز(

بیشترین میزان درصد واکسیناسیون  افرادی که حداقل یک دوز واکسن را دریافت 
کردند )میلیون نفر(

بیشترین میزان افزایش متوفی  
)28 جولای(

بیشترین میزان افزایش مبتلا 
)28 جولای(

۳۴۸.۶۴ کوبا ۱۰۰۲ هند ۲۷۶ برزیل ۲۰۷۲۳۶ ژاپن

۳۱۲.۸۲ شیلی ۲۶۱.۶۵ آمریکا ۲۶۰ آمریکا ۹۳۲۱۶ آمریکا

۲۶۱.۷۱ سنگاپور ۲۰۲.۲۷ اندونزی ۱۹۹ ایتالیا ۸۸۲۹۶ کره جنوبی

۲۳۹.۹۳ چین ۱۸۵.۲۱ برزیل ۱۵۳ آلمان ۸۴۷۹۸ آلمان

۲۱۷.۱۱ برزیل ۱۳۸.۱۲ پاکستان ۱۵۱ مکزیک ۶۰۳۸۱ ایتالیا

   شاخص

آژانس آمار ملی در روز جمعه نشان داد که 
اقتصاد مکزیک بین ماه آوریل و ژوئن، نسبت 
به دوره سه ماهه قبل یک درصد رشد کرده و 

سومین سه ماه متوالی رشد را نشان داده است. 
نموداری هم که در اینجا می بینید رشد هفتگی 
میزان تولید ناخالص داخلی را نشان می دهد و 

می بینید که بعد از تقریبا یک سال دوباره در حال 
افزایش است. در این نمودار هم مشخص شده 

که رشد اقتصادی در مکزیک اوایل سال ۲۰۲۱ 
به سرعت بالا رفته و بعد از آن هم تدریجا پایین 

آمده است اما اگر میانگین را بخواهیم حساب 
کنیم، تقریبا در دو سال گذشته، همیشه میزان 
رشد اقتصادی در این کشور حدود صفر درصد 

بوده است. 

رشد اقتصادی مکزیک 
ادامه دارد

عروسی نوه جو بایدن در زمین چمن کاخ سفید 
برگزار خواهد شد

بزرگ ترین نوه رئیس جمهور آمریکا جو بایدن و بانوی اول 
جیل بایدن جشن عروسی خود را در چمن های جنوبی کاخ 

سفید خواهد گرفت. نائومی بایدن در توئیتی این طور نوشت: 
»نمی دانم چطور باید اخبار جدیدی که هفته ها قبل باید انجام 

می شد اعلام کنم… اما ما بالاخره تصمیم گرفتیم عروسی کجا 
باشد…با توجه به آسایش بیشتر به خاطر مامورین امنیتی و 

سگ ها… ما در چمن های جنوبی کاخ عروسی می کنیم.«
چمن بخش جنوبی کاخ سفید برای برگزاری برخی مراسم 

دولتی خاص مثل جشن عید پاک، یا مراسم پرجمعیت استفاده 
می شود. به علاوه این منطقه محل فرود و پرواز هلی کوپتر 

رئیس جمهور است. از این بخش تا امروز برای مراسم عروسی 
نزدیکان رئیس جمهور استفاده نشده بود.

کارین جین پیر دبیر مطبوعاتی کاخ سفید روز سه شنبه به 
خبرنگاران گفت: من به شما این اطمینان را می دهم که هزینه 

مراسم عروسی از مالیات شهروندان نخواهد بود. این یک 
مراسم خانوادگی است و به کاخ سفید ربط ندارد؛ بنابراین من 
نمی توانم درباره آن صحبت کنم. نائومی بایدن 28 ساله فرزند 

پسر رئیس جمهور هانتر بایدن و همسر سابقش کتلین باله 
است. در حال حاضر او در واشنگتن دی سی زندگی می کند 

و وکیل است. او سپتامبر سال گذشته با پیتر نیل 2۴ ساله 
نامزد کرد. این زوج از چهار سال پیش که اولین بار همدیگر 

را در نیویورک دیدند در رابطه اند. نیل دانشجوی ترم آخر در 
مدرسه حقوق دانشگاه پنسیلوانیاست. )ایندیپندنت(

ون
و ز

یل

مشکل چمدان مشکی در فرودگاه های آلمان 
اشتفان شولته، رئیس فرودگاه فرانکفورت، گفت بهتر است مسافران در صورت 
امکان چمدان های خود را با دســت حمل کنند و تعدد چشمگیر چمدان های 
مشکی را عامل بروز مشکلاتی در مدیریت چمدان ها خواند که در هفته های اخیر 
باعث ایجاد اختلال در سفرها شده است. او گفت که مسافران باید از چمدان های 

رنگارنگ تری استفاده کنند تا پیدا کردنشان در فرودگاه ها آسان تر شود.
شولته در مصاحبه با گاردین گفت تعدد چمدان های مشکی مورد استفاده مسافران 
به معنای »دشواری تشخیص آن ها از یکدیگر« است، و در مصاحبه با رسانه های 
آلمانی گفت مسافران از چمدان هایی اســتفاده کنند که شناسایی شان آسان تر 

است.
البته چند خبرگزاری آلمانی این سخنان و همچنین توصیه مقام های فرودگاه 
را مبنی بر اســتفاده مسافران هوایی از برچسب  نام و نشــانی بر چمدان ها برای 
جلوگیری از گم شدنشان مورد تمســخر قرار دادند- کاری که پلیس معمولا به 

دلایل امنیتی توصیه می کند از انجام آن خودداری شود.
توماس کرنر، سخنگوی این فرودگاه، گفت: »بســیاری از مردم با چمدان های 
مشکی چرخدار سفر می کنند که باعث می شود شناسایی آن ها بسیار زمانبر شود.«

او افزود تعداد چمدان هایی که به دســت صاحبان شان نرسیده در روزهای اخیر 
کاهش یافته است، اما همچنان در حدود عددی »دست کم چهار رقمی« است. 

گمان می رود حدود ۲ هزار چمدان گم شده در فرودگاه وجود داشته باشد.
فرودگاه فرانکفورت در طــول همه گیری کرونا تا حدود ۴ هــزار نفر نیروی کار 
را تعدیل کرد و اکنون برای از ســرگیری فعالیت عادی خود و مدیریت ترافیک 

افزایش یافته در تعطیلات تابستانی دچار مشکل شده است.
این تنها فرودگاهی نیســت که در هفته های اخیر با مشــکل مواجه شده است. 
]فرودگاه[ هیتروی لندن نیز با اختلال های گســترده مواجه شده که به انباشته 
شدن چمدان های گمشده در بخش بازپس گیری بارها منجر شده است که بنابر 

گزارش ها در حال بو گرفتن اند. )ایندیپندنت(

  حادثه روز

  گالری   

کربلا آماده »تطبیر« عاشورا می شود
تصویری که محمد الخفاجی، عکاس عراقی گرفته و عتبه مقدسه حسینیه در کربلا 
آن را منتشر کرده است، نشان می دهد که در آستانه ماه محرم، موکت های معروف 

قرمز کف حرم، پهن شده است. معروف است که این موکت ها را افراد خیر )برخی 
می گویند یک شیعه کویتی( هر سال به حرم اهدا می کند. البته موکت ها همین طور 

پهن نمی شود و زیر آن یک لایه پلاستیک کلفت است. دلیل این کار مراسم روز دهم 
یا روز عاشورا در حرم است. از صبح روز عاشورا هیات های مختلف عزاداری با حضور 

در حرم حضرت سیدالشهدا به قمه زنی یا به تعبیر عراقی ها به تطبیر می پردازند و این 
موکت ها و آن پلاستیک ها مانع از آن می شوند که خون که از نظر شرعی نیاز به تطهیر 
دارد روی کف حرم بریزد. برای حفظ حرم از خون، همچنین دیواره های صحن شریف 

نیز با پلاستیک های کلفتی از بالا تا پایین پوشانده می شود. )از نظر برخی مراجع تقلید 
از جمله رهبر انقلاب، قمه زنی حرام است(. در روز دهم البته مراسم دیگری نیز در این 
حرم برگزار می شود و از حوالی ظهر، دسته معروف موسوم به طویریج، از روستایی در 
حدود 10کیلومتری کربلا به سمت حرم، هروله کنان )دویدن آرام( می آیند. این دسته 

آن قدر معروف است که در سال های اخیر نزدیک به 2 میلیون نفر در آن مشارکت 
می کنند. برای اینکه در حرکت این دسته، اتفاقی رخ ندهد اولا نیروهای امنیتی در 

عراق، دسته را به دسته های کوچک تر تقسیم می کنند تا ازدحام شدیدی پیش نیاید و 
ثانیا تمام پله های صحن با سراشیبی های موقت حذف می شود. روی این سراشیبی ها 

نیز خاک ریخته می شود تا از سر خوردن افراد، جلوگیری شود. سال گذشته اعلام 
شد که تعداد زائران کربلا در روز نهم و دهم محرم، بیش از 6 میلیون نفر بوده است. 

روز چهارشنبه، فرماندهی عملیات کربلای معلی و پلیس این استان در یک کنفرانس 
امنیتی مفصل، آمادگی های اولیه برای طرح های ویژه تامین امنیت این شهر را بررسی 
کردند. آن طور که شفقنا به نقل از روزنامه الصباح نوشته، ژنرال علی الهاشمی فرمانده 
عملیات کربلا گفته: قبل از اجرای این طرح یک عملیات پیشدستانه در سراسر استان 
کربلای معلی اجرا خواهد شد و برنامه ای ویژه تامین مرزهای استان از طریق طرح های 

ویژه و عملیات پیش دستانه تدوین شده است.

    زنی در حال گذشتن از یک خیابان پر از آب در جامو هندوستان. فصل باران های موسمی 
هند که این روزها زبانه آن تا روی ایران هم کشیده شده از ماه ژوئن آغاز می شود و تا سپتامبر 

ادامه دارد. فقط در هفته گذشته در شهر جامو که در منطقه جامو و کشمیر قرار دارد، 160 
میلی متر باران آمده است. دقت کنید که میانگین یک سال بارندگی در ایران 250 میلی متر 

است. عکس از آسوشیتدپرس. 

   
حامیان مقتدی صدر، رهبر گروه سیاسی-شیعی صدر روز 
پنجشنبه در اعتراض به آنچه فساد سیاسی در این کشور 

خواندند؛ وارد منطقه سبز بغداد و پارلمان این کشور شدند. 
جریان صدر در حال حاضر دیگر نماینده ای در پارلمان عراق 
ندارد چرا که تمام اعضای این جریان به دستور متقدی صدر، 

از مجلس استعفا دادند اما مقتدی با عقبه مردمی خود در 
حال فشار روی گروه های شیعی متمرکز در اتاق هماهنگی 
جریان های شیعی )نزدیک به ایران( است تا آن ها نتوانند 

دولت را تشکیل دهند. مقتدی و حامیانش به نامزد نیروهای 
شیعی برای نخست وزیری یعنی محمد شیاع السودانی، 
استاندار و وزیر سابق در دولت نوری مالکی نیز معترض 

هستند. تا حرف از نوری مالکی شد بگوییم که او نیز در جریان 
حمله نیروهای جریان صدر به منطقه سبز بغداد شخصا سلاح 
دست گرفت و با محافظان خود به خیابان آمد تا آمادگی خود 

برای رویارویی با صدری ها را نشان دهد. اخیرا یک فایل صوتی 
از مالکی منتشر شده که در آن مطالبی علیه صدر می گوید 
و همین موضوع باعث تشدید درگیری میان این دو نیروی 
شیعی ولی مخالف یکدیگر شده است. عکس  ها از رویترز. 

   
تصویری از اولنا زلنسکا، همسر ولودیمیر 
زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین که برای 

مجله ووگ گرفته شده است. زلنسکی 
و همسرش در این شماره درباره زندگی 

خانوادگی خود در میانه جنگ حرف زدند 
تا بخشی دیگر از پازل تبلیغاتی غربی 

برای قهرمان کردن زلنسکی، تکمیل شود. 
زلنسکی به این مجله گفته که در طول 

جنگ فهمیده که همسرش قوی تر از آن 
چیزی است که فکر می کرد ولی تصاویری 

که از او و همسرش گرفته شده، مثل این 
تصویر که با هواپیمای غول پیکر نابود شده 

این کشور، گرفته شده و مخصوصا آنکه 
برای نشریه ووگ که حوزه تخصصی آن 
مُد و لباس است؛ چندان با تصاویری که 

از جنگ انتظارش را داریم نمی خواند و به 
نظر، نوعی قاب بندی با مصیبت برای ایجاد 

یک برند شخصی است. 

    بازی بین دو تیم پرو و امارات در چارچوب مسابقات جام ملت های FIFAe )بازی فیفا در 
پلی استیشن( در کپنهاگ دانمارک. این دو تیم در گروه B این رقابت ها قرار گرفته بودند و 

امارات از این مرحله صعود کرد ولی در مرحله بعد به لهستان باخت. در حال حاضر، دانمارک، 
ایتالیا، برزیل، فرانسه، آرژانتین، سوئد و پرتغال باید با هم بازی کنند تا فینالیست مشخص 
شود. این دومین دوره این رقابت هاست و در اولین دوره آن، قبل از کرونا، یک شرکت کننده 
از فرانسه قهرمان شد و یک شرکت کننده از آرژانتین دوم شد. این رقابت ها به طور مشخص 
توسط فیفا و شرکت EA Sports برگزار می شود و ایران در آن نماینده ندارد. عکس از گتی 

ایمیجز. 

    قابی از کنسرت گروه میرور در هنگ کنگ؛ دقایقی بعد از سقوط یک صفحه ویدئویی 
غول پیکر روی صحنه و افتادن آن روی یک رقصنده. دو نفر بر اثر این حادثه زخمی و به 

بیمارستان فرستاده شدند ولی حال یک نفر وخیم است. کنسرت روز پنجشنبه چهارمین 
کنسرت از 12 کنسرت برنامه ریزی شده این گروه بود. گروه 12 نفره Mirror این روزها در 
هنگ کنگ به خاطر احیای سبک موسیقایی کانتوپاپ محبوب شده است. تمام فعالیت ها 
زیر صفحه نمایش های معلق باقی مانده در محل برگزاری این کنسرت متوقف شده و رهبر 

هنگ کنگ گفته که مقامات این حادثه را به طور جامع و الزامات ایمنی را برای عملکردهای 
آینده بررسی خواهد کرد. عکس از آسوشیتدپرس. 

%

  کیوسک هفته 

بحران گندم، نامزدهای نخست وزیری بریتانیا و ...
مجلات جهانی این هفته به چه مطالبی پرداختند؟

این هفته از بار سیاسی مجلات کم شده و موضوعات دیگری مثل جوایز امی 2022، دنیای جدید 
دیجیتال با استفاده از متاورس و ماجرای دختری که توانسته از خانه وحشت والدین خود فرار کند؛ 

روی جلد مجلات قرار دارند. 

1   پانارومــا، یک مجله هفتگی اســت که به 
صورت ضمیمه روزنامه گلف نیوز امارات منتشر 
می شــود. این هفته نامه، این هفته، به نامزدهای 
جایزه امی در سال ۲۰۲۲ پرداخته و تصویری از 
زندایا مری استورمر کلمن بازیگر و خواننده ۲۶ 
ساله آمریکایی را روی جلد برده که قبلا این جایزه 

را برده بود و حالا دوباره نامزد آن شده است. 

4   ویک چاپ انگلستان، تصویری از ولادیمیر 
پوتین را روی جلد خود برده اســت. این نشریه 
خبری، پوتین را در حال اهدای یک دسته گندم 
با پرچم روسیه نشان می دهد و در واقع اشاره دارد 
به توافقی که در چهارچوب آن قرار اســت گندم 
اوکراین به کشورهای دیگر برسد و این سوال را 
مطرح کرده که آیا پوتین دوست آفریقا است یا نه.

2   تایم، نشــریه خبری آمریکایی این هفته، 
به دنیای متاورس پرداختــه و آن را فاز جدیدی 
از دنیای دیجیتال دانسته اســت. به نوشته این 
نشــریه، دنیای دیجیتال جدید همه چیز را در 
جهان تغییــر خواهد داد. طرح این نشــریه هم 
چنین چیزی را نشــان می دهد. عبور از اتاق به 

دنیایی که مانند دنیای آدم فضایی ها است. 

5   اکونومیســت با این طرح جلــد بانمک، 
شماره ویژه تابستان خود را منتشر کرده است. در 
این شماره شما می توانید تاریخچه مختصری از 
آنچه این نشریه فاشیسم روسی دانسته را بخوانید 
و ضمنا گزارش های دیگری درباره وضعیت جدید 
محمد بن ســلمان، ولیعهد سعودی و همچنین 

رکود در اقتصاد جهانی را خواهید خواند. 

3   ویک، چــاپ آمریــکا، تصویــری از لیز 
چنی، دختر بــزرگ دیک چنی معاون ســابق 
رئیس جمهور آمریکا را روی جلد برده است. او در 
رینگ بوکس است و با مشت، ترامپ را زمینگیر 
کرده است. در واقع این تصویر به ماجرای حضور 
چنی در کمیته تحقیق ۶ ژانویه اشــاره دارد که 

ضربه بزرگی به اعتبار ترامپ وارد کرده است.

6   پیپل در این شــماره خود با جردن تورپین 
مصاحبه کرده اســت. او همان دختری است که 
توانســت از خانه والدین خود یعنی دیوید و لوئیز 
تورپین در کالیفرنیا فرار کــرد و مقامات قانونی را 
متوجه پدر و مادری کند که کودکان خود را مورد 
آزار و اذیت قرار می دادند. این پدر و مادر در حال 
حاضر به دست کم ۲۵ سال حبس محکوم شده اند. 

آمارهای ماه ژوئن نشان 
دهنده آن است که هزینه 
مصرف کننده یا تورم در 

یک ماه حدود 1.1 افزایش 
داشته که بیشترین 

افزایش قیمت ماهانه از 
سال 2005 است. 

1.1%
صندوق بین المللی پول 

)IMF( رشد اقتصادی 
عربستان سعودی را در 
سال جاری 7.6 درصد 

پیش بینی کرده است که 
بالاترین نرخ رشد در بین 

اقتصادهای جهان برای 
سال 2022 است. 

7.6
 

%
4

قیمت نفت در روز جمعه 
بیش از ۴ دلار در هر بشکه 

افزایش یافت چرا که 
توجهات بازارها به نشست 

هفته آینده اوپک پلاس 
جلب توجه شد اما این 
طور به نظر می رسد که 

انتظارات در مورد افزایش 
عرضه این گروه، برآورده 

نشده است. 

$
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- هم وزن- خداحافظی- پیپ قدیم

2- از بازیگران طنز- مخزن برق
3-  فرمان اتومبیل- کمک رسان- حاشیه 

کتاب- رودی در فرانسه
4- چلیپا- رنگ پوست موز- گرز

5- یاری دهنده- سر و صدا- یخ زن
6- پدر حضرت ابراهیم)ع(- ماده بیهوشی 

قدیمی- خویشان و نزدیکان
7- فاقد نزاکت- کشوری در اقیانوسیه- 

حرکت کرم
8- تــکان- امانتداران- بیــش از اندازه- 

رئیس جیمزباند
9- نارون کوهي- سوره ششم قرآن کریم- 

کارمندان دربار
10- پایین کوه- پاداش عمل- زمان وعده 

داده شده
11- شهر و بندری در جنوب فرانسه- بی 

باک و دلیر- اشاره به نزدیک
12- عارضه پوستی- نوعی پارچه لطیف- 

برنج فروش
13-  یار قلــوه!- جاودان و همیشــگی- 

پاکیزه و مقدس- گذشتن بر چیزی
14-  آن را از بانک بخواهید- اثری از مهناز 

سیدجوادی
15- کالبد- یکی از ســه موعود زرتشت- 

پاره کردن 

عمودي
 1- نزد ایرانیان است و بس - خندان لب- 

ازدواج کننده
2- آب پنیر- بازیگر فیلم بی استفاده

3-  ســخن پنهانی-  بالا برنده- زن برادر 
شوهر- بالا آمدن آب دریا

4- بهره مند-  پروردگار جهان- کشتارگاه
5- شکوه- فیلمی از داریوش مهرجویی- 

کلبه ترکمنی
6- در آش می ریزنــد- مادربزرگ- ولگرد 

و مفت خور
7- قسمت و نصیب- گشــادگی- معادل 

فارسی فولکلوریک
8- محــل ورود- از القاب مبارک حضرت 

فاطمه)س(- جلگه وسیع- نام ترکی
9- دالان- چشیدن- ماه بازگشایی مدارس

10- دوستی- نغمه و بانگ- فر و شکوه
11- درفش کفاشــان- از جان گذشــته- 

فیلمی از داریوش فرهنگ
12- ســوره 26 قرآن کریم- چربی و پیه- 

مایع لعابدار
13- راست نیست- بهشت- نغمه و آهنگ- 

حرف پیروزی
14- فیلمی از کارول رید- قوم باســتانی 

ایران
15- درویش- تکیه دادن- از شــهرهای 

استان همدان

قش

گ

غ
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غ
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
اغال

 تگرگ
 دریغ
 شبیه
 مدیر

 مسقط
 منفک
 یتیم

5 حرفي : 
 اخلال
 ایلات
 باغچه
 بحرین

 تالار
 غزنین
 قشلاق
 گزارش

 لهاسا

 متعهد
 مقداد
 نان بر

 هافبک
 یکدلی

6 حرفي : 
 کوهدشت

 مراقبت
 منشاوی

ورانگل

7 حرفي : 
 پیش دستی

نورافکن

8 حرفي : 
اختر دانش
 غلط انداز
 کناره گیر

 مریم مقدس

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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  »دریای نور« ۱۸۲ قیراط یعنــی حدود ۳۶ گرم وزن دارد 
با ابعادی در حدود ۴ در ۳ در ۱ ســانتی متر   و با همین ابعاد، 
بزرگ ترین الماس صورتی جهان است. این گوهری است که 
در زمان فتح هند توسط نادرشاه افشار به ایران آمد و احتمال 
می دهند در هند کشــف یا استخراج شده باشــد. با این حال 
در روایت های ایرانی قدمت این گوهر به ادوار گذشــته تاریخ 
می رسد و ناصرالدین شــاه قاجار معتقد بود که دریای نور از 
گوهرهای تاج کوروش بوده اســت. البته قدمت این گوهر از 
تاریخ فراتر هم می رود و به اسطوره ها می رسد و نقل شده است: 
»این الماس صورتی  رنگ بر دســته شمشیر افراسیاب نصب 
بوده و رستم آن را در جنگ با تورانیان تصاحب کرده و بعدها 

در جنگ ها غارت شده و به هند رفته است .
   هر چه هســت این گوهر زیبا همیشــه دلربایی کرده   و 
چشــم ها از دیدنش حیرت کرده اســت و »ادوین استریتر« 
جواهرشناس مشهور ۱۴۰ سال پیش در کتاب »الماس های 
بزرگ جهان« درباره اش نوشــته اســت: »دریای نور سنگی 
باشکوه از پاک ترین آب هاســت و درخشش تقریبا بی نظیری 

دارد و کاملا شایسته نام دریا یا رودخانه نور است.«
   در ادامه روایتی کوتاه و سرراســت بخوانیــد از تاریخچه 
گوهری یکتا که مشــهور اســت از ســال ۱۳۰۸ شمسی که 
ریال واحد پول ایران شــد، پشــتوانه ریال بوده است: الماس 
دریای نور تا سال ها در اختیار نادرشاه بود و بعد از او به نوه اش 
شاهرخ میرزا، آخرین پادشاه افشار رســید. این الماس بعدها 
بین افرادی چون محمد حســن قاجار، لطفعلی خان زند، آقا 

محمدخان قاجار و فتحعلی خان قاجار دست به دست شد. همه 
سطوح دریای نور صاف و یکنواخت است به جز یک سمت آن 
که با حک شدن عبارت »سلطان صاحبقران فتحعلی شاه قاجار 

۱۲۴۴« متفاوت شده است...
   شــاهان ایران دریای نور را به بازو می بستند ولی در عهد 
ناصری استفاده از بازوبند منســوخ شده بود و ناصرالدین شاه 
قاجار آن را به کلاه و گاهی به ســینه اش نصب می کرد. برای 
نگهداری از آن نیز منصب خاصی به  وجود آورده بود و افتخار 
نگهداری از این گوهر قیمتی را فقط به اعیان و بزرگان می داد. 
بعدها این الماس را در قابی زرین با شیر و خورشید و تاج مرصع 
به ۴۵۷ قطعه برلیان ریز و عالی و چهار قطعه یاقوت به صورت 

پیش کلاه درآوردند....
   نکته جالــب اینکــه »تاورنیه«، جواهرشــناس معروف 
فرانســوی در کتاب خود از الماس صورتی رنگی به وزن ۲۴۲ 
قیراط سخن می گوید که در سال ۱۶۴۲ میلادی آن را در شرق 
دیده است. او در کتابش شکل و اندازه این الماس منحصر به فرد 
را شرح داده و آن را »لوح بزرگ« می نامد. بعدها جواهرشناسان 
با بررسی این موضوع به این نتیجه رسیدند که الماس دریای 
نور و »نورالعین« در اصل یک قطعــه الماس بوده و بعدها آن 
را به دو تکه قســمت کرده اند که تکه بزرگ آن همچنان با نام 
دریای نور شناخته شــده و تکه کوچک آن که ۶۰ قیراط وزن 
دارد، »نورالعین« نامیده شده اســت. الماس نورالعین اکنون 
روی نیم تاجی با همین نام قرار دارد و مانند دریای نور در موزه 

جواهرات ملی ایران نگهداری می شود. )فارس(

   نیمه شبی علی اکبر خان داور، وزیر دادگستری  به منزل 
من آمد و پس از گفت و شنود زیاد گفتند: چون شما در عمرتان 
یک نیکی فراموش نشدنی درباره من کرده اید، من آمده ام و 
شــما را از یک امری که از آن بی خبرید، آگاه ســازم. افشای 
مطلبی که می گویم، اگر شاه بداند، برای من خطر جانی دارد 
و از جوانمردی شما انتظار دارم که به کسی نگویید این خبر از 
چه منبع به شما رسیده است. بعد گفت: شاه با تمام قوا درصدد 
از بین بردن شماست و هر چه از دست تان برمی آید بکنید که 

وقت نگذرد.
  من خود در روزهــای اخیر در برخوردهای با شــاه حس 
کرده بودم که قدری از خوشــرویی های او کاســته شده و با 
توقیف ســرگرد ناصر قلی صدری و چند نفر از افسرانی که به 
من نزدیک بودند، این ســوء ظن را داشــتم که شاه با من سر 

لطف نیست.
منبع: خاطرات نخستین سپهبد ایران، احمد 
امیراحمدی )کافه تاریخ(

  در دوره قاجا ر تعزیه خوانی رواج گســترده ای داشــت. 
تعزیه خوانی کــه اغلب در ماه محرم صــورت می گرفت، در 
سراسر کشور انجام می شد. این مراسم در برخی از شهرها با 
حضور اشخاص بلندپایه کشور  یا شاهان در مکان هایی خاص 

نیز برگزار می گردید.
   »خود من بارها به دعوت شاهزاده و به همراه او به تماشای 
تعزیه رفتم. انجام تعزیه  روی ســکوی بزرگی که از کنار هم 
قرار دادن تعدادی تخت چوبی ضخیم و محکم تشکیل یافته 
و در وســط حیاط کاخ قرار داشــت، به عمل می آمد. صحن 
حیاط و روی سکو را به وســیله فرش های ضخیمی مفروش 
می ســاختند و دور تا دور دیوار و صحنه را بــا نصب پرده، 
پارچه و پرچم های سیاه، سیه پوش می کردند. قسمت سمت 

چپ حیاط را با کشــیدن پرده ای جهت استقرار زنان که به 
عزاداری آمده، مجزا کرده بودند. صف جلوی زنان مخصوص 
خاتون های حرم با خانواده ظل السلطان بود که آنها هم عیناً 
مثل دیگر زنان با حجاب اسلامی کامل بودند. چادر سلطنتی 
بزرگی که سرتاســر صحن حیاط وســیع را می پوشانید و 
عزاداران به تعزیه آمده را از صدمه آفتــاب و باران محفوظ 
می داشت با دقت و ســلیقه خاصی برافراشته بودند. چادری 
آنچنان عظیم و بی نظیر که چندصد نفر شرکت کننده و اسب 
و شتر به همراه آورده آنان را به خوبی در زیر چتر خود محفوظ 

می داشت.«
منبع:   سفرنامه دکتر چارلز جیمز ویلز 
)ایران در یک قرن گذشته(

 پشتوانه »ریال« ایران در زمان قاجار چه بود؟

بدگمانی رضا شاه به یکی از نزدیکان به روایت داور

نحوه اجرای مراسم تعزیه خوانی از زبان دکتر ویلز
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 در مجله ماشین - 
شهریور13۶0؛ این 
آستین هیلی که به 

چشم قورباغه ای 
)فراگ آی( و همچنین 

چشم سوسکی )باگ 
آی( ملقب است، 

همچنان جزو معدود 
نمونه های باقیمانده 

در ایران است. در 
توضیحات آن صحبت 
از تبدیل این اتومبیل 

به نمونه الکتریکی 
شده! هرچند با مطالعه 
توضیحات مبهم مجله 
به نظر می رسد منظور 

تنها تغییراتی در 
آمپرها و تجهیزات آن 

است. 
عکس: شهاب کاظمی
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